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Rušilna moč denarja: korupcija v Ita liji je zadobila neslutene razsežnosti.

dor je m islil ali samo 
upal, da je "akcija čistih rok" 
zadala sm rtn i udarec ko 
rupciji, ki je rakasta rana v 
ita lijanskem  javnem  ž iv lje 
nju, se je krepko zm otil. Res 
je sicer, da je skupina javnih 
tožilcev iz M ilana, z znanim 
dr. Di P ietrom (zdaj m in i
s trom !) na čelu, dejansko 
o b g la v ila  vse  p o l it ič n e  
stranke in da so nekatere 
(glej KD!) k ra tkom a lo  iz 
g in ile  s političnega p rizo ri
šča, naj novejši razvoj d o 
godkov pa neovržno priča, 
da im a korupcija v Italiji raz
sežnosti, ki jih zdaj še ne m o
rem o niti s lu titi.

"Akcijo čistih  rok", to  je 
boj p ro ti izprijenosti in po 
kvarjenosti v javnem ž iv lje 
nju, tokra t vodi javno to ž il
stvo v ligurskem  mestu La 
Spezia. Najprej je spravilo

za zapahe glavnega upravi
telja državnih železnic Lo
renza Neccija, ki je splošno 
veljal za zelo sposobnega 
manegerja in so ga zato ze
lo cenili in upoštevali v sa
mem vrhu italijanskega za
sebnega in državnega te r 
p o ld rža vn e g a  g o s p o d a r
stva. Necci je bil tudi pred
sednik evropskih in svetov
nih železnic! Odločal je o 
poslih, ki so bili vredni m no
go sto tin  m ilija rd  lir. V tej 
zvezi om en ja jo  na p rim er 
načrt tako imenovane "viso
ke h itrosti", ki predvideva 
prilagajanje obsto ječih  že
lezniških tiro v  ali izgradnjo 
novih tirov  in prog za h itro 
sti nad 200 km na uro. Po
nekod se ta načrt že izvaja, 
kar pom eni tud i in p re d 
vsem zaposlitev nove de 
lovne sile. Dela se, kot do lo 
čajo predpisi, oddajajo na li
citacijah oz irom a dražbah

in so prav tu prišle in še p ri
hajajo na dan najrazličnejše 
zlorabe, predvsem izsiljeva
nja in podkupovanja.

Prva "akcija čistih  rok" je 
pokazala, da so se ob tak
šnih priložnostih  osebno o- 
korišča li predvsem  nepo
šteni in lakom ni po litik i, del 
n e z a k o n ito  p risvo je n e g a  
denarja je šel tudi v blagajne 
p o s a m e z n ih  p o l i t ič n ih  
strank. V novih okoliščinah 
pa ni bilo do zdaj slišati o ne
posredni vp le tenosti p o lit i
čnih strank, čeprav so v jav
nost prišla tud i imena neka
terih  po litikov. Preiskovalci 
so z nam estitv ijo  p ris luško
valnih aparatov na te le fon
ske lin ije  baje odkrili centre 
ko rupc ijske  de javnosti. Ti 
centri niso od ločali le o po 
m em bnih licitacijah, ampak 
so se ukvarjali tudi z d rug i
mi "velik im i" posli; tako naj 
bi se vmešavali tudi v d o 
bavljanje oz irom a prodaja

nje orožja  (med d rug im  v 
Bosno). Ne prav zadnja naj 
bi b ila n jihova skrb, da se 
na važna in vplivna mesta v 
javnem  živ ljen ju  postavijo 
povsem zanesljivi ljudje. Po
navlja se tore j zgodba nek
danje  z log lasne p ro s to z i
darske lože P2, katere glav
ni vod ite lj je bil Licio Gelli.

Takšne so tore j današnje 
razm ere na po litičn i sceni, 
ko se m ora italijanska drža
va spopadati z mnogim i d ru
g im i zelo resnimi problem i. 
Tako se je zgodilo, da je pred- 
sedn ik repub like  Scalfaro 
prvič v svojem mandatu na
slovil v skladu s 87. členom  
republiške ustave poslanico 
na obe veji parlamenta in ju 
pozva l, naj posk rb ita , da 
"bo p o lit ik a  spet zavzela 
svoj prostor v javnem živ lje 
nju". "Parlament se mora za
vedati - je  še dejal - da svoje 
oblasti ne m ore predati n i
komur". Predsednik je v po
slanici najprej om enil in s ti
tucionalne in ustavne refor
me, ki so tudi glede na delo
vanje Bossijeve Lige neod
ložljive . Federalna ureditev 
države je nuja. H ud p ro 
b lem  p re d s ta v lja  nada lje  
brezposelnost, m edtem  ko 
velikanski državni p rim an j
kljaj (b liža se dvem a m ilijo 
noma m ilija rd  lir!) zelo re
sno ogroža nadaljn ji obsta
nek Ita lije v Evropski zvezi, 
da n iti ne om enjam o eno t
ne evropske valute, ki jo  bo
do po pogodbi iz M aastri
chta uvedli na začetku leta 
1 9 9 9 . N a jveč ja  o v ira  za 
uvedbo  skupne va lu te  je 
prav velikanski državni p ri
m anjklja j.
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FEDERALIZEM 
VČERAJ IN DANES

V političnem življenju v Italiji je da
nes veliko govora o federalizmu in avtonomijah. Gotovo 
je vse to povzročila Rossijeva Severna liga, ki se je že 
oci vsega začetka zavzemala za federalno ureditev drža
ve, sedaj pa je šla že mimo tega in se ogrela za secesijo. 
Zato je prav in koristno, da se nekoliko zaustavimo ob 
problemu federalizma, tako v teoriji kot v praksi. Vpraša
nje je že samo po sebi zanimivo, aktualno in zasluži za
to potrebno pozornost tako političnih dejavnikov kot 
sredstev javnega obveščanja.

Federalizem je politično-socialna ideja, ki so jo poznali 
že pred nastankom samega izraza (ki ima za seboj komaj 
kaki dobri dve stoletji). Že antične države so ga delno 
poznale, ko so v medsebojni povezavi vodile skupne 
akcije in branile lastne interese. Podobno je bilo marsikje 
tudi v srednjem veku, ko je ta federalistična ideja že 
obstajala "ante litteram". In vsemu temu se v moderni 
dobi pridružuje tudi politično-filozofska misel. V IS. 
stoletju je Kant nakazal smernice federalizmu, izhajajoč 
iz pomena same latinske besede foeclus - pogodba. V 
tem naj bi bila osnova vsakega bodočega federalizma, 
ki ga nemški filozof razlaga kot sporazum med ljudmi 
za postavitev temeljev nove svetovne družbe. Res ko
zmopolitsko pojmovanje politične ureditve in družbe!

V našem stoletju (naj zadostuje le en primer) je veliko 
razmišljal o družbi in po litik i francoski mislec Maritain, 
ki razglablja npr. o temeljih svetovne, narodne vlade in 
države. Sam izrecno poudarja velik pomen federalistične 
ideje za dosego ciljev neke širše družbe in države (zanj 
bi že tudi federacija večnarodnih držav pomenila ustano
vitev - kot npr. ZDA - pravega večnacionalnega naroda). 
In ali ni v sami Maritainovi zamisli že ideja "živeti skupaj" 
v prizadevanju za sožitje in solidarnost med ljudmi odraz 
pristnega federalizma?

Pa pustimo teorijo in poglejmo nekoliko na stvarnost. 
Danes imamo v Evropi in po svetu veliko federalnih ali 
zveznih držav. Na naši celini so take Nemčija, Avstrija, 
Švica (sicer konfederacija, kar pomeni, da ima zvezna 
vlada le manj pristojnosti) ali v Ameriki Združene države. 
Nedavno so bile federativno urejene Jugoslavija in Sovjet
ska zveza ter Češkoslovaška, čeprav je bila taka zvezna 
ureditev marsikdaj samo formalna ali navidezna.

Italijanski politik i danes veliko govorijo o upravnem 
federalizmu. Kaj je to? Gre v bistvu za prenos številnih 
pristojnosti, ki jih do zdaj ima državna oblast, na krajevne 
uprave, zlasti dežele in občine. To zagotavlja tudi ministr
ski predsednik Prodi. Omenjajo pa tudi davčni federa
lizem, ki naj bi del davkov države prenesel na krajevne 
uprave. Seveda to še ni pravi politični federalizem, je 
pa gotovo korak naprej v tej smeri.

Politična Evropa bo najbrž tudi odraz federalne zami
sli. Današnja Evropska unija je sicer še podoba državnih 
oz. vladnih politik posameznih držav-članic. Obstajajo 
pa tudi velike težnje po pravi federalistični ureditvi Evro
pe, ki naj bi postala predvsem Evropa narodov in dežel 
in tako pristen izraz osnovne družbe, ki jo sestavlja.

NDREJ BRATUŽ
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PO VOLITVAH 
V BOSNI

ZDRAVJE CARJA JELCINA
MIRO OPPELT

Ruski kotel je v stalnem vrenju . Notra
nja politična vprašanja v zahodnih drža
vah in skorajšnje ameriške predsedniške 
volitve ne m orejo zakriti zaskrbljenosti 
oh nestalnem položaju v nekdanji Sovjet
ski zvezi in  še zlasti v ruski federaciji. Ko
maj so m in ile  parlam entarne volitve z 
uveljavitvijo Jelcinove stranke, že so se 
poleti pojavljale vesti o zdravju ruskega 
predsednika. Njegovo zdravje je postav
ljalo v ospredje vprašanje, kdo dejansko 
vodi rusko politiko. V teh dneh se bodo 
zdravstveni izvedenci ob sodelovanju tu
jih  uglednih kolegov odločili, če je možno 
Jelcina sploh operirati na srcu. Negoto
vost splošnega stanja pa je razvidna že 
ob dejstvu, da si je kard iokirurg  Akčurin  
upal javno postaviti vprašanje tveganosti 
operacije na srcu. Navadna operacija by 
passa  ni problem atična, postane pa tve
gana, če je poseg že prepozen in če je 
splošno zdravstveno stanje hudo. A m eri
ški predsednik C linton je pomirjujoče na
stopil, češ da je sistem nadomeščanja ru 
skega predsednika že dodelan in  da ope
racija ali trajna bolezen ne hi smeli vp li
vati na ustavni ustroj. Do novih volitev 
bi predsedniške funkcije prevzel prem ier 
Č ernom ird in . To pa bi odprlo  vprašanje 
tekm e z Lebedom. Predsednik Dume, ko

munist Seleznjov zahteva Jelcinov odstop, 
voditelj komunistov Zjuganov pa obtožuje 
Jelcina volivne sleparije, ker je skrival sr
čni napad pred ju lijskim  drugim  krogom  
volitev.

Ruska in ameriška diplomacija skušata 
svetu posredovati vtis nadaljevanja tesne
ga sodelovanja. Christopher In  Prim akov  
napovedujeta skorajšnji podpis novega 
dogovora o strateških jedrskih obram 
bnih  sistemih. Medtem ko je gospodarski 
in  delno vojaški sistem v razsulu, kar do
kazuje čečenski zaplet, naj spom nimo, da 
je po ruski federaciji in  delno še po sose
dnjih  državah 8.625 jedrskih konic, med
tem ko jih  Am erika razpolaga z 8.250.

SASA RUDOLF

Potem ko so takoj po za
p rtju  volišč v Bosni najvišji 
predstavniki Organizacije za 
varnost in sodelovanje v Ev
ropi z zadovoljstvom pouda
rili, da ni b ilo om em be vred
nih incidentov in da prešte
vanje glasovnic redno pote
ka, so b ili teden dni kasneje 
pris iljen i priznati, da zaradi 
številn ih napak pri prepiso
vanju in seštevanju še ne 
m orejo uradno potrd iti re
zultatov predsedniških vo li
tev. Kaže, da je odpovedalo 
vse, celo računalniški sistem.

S 1. STRANI

KORUPCIJO LAHKO PREPREČI 
SAMO POLITIKA

Toda vrn im o se h korupci
ji, s katero smo začeli ta se
stavek. Kateri so njeni glavni 
vzroki? Od vseh držav na Za
hodu ima Italija - je pred dne
vi napisal znani polito log An
gelo Panebianco - "največjo 
stopnjo etatizma". "Zakaj ne 
bi imela tudi največje stopnje 
korupcije? Etatizem in korup
cija namreč hodita  vštric". 
Znano je, da je več kot 40 od
stotkov celotnega italijanske
ga gospodarstva v državnih 
rokah ali pod neposrednim 
nadzorstvom države. Pane
bianco vidi rešitev v privatiza
ciji (v Sloveniji bi rekli v last
ninjenju), kar pomeni, da bi 
moralo postati zasebno, kar 
je zdaj državno ali poldržav- 
no. "Država naj opravlja le

storitve - poudarja politolog 
- ki jih zasebniki ne morejo. 
"Nočemo privatiziranja?", se 
sprašuje pisec in nadaljuje ta
kole: "Ohranim o torej usta
novo RAI, državne železnice, 
državno telefonsko družbo in 
vse ostale neštete stvari, ki bi 
jih  m irno lahko prepustili tr
gu, s čim er bi tudi pridobili 
na učinkovitosti."

Ob novi akciji proti korup
ciji so preiskovalci spravili za 
zapahe tudi dva javna tožilca 
in odredili pregled pisarn in 
uradov nekaterih sodnikov v 
Rimu in drugod po državi. Iz 
tega smemo sklepati, da so 
centri korupcije imeli oblast 
tudi nad vejami pravosodja, 
s čim er je seveda nevarno o- 
grožena ne le zunanja podo
ba, temveč sam pravni značaj 
države. Tudi iz tega izhaja nu

ja po institucionaln ih in u- 
stavnih reformah.

Spričo tolikšne razsežno
sti korupcije je Bossijeva pro
glasitev "neodvisne federalne 
Padanije" z dne 15. t.m. v Be
netkah kaj kmalu skoraj šla v 
pozabo, medtem ko bi goto
vo zaslužila največjo pozor
nost. Toda ne takšne pozor- 

j  nosti, kakršno je pokazal dr
žavni pravdnik iz Verone, ki 
je policijskim  agentom uka
zal, naj s silo vdrejo v Ligin 
sedež v Milanu, četudi je bilo 
treba za to s pestmi zbiti na 

j tla poslanca Maronija, ki je 
j  bil še pred dvema letoma ita
lijanski notranji minister!

P redsedn ik  pos lanske  
zbornice Violante je dejal, da 
so nekdanji "oblegovalci že 

I vdrli v mesto (Italijo) in imajo 
v svojih rokah vzvode oblasti, 
I politik i pa se ne zavedajo ve

like nevarnosti ali celo niso 
kos novemu pojavu. Korup
cijo mora preprečiti politika, 
sodstvo mora nastopiti, a le 
v drugem krogu" - je pristavil 
predsednik poslanske zbor
nice, ki je sam po poklicu so
dnik.

n tako so znova pregledali 
glasovnice, rezultat pa se b i
stveno ni spremenil. Tričlan
sko predsedstvo bo dve leti 
vodil A lija Izetbegovič, ki si 
je  zagotovil 80 ods to tkov  
m uslim anskih  ali 731.024 
glasov. Njegov tekmec, bivši 
bosanski m in is trsk i p red 
sednik Silajdžič jih  je  zbral 
le 123.696. Na srbskem ob 
m očju je uradni kandidat vla
dajoče Srbske demokratske 

(stranke M om čilo  Krajišnik, 
ki je bil sredi osemdesetih 
let obsojen na daljšo zapor
no kazen zaradi podkupova
nja, zbra l o k ro g  41 tisoč  

ig lasov m anj od Izetbego- 
viča, saj mu je njegov glavni 
(tekmec M laden Ivanič od- 
(ščipnil preko 300 tisoč gla
sov. Najbolj enotno so gla
sovali Hrvati, ki so kandida
tu Hrvatske demokratske za- 
jednice Krešim irju Zubaku 
zaupali skoraj 90 odstotkov 
glasov. Zmagale so tore j na- 
c io n a lis t ič n o  u s m e rje n e  
stranke, toda opozicija  le ni 
več neznatna, kot je  bila na 
prvih večstrankarskih vo li
tvah pred š tirile tno  vojno. 
Srbska opozicijska koalicija 
je, če ne drugega, preprečila 
Krajišniku, da bi premagal 

| Izetbegoviča in torej postal 
p re d s e d n ik  tr ič la n s k e g a  
predsedstva. Večja teža opo
zicije se bo pokazala v skup
nem in posameznih narod
nih parlam entih, seveda če 

(so se volivci tud i , ri glaso
vanju za ta telesa odločili po
dobno kot pri predsedniških 
volitvah.

doma in 
po svetil

_Na državnozborskih vo li
tvah v Grčiji je ostal na oblasti 
Pasok (Vsegrško socialistično 
gibanje), katerega ustanovi
telj je bil pred kratkim  umrli 
dolgoletni predsednik vlade 
Papandreu. V novem parla
mentu ima ta stranka 162 po
slancev, to je absolutno ve
čino. Desničarska "nova de
mokracija" pa je zbrala 38,2% 
glasov in ima v parlamentu 
108 poslancev (od skupnih 
300 poslancev).

_Predsednik slovenske vlade 
Drnovšek se je v New Yorku 
udeležil zasedanja glavnega 
zbora Združenih narodov in 
v svojem govoru predvsem 
poudaril vlogo Slovenije pri 
iskanju m irnih rešitev v kri
znih žariščih po svetu, zlasti 
na Balkanu. Postavil je tudi 
kandidaturo Slovenije za ne
stalno članico Varnostnega 
sveta.

_Britanska po lic ija  je pred 
dnevi izvedla v Londonu ob 
sežno akcijo proti teroristični 
organizaciji IRA. Na raznih 
mestih je odkrila kar 10 ton 
razstreliva. Aretiranih je bilo 
šest ljudi. V spopadu je en o- 
sumljenec izgubil življenje.

_V Furlaniji-Julijski krajini ne 
bo, kot vse kaže, krize de
želne vlade, ki ji predseduje 
predstavnik Severne lige Ce- 
cotti. Tako so sklenili pred
s ta vn ik i le v o s re d in s k ih  
strank, ki so bili mnenja, da 
bi kriza deželne vlade v tem 
trenutku nevarno ogrožala 
nadaljnji gospodarski in dru
žbeni razvoj v deželi. Stranke 
vladne večine pa kljub temu 
zahtevajo od Severne lige, naj 
se oddalji od Bossijeve zahte
ve po odcepitvi Severa od o- 
stalega italijanksega ozemlja.
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Incident na sedežu Severne lige v M ilanu  
je  pokazal, kako zelo je  lahko država zavero
vana vase in v svoj prav. Preden je  storila en 
sam resen korak v smeri uresničevanja re
form , je  zaigrala na strune svoje pravičnosti 
in popolnosti. Na videz n i nobene prim erja
ve, saj nekaj prask m ed po lic ijo  in predstavni
k i Bossijeve stranke n i še nobena tragedija, 
toda z isto samoum evnostjo je  država Jugo
slavija uveljavljala svojo "čistost" v odnosu do 
Slovenije in Hrvaške, prav tako je  Rusija s p o 
dobno pravno upravičenostjo razrušila m e
sto Grozni. Povsem m ožno je, da bo italijan
skemu javnem u m nenju  že om enjen i inci
dent zadostoval, da bo prem islilo  stvari do  
konca in vplivalo na hrabrejši zaokret države 
v nov čas in potrebne spremembe. Napetosti 
prehoda iz prejšnjega v novo obdobje so 
namreč odvisne od  notranje verodostojnosti 
posamezne države. Večja je  bila nedemokra
tičnost, večji kon flik ti se lahko sprožijo in 
obratno. Predvsem pa je  mogoče v vseh teh 
zgodbah opaziti malikovanje povo jn ih  p o 
litičn ih  m odelov in upiranje spremembam, 
dokler je  to  pač mogoče. Država je  postala 
pravcati kult, z n jo  ustava in pravni sistem, 
kot da so ljudje na svetu zato, da služijo državi 
in n i država tista, k i b i morala b iti narejena 
po  m eri ljudi. Zaradi incidenta v Milanu, jugo
slovanske in ruske tragedije je  mogoče raz

vidno ugotoviti, kakšno nevarnost predstavlja 
v tem času negibnost. Državni in po litičn i 
prostori, ki ne uvidijo potrebe po  vzpostavlja
n ju večje notranje demokratičnosti, v kolikor 
pride do zahteve p o  takšnih ali drugačnih 
spremembah, so slej ko pre j m ožno p rizo ri
šče napetosti in to v im enu preteklega obdo
bja, ki naj b i ostajalo nespremenjeno še na- 
prej.

Podobne zakonitosti je mogoče opaziti tu
d i v življenju manjšine. Novo obdobje je  na 
delu, če si to  priznam o ali ne. Negibnost in 
priseganje na modele povojnega obdobja sta 
b ili za m anjšino enako nevarni kot za velike 
državne prostore. Res je  seveda, da znotraj 
manjšinskega življenja ne m ore p r it i do tak
šnih napetosti, da b i se z n jim i ukvarjale dru- 
jge države ali svet v celoti, toda posledice so 
podobne: narodnostna skupnost se lahko v 
j strahu p red  novim i nalogami še bo lj oprim e  
\ starih povo jn ih  modelov, ki so dandanes že 
| sami p o  sebi problem atičn i. M ed m anjšino 
1 b i utegnilo zaradi tega p riti do zavestne negi- 
b  n osti, zmanjšanja zunanje m oči in zgolj 
opazovalne vloge dogodkov novega časa. 
D ovolj je, če se na p rim er spom nim o pred- 

\ loga o Narodnem  svetu Slovencev v Italiji, ki 
je  b il nemara edina celovita zamisel za vzpo
stavitev učinkovite manjšinske organiziranosti 

\ v novem času. O  tem  predlogu se vse manj 
govori in zd i se, kot da b i se manjšina vse 
bo lj oprijemala prepričanja, da bo vzdrževala 

| zgolj utečene modele svojega življenja. S tem  
(b i se pa kar sama odločila za preveliko obrob
nost svojega pomena. Upati je  seveda v na
sprotno, da bo namreč manjšina pričela h i
treje iskati nove odgovore na številne vsa
kodnevne probleme.
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OHRANILI IN RAZVILI BOMO  
OBSTOJEČI »KAPITAL«

MARKO TAVČAR

P rof. Bogdan K ralj, ob 
koncu minulega lela sle 

zabeležili lepe pedagoške in 
organizacijske uspehe. To je  

za  šolo zelo spodbudno, a tudi 
obvezujoče. Kakšni so načrti 

za  letošnje leto? 
Delovanje Glasbene matice tx) 

v glavnem tudi letos ostalo nespre
menjeno. To pomeni, da bodo delo
vali vsi štirje sedeži, in s icervžabni- 
cah, Špetru, Gorici in Trstu z vsemi 
podružnicami po vaseh. Kar se tiče 
pouka samega, bomo skušali še bolj 
razširiti predšolsko glasbeno vzgojo 
na otroške vrtce in osnovne šole, 
skušali bomo zaobjeti vse godbeni- 
škešole, ki delujejo na Tržaškem in 
Goriškem . Uvedli smo nov učni 
predmet, in sicer orgle; ostali pred
meti pa so isti kot na državnih kon
servatorijih, z dodanim oddelkom 
za jazz-glasbo.

Toliko glede pouka; poleg tega 
bom o letos tako za pedagoge kot 
za gojence organizirali nekaj semi
narjev. Predavatelji bodo bodisi iz 
kroga naših učnih moči bodisi go
stje, kot npr. prof. Damjana Bratuž, 
prof. M . Pahor, prof. Sijavuš Gadži- 
jev, violinist Črt Siškovič idr. Redno 
se bodo nadaljevala srečanja in tek
movanja na ravni Društva prim or
skih glasbenih šol, tako na regijski 
kot tudi na državni raVni.

Oprosti, Bogdan, veš, da 
me zanim a zborovsko petje. 
K ako to, da p r i  GM že vrsto 
let ni šolskega pevskega zbo
ra? A lije  mogoče upati, da bo 
v letošnjem šolskem letu spet 

zaživela taka skupina? 
Menim, da je  v našem p ro 

storu pomembno, da bi GM še 
zlasti v Trstu skrbela za  rast 
pevske kulture med o troki 

in mladino.
Tudi meni sta pri srcu pevska kul

tura in pevska vzgoja otrok. Že nekaj 
let poskušamo v samem centru me
sta organizirati pevski zbor, ki pa sc 
zaradi preobremenjenosti naših go-

Sredi septembra se je 
obnovil pouk na vseh 

državnih in zasebnih šolah. 
Med institucijami, ki 

povezujejo lepo število 
slovenskih mladih v 

zamejstvu, je tudi 
Glasbena matica. 

Ravnatelja te glasbene šole, 
prof. Bogdana Kralja, ki je 

poznan tudi kot pevovodja 
in kulturni ter politični 
delavec, smo prosili za 

razgovor o delovanju 
Glasbene matice.

jencev še ni udejanjil. Letos smo go
jencem , ki ne ob isku je jo  drugih 
stranskih predmetov, dali kot ob
vezno sodelovanje pri pevskem 
zboru. Znano pa je, da v sklopu GM 
delujejo različni pevski sestavi, od 
mešanega zbora Jacobus Gallus in 
Tržaškega okteta do vokalne skupi- 
neMusica nosteramor. V okviru šo
le pa zadnja leta zelo dobro uspeva 
solopevski oddelek, na katerega se 
vpisuje vedno večje število gojen
cev. Naša skrb pa ne gre le tem mla
dim  pevcem, gre tudi tistim , ki naj 
bi te otroke vodili. Letos bomo zato 
po večletnem premoru ponovno or
ganizirali skupaj z ZSKD šolo za diri
gente, namenjeno predvsem učite
ljem osnovnih šol, a tudi ostalim, 
ki bi se radi posvetili zborovodstvu.

Deželna razsežnost 
Glasbene matice in njena ra z 
vejanost p o  teritoriju  kažeta, 

kako je  mogoče p rivab iti h 
glasbenemu pouku lepo števi
lo mladih kljub težavam z a ra 

d i drugih zanim anj naših  
otrok, k i j ih  je  že tako malo.

Toda katere so smernice, 
kateri so pedagoški cilji, k i si 

j ih  postavljate?
V zadnjih letih se je pri GM poka

zala potreba po nekoliko druga
čnem pristopu do glasbene vzgoje, 
tako da naše pedagoško delo u-

smerjamo v dve smeri. Po eni stra
ni nudimo instrumentalno glasbeno 
vzgojo čim širšemu krogu otrok. Za
to skrbimo, da imamo po vaseh po
družnice. Po drugi strani pa ne po
zabljamo na kvaliteto v smislu, da 
usmerjamo perspektivnejše gojen
ce v resnejši študij z namenom, da 
bi jim  nudili potrebno tehnično in 
glasbeno znanje, ki naj bi jih prive
dlo do profesionalnosti. Dokaz tega 
je prek 70 diplomirancev, ki so svoj 
glasbeni študij iz raznih instrum en
tov zaključili na naši šoli. Če strnem: 
za cilj si postavljamo pripravo učne
ga kadra in drugih glasbenih profe
sionalcev, ki bi v prihodnosti nudili 
predvsem našim ljudem svoje zna
nje na raznih področjih (instrumen
talni pouk, zborovodstvo, kritike, 
skladateljevanje itd.)

Pomembna dejavnost je  
tud i o rgan izac ija  koncertne 
sezone. K ako se napoveduje  

letošnja?
Letos bo GM  izvedla že 25. red

no abonmajsko koncertno sezono 
v Trstu, ki bo štela sedem koncertov. 
Vezna nit letošnje sezone bo 100- 
letnica Brahmsove sm rti in 200- 
letnica Schubertovega rojstva. Želi
mo si privabiti čim  večje število ob i
skovalcev in v tem smislu smo se

stavili tudi spored, ki naj bi bil stilno 
kar se da blizu okusu širokega kroga 
ljub ite ljev glasbe. Pri oblikovanju 
koncertne sezone pa smo ostali zve
sti izhodiščem iz prejšnjih let, npr. 
dom ačim  izvajalcem. V nekoliko 
skrčeni ob lik i bom o organizira li 
sezono tudi v Gorici, kjer predvide
vamo štiri koncerte, enega v sodelo
vanju s Kulturnim domom .

V Kulturnem domu v Trstu bomo 
gostovali: 1. orkester Camerata La- 
bacensis iz Ljubljane, 2. Kvartet Tar
tini, 3. Kvartet Klima iz Zagreba in 
pianista A. Rojca, 4. Insieme stru- 
mentale italiano iz Padove, 5. kla
virski duo Beatrice Zonta - Vesna 
Zuppin, 6. v tržaški stolnici sv. Justa 
bo nastopil zbor Ave iz Ljubljane tu 
di z orglami ter 7. Slovenski trobilni 
kvintet, ki letos obhaja 25-letnico 
delovanja.

V Gorici pa predvidevamo: O k
tet Simon Gregorčič iz Kobarida, 
harmonikarski ansambel Synthesis 
4 iz Trsta, že omenjeni klavirski duo 
ter še koncert Slovenskega trob il
nega kvinteta.

GM je  ena osnovnih insti
tucij slovenske manjšine v Ita 
liji. Sooča p a  se s finančnim i 

težavami, k i močno bremenijo 
možnost njenega razvoja. Gre 

torej tudi za  politično vpra
šanje. Kako vodstvo šole 

ocenjuje po ložaj in 
kje so rešitve?

90% proračuna GM  gre za kritje 
stroškov za osebje, tako stalnih na
meščencev kot tudi honorarcev, ta
ko da je ostalih 10% daleč premalo 
za dejanske potrebe šole. S temi 
10% krijem o stroške za najemnino 
in tekoče upravne stroške (telefon, 
pošta itd.), tako da je praktično ne
mogoče, da bi vsaj del sredstev na
menili nakupu prepotrebnih instru
mentov, organizaciji seminarjev in 
tečajev, kaj šele namenili drugim  
tudi potrebnim  pobudam, kot npr. 
izdajanju notnega materiala ali ure
ditvi knjižnice.

Nekateri nam očitajo preveliko 
število uslužbencev, vendar je bilo 
in je gledanje šole na to vprašanje 
zelo jasno. Želimo ohraniti ta umet
niški, kulturni in intelektualni kapi
tal, v katerega smo veliko vlagali, 
ker se to obrestuje ne le sami šoli, 
ampak celotni naši narodni skupno
sti. Ohranitev tega človeškega kapi
tala pa ostaja iz dneva v dan težja.

M is lim o pa, da ni samo naša do l
žnost, da skrbimo za ohranitev teh 
delovnih mest. O brn ili smo se zato 
do obeh krovnih organizacij, t.j. do 
SSO-ja in SKGZ-ja, v kateri je GM  
včlanjena, ter do kompetentnih fo
rum ov tako v Italiji kot v Sloveniji, 
da bi nam pomagali pri reševanju 
te krize. Vsekakor nas premiki v od
nosih med Rimom in Ljubljano nav
dajajo z optim izmom. Upamo nam
reč, da se končno bližajo uresničitvi 
naša prizadevanja za državno javno 
priznanje GM , čeprav smo bili do
slej glede tega vprašanja neuspešni. 
Prav je, da se spom nim o, da je že 
vladni t.i. Maccanicov osnutek za
ščitnega zakona izrecno imenoval 
G M  za slovenski konservatorij. Na
še stališče in naš cilj sta namreč za
gotoviti slovenski manjšini državni 
konservatorij, ki naj dopolni že ob 
stoječe šolske strukture slovenske 
manjšine. M enim o namreč, da se 
kot manjšina ne smemo in ne more
mo odpovedati tej pravici ter da m o
ra javno-pravno priznanje GM  upo
števati specifičnost slovenske narod
ne skupnosti, za katero ne morejo 
veljati enaka merila kot za italijanske 
glasbene šole.

K a j bo to pomenilo za  
samo šolo, učno osebje in 

gojence?
Pridobitev državnega konserva

torija ne pomeni, da bi se s tem uki
nila GM  ustanova. Ohranila bo vse 
obstoječe dejavnosti razen tistih, ki 
bi prešle pod učni načrt državnih 
šol. To pomeni, da bi ohranili pred
šolski in osnovnošolski pouk, se 
pravi vse gojence, ki ne dosegajo 
še starosti za vpis na konservatorij; 
nadalje vse ostale, ki se ne namera
vajo posvetiti izključno glasbenemu 
pouku, godbeniške šole, vse skupi
ne, ki delujejo v okviru GM , seveda 
organizacijo koncertne sezone in 
možne druge dejavnosti, ki bi obo
gatile glasbeno kulturo pri nas. G o
jenci konservatorija bi končno dose
gli državno priznano diplom o v svo
jem jeziku, po drugi strani pa bi kon
čno odpadla krivica, ki jo doživljamo 
kot pripadniki slovenske manjšine 
in italijanski davkoplačevalci, ko 
moramo za glasbeno vzgojo v svo
jem jeziku plačevati precej visoko 
šolnino. Glede osebja pa je stanje 
jasno, saj bi postali redni državni 
uslužbenci.

Tako p iše d rug  obso jenec  na p rvem  
tržaškem procesu, Vladim ir Štoka:

"A rečem lahko z m irno  vestjo, da se ne 
kesam in ne obžalujem svoje m ladosti, ki m i 
je  prešla m ed štirim i zidovi. Če je  zidovje  
omejevalo očesu razgled in telesu gibanje, 
se je  tem bolj razvijala duša. N i zidovja, k i b i 
omejevalo razmah človeške duše. Zapor je  
preizkuševalnica: kar je  kaj vrednega, to  
ostane in se še razvija - kar je  gnilega, od
pade."

Kakšna moralna veličina! Zaman iščemo 
v besedah obsojencev mržnjo, sovraštvo do  
zverinskih mučiteljev, najdem o kvečjemu  
prezir. Razumevanje najdem o tud i do šib
kejših, k i so m ogoče m ed m učenjem  kaj 
povedali ali priznali.

Pravi nadalje Vekoslav Španger:

"...naše ljudstvo n i potrebovalo nobene 
strankarske pripadnosti, nobenih strankarskih 
izkaznic ne samozvanih voditeljev. Fašistični 
vandalizem in dnevne krivice, ki so bičale 
naše ljudstvo, so m u ustvarile tis ti neom ajni 
1dealizem in trdni značaj, iz katerega je  črpalo 
vztrajnost za dolgoletno borbo p ro ti fašizmu. 
^  tega ljudstva je  planila m ladina še od loč
u je  v neenaki bo j p ro ti fašizmu, p ro ti razna-

POSLANICA 
BAZOVIŠKIH JUNAKOV (2.)

DIOMIRA FABJAN BAJC

rodovalcu, brez v naprej pripravljenih form u
lacij, ker jo  je  gnal klic trpečih."

Tako Španger. Zato so te žrtve last vseh 
Slovencev, vsega slovenskega naroda; naj si 
nobena stranka ne drzne n iko li lastiti si teh 
žrtev: t i ljud je  so padli samo za slovenstvo!

Še ena pom em bna Špangerjeva trditev me 
je  vznemirila, in sicer “da od  ustanovitve te 
organizacije (leta 1 92 7) pa do dneva, ko smo 
b ili p ris iljen i o d iti za zapahe, niso ne tajna 
organizacija Borba ne člani te dobili n iti beliča 
od  kogar koli, ki ni pripadal tej organizaciji."

Kakšna moralna lekcija!

Če sm o p o š te n i in  o d k r iti, se b o m o  
zdrznili in si bom o izprašali vest. Koliko laži 
se je  nabralo tud i v naših dušah! Zato si ne 
upamo odgovarjati odločno in samozavestno 
na obrekovanja in žalitve v časopisih, ki nas 
dnevno zasuvajo s svo jim i lažm i. V teh 
zm eden ih  trenu tk ih  im e Bazovica žal n i

\znano po  teh naših junakih, k i so nam svetel 
zgled človeškega dostojanstva in ponosa, 
marveč po  kraškem breznu tu v bližini. Vsako 
človeško živ ljen je  je  sveto, tu d i ž iv ljen je  
z lo č in c a : so m a r sam o ž iv lje n ja  naših  
poštenih ljud i m anj vredna ?

Proti Slovencem in Hrvatom je  b ilo  v dobi 
fašizma 131 procesov s 544 ob toženci. 
Obsojenih je  b ilo  476 ljudi. O d  42 sm rtnih  
kazni, k i j ih  je  izreklo Posebno sodišče v 
sedemnajstih letih delovanja (od 1927 do  
1943) je  b ilo  kar 33 Slovencev in Hrvatov. 
Da n iti ne om enjam o ljubljanske province  
o d  1941 do 1943! In nihče, prav nihče od  
krivcev teh m ontiran ih  in krivičnih procesov 
\ni b il kaznovan! M ar še vedno velja zakon iz 
| leta 1923, po  katerem so nekazniva vsa tista 
| dejanja, k i so bila izvršena iz italijanskih na
ro d n ih  nagibov?

\ Prav je, da se poiščejo in da se sodi krivcem 
j  za m rtve  v kraških breznih, a veliko pre j je  
treba, da stopijo  p red sodnike vsi nešteti še

živi krivci za požige, poboje, umore, m uče
nja, skratka krivci genocida nad našim naro
d o m ! Vse se je  dogajalo na našem dom u, na 
naši zem lji; kdor nas je  zasedel, kdor nas je  
napadel, ta nosi glavno krivdo in odgovornost 
celo za tragično razcepljenost, v katero smo 
b ili Slovenci pahnjeni. Tudi od  Slovenije želi
mo, da b i na protislovensko gonjo, poro jeno  
sicer tu d i iz notranjih  po litičn ih  težav, odgo
vorila resnicoljubno, odločno, ponosno in 
dostojanstveno, kot so odgovorili na nasilje 
naši bazoviški junaki. Predrago so plačali svoj 
ponos, da b i jih  smeli zatajiti!

Obsodba na prvem  tržaškem procesu se 
je  glasila:

"Obsojajo se: Vekoslav Španger na 30 let 
ječe, Vladim ir Štoka na 20 le t ječe, N ikolaj 
Kosmač na 25 let, Drago Rupel in Lovrenc 
Čač na 15 let, Janko Obad in Andrej M an
freda na 10 let, Slavko Bevk, Miroslav Pertot, 
M arijo Zahar in jos ip  Kosmač na 5 let, Ciril 
Kosmač in Leopold Širca oproščena.

A lo jz ij Valenčič, Franjo Marušič, Zvonim ir 
Miloš, Ferdinand Bidovec na sm rtno kazen, 
z ustrelitvijo  v hrbet."

U m rli so 6. septembra 1930 ob zori. Ne 
bom o jih  pozabili!

Bazovica, 8. septembra 1996 
------------------KONEC
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SLOMŠEK IN
NAS CAS

AMBROŽ KODELJA

29. septem bra obhaja Cerkev v Sloveniji Slomškovo 
nedeljo . Letošnja je posvečena 150 . obletnici Slomškovega 

škofovskega posvečenja v Salzburgu, 
k ije  bilo  5 .7 .1 8 4 6 .

Papež Janez 
Pavel II. v 
m olitvi na 

Slomškovem 
grobu v 

Mariboru med 
svojim 

nedavnim 
obiskom

Če hočemo komu kaj povedati, 
ga moramo najprej poslušati. In rav
no tu se pojavi vprašanje: "Kdo lah
ko danes komu kaj pove, da ga bo 
ta tudi poslušal?" Zdi se nam, da je 
šel m im o čas, ko so ljudje še znali 
poslušati. M islim  pa, da kljub vsemu 
le ni vedno tako. Se vedno so ljudje, 
ki poslušajo, in se o tem, kar so sliša
li, pogovarjajo, razpravljajo.

Nekaj podobnega se dogaja tudi 
z našim svetniškim kandidatom An
tonom Martinom Slomškom. Veliko 
je govoril, prevajal in seveda tudi 
pesnil ter pisal. Gotovo so ga ljudje 
radi poslušali, da so si ob njegovi 
besedi prisvojili napotke za življe
nje; ob njegovi pisani besedi so ludi 
spoznali lepoto slovenskega jezika.

Znana je njegova modrost: "Pra
va vera bodi vam luč, materin jezik 
pa ključ do omike." Na kaj je mislil, 
ko je zapisal: "Prava vera bodi luč?" 
Na tisto vero, ki je stoletja dajala živ

ljenje Slovencem ne glede na to, kod 
! vse so raztreseni. Ne smemo m imo 
| spoznanja, da z močjo vere zadobi 
naše življenje življenjsko polnost, 

j  smisel, pa tudi lepoto in seveda sre
čo, ki je zaobsežena v Božjem "žeg- 
nu“.

Druga Slomškova misel je: "Ma
terin jezik pa je  ključ do omike." Lju
dje se med seboj sporazumevamo 
tudi z govorom. Ni vseeno torej, 
kakšen je. Naša govorica, naš jezik 
je naše ogledalo, ogledalo naše no
tranjosti, ogledalo vseh vrst kultur, 
s katerimi se srečujemo. Skozi naš 

I govorni jezik se odraža in izraža na
ša omika.

Navedel bom dva primera. Dva 
(fanta sta se pogovarjala. Prvi pravi: 
"Normalno je, da pri nas doma go
vorimo: »Mama, prosim, ali bo kma
lu večerja? Kje je, prosim, srajca? 
Sem lačen, bi, prosim, lahko dobil 
kruha? Prav tako vedno sledi beseda 
hvala!«" Drugi pa doda: "Ne, pri nas

j sploh ne rabimo niti besed e prosim  
niti besede hvala. Zakaj naj bi ju 
rabili? - Saj smo družina!" Slomšek 
bi ob teh dveh primerih takole poja
snil: "Ni dovolj otroka le podučiti, 
treba ga je hudega obvarovati in k 
dobremu privajati!" Kaj je večje "pri- 

jvajanje k dobremu" kot človekova 
plemenita, iskrena in humana srčna 
kultura? Ali - kot tudi pravim o - 
kultura srca! Iz teh dveh primerov 
kot tudi iz Slomškovega nauka lahko 
razberemo, kako se iz drobnih dru
žinskih dogodkov počasi, a vztrajno 
razvijajo spoznanja, navade in čut, 
da znamo cenili ne samo svoj trud, 
ampak tudi napore drugih. To je tudi 
spoznanje, da z vsakodnevnim du
hovnim drobižem vsakdo od nas 
pripom ore k sooblikovanju kraja, 
župnije, vasi in narodne omike.

Prav ta potreba po kulturi srca je 
izražena v Slomškovi misli, ko pravi: 
"Učenost brez čednosti je cvet sadja!" 
Učenost pronica v nas na različne 
načine. Danes jo v veliki meri srka
mo skozi televizijo, računalnike in 
podobne sodobne novotarije. Po
zabljamo pa, da se u č r  lost, razgle
danost in kultura srca /blikujejo ob 
branju, zlasti ob dobrem, poštenem 
branju. Poznamo zanimiv pregovor: 
“Povej mi, s kom hodiš, in povem ti, 
kdo si!" Ta pregovor pa lahko do
polnimo: "Povej mi, kaj bereš, in p o 
vem ti, kakšen si!" Slomšek se je 
veliko trudil, da bi dobra pisana ma
terina beseda prišla v naše družine. 
Njegova želja ni bila samo za včeraj. 
K temu nas spodbuja ludi danes.

Kljub televiziji si vzem imo čas za 
branje! To naj velja zlasti za naše 
starše kot tudi za šolarje. Slomšek 
je takole zaključil, ko je opazil po
manjkljivost v branju: “Prazen sod 
močno bobni in snetljiv klas visoko 
| glavo nosi."

O b koncu naj se dotaknem še 
ene njegove misli. Radi tarnamo nad 
časom, nad slabo šolo! Šolsko, vz
gojno in tudi politično problema
tiko je Slomšek strnil v en sam sta- 

jvek, ki se glasi: “Iz dobre šole p ri
raste/o boljši časi, iz slabe pa slabi,
\ ka jti časi so takšni, kakršni smo  
ljudje!"

Tako si tudi mi skušajmo vzeti ne
kaj Slomškovih miselnih drobcev za 
nekakšen vzpodbudni živ ljen jski 
moto. Spremlja pa naj nas tudi nje
gova misel: "Srečen ni, kdor veliko 
ima, ampak kdor malo potrebuje!"

PAPEŽ JANEZ PAVEL II. 
SKLENIL APOSTOLSKI OBISK 

V FRANCIJI

A ni b ilo  tako, saj je nedeljsko 
s lovesno bogos luž je  pokazalo , 
kako zna sveti oče obrn iti tud i po
lem ike v prid oznanjevanju evan
gelija. V Franciji je svetemu očetu 
sledilo nad sedemsto tisoč ljudi.

"Nobenega drugega cilja nima
mo kot samo to, da služimo človeku 
v duhu  veso ljnega  b ra ts tva  in 
občestva združenih," je dejal sveti 
oče francosk im  škofom  in tako 
utišal polemike, ki so jih nekateri 
k ro g i v F ranc iji zagna li p red  
obiskom. In vsem tistim  laikom, ki 
so nasprotovali njegovemu obisku, 
je dejal: "Povsem razum ljivo je. da 
se v družbi, ki je storila zelo veiiko 
za priznanje človeške svobode in za 
človeške pravice, lahko tudi izražajo 
lastna prepričanja, kar pa še ne 
pomeni, da se ta prepričanja hočejo 
na vsak način  im p o n ira ti tu d i 
drugim!"

Veliko zanim anje za papežev 
obisk je vladalo tudi zato, ker letos 
poteka natanko 1500 let, odkar je 
francoski vladar Klodvik sprejel sveti 
krst; to  le tn ico nekateri omenjajo 
kot začetek krščanstva v Franciji. Sv. 
oče pa je pom enljivo dejal, da je bil 
ta krst samo en krst in "je pomenil 
tisto, kar pomeni vsak krst".

Papež Janez Pavel II. se je ob od
hodu iz Francije poslovil od Fran

cozov z besedami: "Vaš narod naj 
ostane gostoljuben in naj skrbi, da 
se bodo neprestano razvijali ideali 
svobode, enakosti in bratstva, ki jih 
je vaš narod znal zelo dobro pred
staviti svetu." S tem i besedami je 
zaprl usta največjim kritikom , ki tr- 

jd ijo, da se sv. oče ne zaveda po
m em bnosti francoske revolucije. 
Seveda je med svojimi govori papež 
W ojtyla govoril tudi o solidarnosti 
in o tem, da krščanstvo noče n iko 
m u r v s ilit i svojega prepričan ja .

| Njegov obisk je bil izrazito m isijon
ske narave, saj je govoril kot m isijo
nar, ki se zaveda vloge Cerkve v da
našnjem času; zato je dejal kristja
nom: "Cerkev mora reševati in ne 
obsojati, mora služiti in ne, da se ji 
služi!" Nadalje je kristjane naravnost 
rotil, naj bodo luč sveta, in to  z 
zglednim življenjem, saj bodo le ta
ko lahko kvas življenja.

Svetovna javna občila so seveda 
sledila papeževemu obisku v Fran
ciji tudi v luči njegovega zdravja, za 
katero seve, da ni najboljše. Lahko 
rečemo, daje naravnost neverjetno, 
kako sv. oče prenaša velike napore 
takih potovanj. Pariški kardinal Jean 
Marie Lustiger, ki je velik papežev 
prijatelj, je časnikarjem dejal, da se 
sveti oče rad pošali s smrtjo, da o 

[smrti govori z nasmehom na ust
nicah, saj se zaveda svoje m in lji
vosti. Med drugim  pa jim  je kard. 
Lustiger tudi povedal, da se sv. oče 
zaveda resnosti svojih zdravstvenih 
težav. Kljub temu pa nadaljuje svoje 
delo in je ob koncu obiska dejal: 
"Nasvidenje drugo leto v Franciji, ko 
bom prišel z m ladim i v Pariz!"

JURIJ PAIJ K

Z velikim  slavjem se je 
v nedeljo v Reimsu končal 
papežev obisk v Franciji. 

N ekateri so napovedovali, 
da se bo srečanj s sv.

očetom  udeležilo  
katastrofalno m ajhno  

število ljudi...

ČLOVEK - 
BITJE VERE (4 )

ZVONE ŠTRUKELJ |

Človekovo temeljno zaupanje (pra-zaupanje) je 
osnovna in radikalna drža, saj se istoveti z njegovim 
dejanjem obstoja. A li ne sledi iz tega, da je tako 
ravnanje človeku dano že od začetka, z njegovim 
rojstvom? Ali ne gre za naravno nagnjenje k pritrd itvi, 
k eksistenčnemu "da-ju"? Ali resničnost stvari in bitja 
nasploh človeka spontano tako privlači, da, kadarkoli 
se obrača nanjo (k bitju stvari), išče njen smisel in 
kako bi si p ridob il njeno dobro? Ali pa je to tudi 
pridobljena, vzgojena drža?

Kanadski antropo log  vzgoje Eric Erikson si je 
zastavil prav to vprašanje. Ko opisuje psihogenezo 
človedove drže zaupanja, ugotavlja, da je afektiven 
odnos med otrokom  in materjo odločilen faktor za 
poznejši harm oničen odnos z oko lišk im  svetom. 
Zagotovilo, da je otrok ljubljen, zaupanje v njegovo 
mater, naravno rojeva v otroku občutek varnosti pred

svetom , k i ga o bk roža  in  ga tu d i ogroža . Za 
J odraščajočega in odraslega je nato pomembna oseba 
prijatelja ali partnerja. Oseben odnos z njim utrjuje in 
razvija držo zaupanja. Glede na genezo temeljnega 
zaupanja lahko torej ugotavljamo, tla se na začetku 
pridobiva čisto naravno in samo po sebi umevno v 
norm alno preživetem otroštvu. Šele nato postane 
[dejanje zavestne izb ire , p rem iš ljene in k ritičn e  
Odločitve.

Kdaj pride do le zavestne opredelitve? Omenjeni 
[antropolog odgovarja, da predvsem v resnih življenj- 
jskih krizah. Takrat namreč izbruhneta z vso silovitost
jo končnost in kontingenca sveta in človeškega živ
ljenja. Vse to človeka privede do premišljene odločitve, 
pravzaprav prave "določitve" odnosa do problema
tične resničnosti. Na tem področju človek ne izbira 
[kakor med rdečim in zelenim, belim  ali črnim. Izbira 
namreč med lučjo in temo. Samo življenje človeka 
bolj nagiba k pritrd itv i, k luči, kot pa k zanikanju, k 
lem i. V praksi je absoluten "ne!" z vsemi svojim i 
posledicami dejansko nevzdržljiv. Vsak izraz življenja 
prinaša s seboj neko določeno zaupanje. Celo usodna

od loč itev za samomor je v tem smislu dejanje zaupa
nja, ker je izbira še najbolj ugodne, torej pozitivne, 
rešitve. O tem nam zgovorno pričajo sporočila sa
momorilcev, ki pisno ali v nemi govorici izražajo klic 
po priznanju, torej zaupanju.

Ko nekdo zaupa nekomu kot prijatelju, tvega. Na 
začetku odnosa ni jasno, če je ta, na katerega se obra
ča, sploh vreden zaupanja. Če tvega in mu zaupa, se 
mu tudi drugi, na katerega se obrača, odpre in tudi 
on zaupa. S tem opravičuje njegovo potezo zaupanja. 
Prav tako je na eksistenčni in globlji, ontološki ravni. 
Po drži temeljnega zaupanja se bitje stvari začne 
razodevati meni. K jub vsemu problematičnemu zna
čaju, ki ga ima resničnost, se le-ta odpira in razodeva. 
Kaže se v svoji enosti (identiteti), resničnosti (po- 
menskosti) in dobroti. To najbolje vedo pesniki in 
umetniki, ki v svojih delih izražajo razodevanje naj
globlje resničnosti stvari. Že tu smo tudi na prvi in 
osnovni stopnji božjega "razodetja", k i je za vernega 
človeka izkušnja milosti.
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"PUSTITE OTROKE K MENI"
JURIJ PALJK

Ljubljanska knjižna založba  
Salve je pred kratkim  izdala  

knjigo o živ ljen ju  in delu  
primorskega m isijonarja, 

salezijanca Ernesta Sakside.

Naslov knjige je  Pustite o troke  k 
m eni, napisala pa sta jo  m isijonar Sa
ksida in Tone Cigler. Knjiga je že deveta 
v zbirk i M isijonska pričevanja, izdana 
pa je bila ob jubilejnih slavjih misijonarja 
Ernesta Sakside, saj letos poteka že m i
sijonarjeva šestdesetletnica salezijan
skega in misijonskega poklica, petde
setletnica Saksidovega duhovniškega 
posvečenja in 35-letnica Don Boskove- 
ga mesta, ki ga je  salezijanec Saksida v 
Braziliji zgradil dobesedno iz niča. Knji
ga pa je posvečena tudi 700-letnici žu
pnije svetega Danijela v rojstnem kraju 
m isijonarja Sakside - v Dornberku.

M is ilim , da bo knjiga, ki je tudi boga
to oprem ljena s fotografijam i, pravo od
kritje za vsakega slovenskega bralca, saj 
nam razkriva tu ji svet, v katerem se je 
slovenski m isijonar izkazal. Gre za p ri
čevanje, ki v našem razvitem svetu go
vori o ljudeh, ki niso srečno rojeni, ker 
so jih pomanjkanje, beda in lakota za
znamovale že v m ladosti. Gospod Er
nest Saksida je namreč salezijanski m isi
jonar že od malega, saj je med salezijan
ce vstopil že kot petnajstleten fantič in 
takoj odšel v Brazilijo, kjer je tudi postal 
duhovnik. Njegovo življenje je b ilo  za 
vedno zaznamovano, k;o je bil kot mlad 
duhovnik poslan v mesto Corum ba na 
mejo z Bolivijo. Tam se je m isijonar sre-

. .1

C ig la r ,  K r i iO T S / ik s id a

čal z najrevnejšimi barakarji. Najbolj ga 
je pretreslo, ko je videl, da je med lju 
dmi, ki živijo v barakah, ogrom no otrok. 
Ti so brez vsakršne prihodnosti, ker n i
hče ne skrbi za n jihovo izobrazbo in 
jih prav tako nihče ne skuša iztrgati iz 
revščine. Kmalu je začel z delom in za
to, da bi bil bližje najrevnejšim, se je 
m isijonar Saksida preselil v barake, med 
zadnje. V knjigi zelo lepo pove, da te 
revež ne razume, če tudi sam ne deliš 
revščine z njim. Ko je m isijonar Saksida 
premagal prve težave, je  začel z zbira
njem denarja, kajti za otroke je hotel 
zgraditi sodobne šole, internate, do 
stojno ambulanto in vse, kar im ajo vsi 
o troci v razvitem svetu.

Knjiga je pričevanje o trdem  delu 
misijonarja, ki je vedno zaupal v Božjo 
pomoč, saj se na ljudi skoraj ni mogel 
zanesti. Posebno pretresljivo je m isijo
narjevo poročanje o tem, kako ga v 
Braziliji bogatejši ljud je  niso hoteli 
nikdar poslušati in seje za pomoč zato 
moral vedno zatekati v tu jino. V tride
setih letih je slovenski m isijonar zgra
dil Don Boskovo mesto na obrobju 
mesta Corum ba, mesto, v katerega 
vsako leto sprejema nad tri tisoč za
vrženih revnih otrok, in tem  nudi do
stojno šolanje in prehrano. Pričevanje
o tem, kako hudo je bilo na začetku, 
je v knjigi Pustite otroke k m eni pre
tresljivo, saj vsakogar sili k azmišlja- 
nju.

Bralca bo pretreslo tudi takrat, ko 
bo prebral m isijonarjevo življenjsko 
zgodbo, saj se bo zamislil nad tem, 
kako mlad je gospod Saksida odšel v 
m is ijone  in zapustil p rem ožne jšo  
km etijo  v D ornberku, sestre in brate 
ter očeta in mater, ki ju ni nikdar več 
videl, ker sta kmalu po njegovem od- 
Ihodu umrla. Predvsem pa nam knjiga 
j  razkriva velikega Slovenca, ki je v tujini 
dosti bolj poznan kot doma, saj ga ne
kateri v tu jem  svetu prim erja jo sami 
Materi Tereziji. Knjiga je pričevanje o 
največjem grehu človeštva, o lakoti in 
revščini, o zavrženih o trocih, katerim 
skuša m isijonar Saksida pomagati ta
ko, da jih šola in pripravlja na življenje, 
ki bo vredno življenja.

Prav je, da so knjigo izdali, saj bi 
sicer življenja in dela m isijonarja Er
nesta Sakside v Sloveniji, od koder je 

[ doma, ne poznali in tudi ne cenili. Lju- 
j  dje njegovega kova pa so s svojim  živ- 
| Ijenjem lahko svetel zgled vsem nam.

SAO PAU LO  V BR A ZII

IZ ARZENALA, KJER 
KUJEJO UPANJE (4.) 
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DANIJEL DEVETAK

FAVELAS
Predsednica Karitas iz Sao 

Paula gospa Toninha nas je 
p o s p re m ila  v g rič e v n a to  
predmestje, kjer se je  pred 
našimi očmi razprostrlo m o
rje favel, nizkih bivališč naj
revnejših. Šli smo z njo, ker 
so to kraji, kamor je bolje, 
da tu jec sam ne gre... H odili 
smo po ozki blatni stezi in 
se ustavili v  eni izmed eno
sobnih hišic ob umazanem 
potoku, skoraj prekritem  z 
odpadki. Tam sta se dva - 
umazana - otroka igrala med 
smetmi s kamnom, priveza
nim na umazano najlonsko

vrečko. Je bila to njuna edina 
igrača?

Spoznali sm o m ladega 
duhovnika p. VVilsona, ki de
la z ljudm i iz favel. S svojim  
avtom nas je peljal do nedo
končane zgradbe, v kateri so 
živeli štirje njegovi prijatelji
- dvanajstle tn i fan tje  brez 
družine, ki so zbežali iz siro
tišnice; eden je spal na kosu 
kartona sredi prahu v "obje
mu" mamil.

"Cerkev oz. n jen p re d 
stavnik med favelami oprav
lja vse mogoče vloge," je po
vedal p. VVilson; "je prva po
m oč, odve tn ik , oče, brat, 
taksi..." Nekaj dni prej je isti

•••■ -*v.. _

Favelas: otroku med igranjem

duhovnik ponoči peljal žen
sko iz favele proti bolnišnici 
in o trok se je rodil v njego
vem avtom obilu...

CORTI^OS
Ta izraz pom eni v brazil- 

ščini čebelnjak, uporabljajo 
pa ga za označevanje pred
vsem starejših in zapuščenih 
mestnih stavb, ki jih reveži 
nezakonito zasedajo in zgne- 

Jteni živijo  v njih. Imel sem 
možnost videti tud i to  g ro 
zoto! Nedaleč od centra smo 
vstopili v zanemarjeno hišo 
evropskega tipa, v kateri bi 
v naših krajih prebivalo naj
več 8 ali 10 oseb. O bstrm el 
sem, ko mi je gospa Tonin
ha povedala, da v njej živi 40 
družin! Na kratko sem si o- 
gledal nekaj sob, prepolnih 
plesni, starih in polom ljenih 
delov pohištva, umazanije in
- seveda - preplašenih pogle
dov otrok. Na kratko zato, 
I ker me je b ilo  sram že samo

tega, da sem bil oblečen v 
čiste obleke.

O  narodu z 11 m ilijoni sa
morastnikov je težko pisati 
neprizadeto, hladno, odmak
njeno. Čustva, ki jih je v stiku 
s tako stvarnostjo težko ob 
vladovati, so najpogosteje 
močna jeza, sramota, da si 
zahodnjak, občutek grozljive 
nem oči. In vendar je  p o 
membno, da se malodušje 
spremeni v moč. Največja na
paka bi bila pustiti stvari ta
ke, kot so, in se niti ne potru
diti, da bi se spremenile. Ni 
dovolj, da, kdor more, nudi 
razvojna sredstva in vodi raz
vojne načrte. Po krivici za
sužnjenim  ljudem  je treba 
pomagati, da sami stopijo na 

J  noge in hodijo po poti prave
ga razvoja; ta pa ne more iti 
m im o močnih človeških vse
bin dostojanstva in osvobo
jenosti potreb.
--------------KONEC

BESEDA ŽIVLJENJA

26. NAVADNA NEDELJA

SILVESTER ČUK _
BOG NE MARA NAŠIH  

OBLJUB, HOČE NAŠA 
DEJANJA

P riliko  o "neenakih" sinovih, k i nam  je  b ila  podana  
'vpoučenje" v današnjem evangeljskem odlomku, je  

Jezus poveda l na ve lik i torek, z a d n ji dan  svojega 
javnega delovanja. "Pred Jezusom v tem plju s lo ji 
odposlanstvo na rodn ih  prvakov, sive glave, učene, 
božji s lužb i posvečene osebe, a nevredne duhovniške  
čas ti," si to doga jan je  ž ivo  p reds tav lja  p. A lb in  
Škrin jar. "Pred Jezusom stoje vod ite lji izvoljenega  
naroda, k i bodo svoj n a ro d  o d trg a li od Jezusa; 
p rih a ja  čas ločitve." Nanje obrača Jezus p r ilik o  in  
napove, da bo tisti, k i j ih  o n i im ajo za zaničevan ja  
vredne grešnike - cestn inarji in  nečistnice - š li v božje 
kraljestvo pred n jim i.

Če im am o "ušesa za poslušanje", smo razum eli, 
da  je  p r i l i k a  n a m e n je n a  tu d i  nam . Isk re n o  
prizna jm o, da smo nemalokrat podobni prvem u sinu  
iz  evangelija. To je  b il "priden fan tek": očetu brez 
pomisleka obljubi, da bo storil, kakor m u je  rekel, 
dejansko pa  ravna drugače. "Kar je  p r i  pobožnosti 
lahko in  nas dviga v očeh ljud i, to delam o," piše p. 
A lb in  Škrinjar. "To je  tisti naš 'da, gospod’. Težko pa  
se p rip rav im o  k delu, k je r se mora človek p o titi..."  
Bog ne prenese takega igranja, saj v id i v srce. lju b š i 
mu je  d ru g i sin, k i očetu v obraz pove, da njegovega 
naroč ila  ne bo izpo ln il; v srcu pa je  veliko boljši, kot 
se dela na zuna j, očeta im a vendarle rad  in  bo z  
d e ja n ji popravil, k a r  je  zagrešil z  neprem išljeno  
besedo. Bog - on je  ta oče iz  p r ilik e  - ne m ara naših 
lepih besed in  sladkih obljub, hoče naša dejanja, naše 
življenje. Ob ravnan ju  drugega sina nam  p. A lb in  
Š k r in ja r  p o n u ja  d ra g o ce n  n a u k : "N ik a r  ne 
zan iču jm o grešnikov; ko se kesajo, je  njihovo pon ižno  
kesanje Bogu ljubše ko t naša vase zave rovana  
svetost!" In  take nam iš ljene  svetosti je  med tako  
im enovan im i "dobrim i k r is tja n i"  veliko! Farizejska 
"ž lah ta " še n i iz u m rla  in  tu d i po naših ž ila h  se 
pretaka fa rize jska  kri.

Apostol Pavel nam  v današnjem drugem berilu, 
vzetem iz  njegovega P .ma R im ljanom , p o n u ja  
u č in k o v it "p ro tis trup " zoper bolezen fa r ize js tva : 
"Imejte v pon ižnosti drug drugega za  boljšega od 
sebe." Pa ne samo navidezno, am pak iskreno v 
so lju d e h , k a r  je  dobrega , p a  ne bom o ta ko  
samozadovoljni. Taki smo vsaj v svojih m islih k a r vsi 
od kra ja: bo lj "obupn ip rim e ri"pa  k a r na glas povejo: 
"No, ja z  sem še na jb o ljš i od vseh!" Apostol nam  
poslavlja p red  oči tistega, k i ga smemo in  moramo  
posnemati: "isto mišljenje n a j bo v vas, k i je  tu d i v 
Kristusu Jezusu." Čeprav je  b il Bog, se je  p o n iža l in  
vzel nase podobo revnega človeškega bitja. In sicer 
zato, da b i nas s svojim zgledom učil, kakšna mora 
b it i  naša ž iv lje n js k a  pot, da bom o o p ra v ič i l i  
zaupanje, k i nam ga je  izkaza l Bog, ko nas je  po 
naših starših po k lica l v "vinograd" ž iv ljen ja . S luž ili 
drug drugem u - to je  naš pok lic !

Poglejmo vsak v svoje življenje. A li se ka j pozna, 
da smo trideset, petdeset, sedemdeset let v Jezusovi 
šoli? A li smo po ž iv ljen ju  še vedno poganski? A li v 
nas p re v la d u je  p re p ir ljiv o s t, s lavohlepnost? A l i  
gledamo le na to, k a r je moje, naše, in  ne na to, ka r  
je  drugih? A li nosimo Boga na jez iku , z  ž ivljenjem  
pa  ga tajimo?

Seminar o smislu trpljenja in stiske
Inštitu t Antona Trstenjaka, slovensko društvo Hospic, 

M ohorjeva  družba iz Celja p rire ja jo  sem inar o sm islu tr 
p ljenja in stiske ob iz idu knjige Bernharda Haringa z na
slovom  Videl sem tvoje solze. Seminar bo potekal v Can
karjevem dom u 4. decembra. Na sem inarju bo beograjski 
nadškof prof. dr. Franc Perko predaval na tem o Prijazna 
sm rt, p redo lgo  se ne m ud i, dr. M etka Klevišar bo govorila
o Hospicu-celostni skrbi za umirajočega bolnika in njegovo 
druž ino , dr. Jože Ramovš pa o sm islu trp ljen ja  v logote- 
rapiji. M ed seminarjem bodo pripravili tud i srečanje s prof. 
dr. Bernhardom  H aringom ; ob tej p riložnosti bodo p red
stavili tud i zgoraj navedeno H aringovo knjigo. Zainteresi
rani se lahko prijavijo  na sem inar na naslov Inštitu t Antona 
Trstenjaka, Resljeva 7, 1000 Ljubljana.
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PRO BLEM I IN  REPERTOAR SSG

Uvodom a je spregovoril pred
sednik SSG dr. Rafko Dolhar, ki se 
je zaustavil še zlasti pri tekočih pro
blemih našega gledališča. Svoj go
vor je označil kot namembno pro
vokacijo in se najprej zaustavil pri 
nezadostn i ude ležb i pub like  na 
predstavah. Predsedniku ni v zado
ščenje, da ima osrednja kulturna 
ustanova, ki stane to liko truda, dela 
in sredstev, le tri tisoč abonentov in 
nekaj sto priložnostnih gostov. Kul
turni dom je označil kot slonokošče
ni stolp, ki ni po uporabnosti niti 
senca tistega na trgu Oberdan, ki 
so nam ga fašisti požgali. "Ta kate
drala v naši zamejski puščavi je 
danes absolutno premalo izkorišče
na," je nadaljeval Dolhar. Da je veči
na, ki se je odzvala vabilu na pred
stavitev sezone, le s težavo dobila 
parkirni prostor, je le ponovni do
kaz, da je lokacija v ulici Petronio 
ponesrečena. Prav take lokacije so 
deležna tudi druga bližnja gledali
šča, ki pa jih Tržačani pridno obisku
jejo, tudi nekateri Slovenci, ki naše 
gledališče snobirajo, češ da jim  ne 
nudi dovolj kakovostne kulturne 
hrane. "Tu torej nekaj ni v redu," je 
pripom nil predsednik SSG. Res je, 
da s šestimi predstavami ni mogoče 
ustreči vsem, povsem neznana pa 
je tudi odmevnost gledališke ponud
be SSG. "Delamo torej v brezod- 
mevnem prostoru." O  repertoarju, 
ki ga SSG ponuja, je Dolhar izrecno 
povedal, da je ta drugi po vrsti, ker 
je prvega upravni svet zavrnil zaradi 
finančnih pripomb.

"Zakaj okoličani ne prihajajo v 
gledališče? Odkar sem upravitelj te 
ustanove," je nadaljeval predsednik 
SSG, "skušam prepričati svoje sode
lavce, da je treba iti z gledališčem 
med ljudi, če ljudje ne pridejo v gle
dališče". Sodelavci se izgovarjajo, da 
je to tehnično neizvedljivo; res je 
tudi, da obstajajo določene birokrat
ske ovire; da pa je formalnosti za
doščeno, se predstave raje predva
jajo v slonokoščenem stolpu v ne

NASE GLEDALIŠČE 
NE MORE BITI SAMO SEBI 

NAMEN

V petek, 20. t.m ., so v foyerju Kulturnega doma v Trstu spregovorili o tekočih problemih 
Slovenskega stalnega gledališča ter predstavili repertoar za sezono 1996 /97 .

t i

ftUUkJI

vedno zadovoljivi zasedbi dvorane, 
kar pa seveda ni prijetno, še manj v 
zadoščenje igralcem SSG. Predsed
nik je svoj poseg sklenil z mislijo, 
da bodo nekaj podobnih predstavit
venih večerov abonmajske ponud
be priredili tudi po okoliških vaseh 
in kulturnih domovih, saj "naše gle
dališče ne more biti samo sebi na
men. Če ne dosežemo občinstva, 
ki mu je naše delo namenjeno, po-

1 meni, da m latimo prazno slamo," je 
končal predsednik Dolhar. Želja je 
torej, da bi se Slovensko stalno gle
dališče premaknilo z mrtve točke.

Nato je spregovoril ravnatelj SSG 
! Miroslav Košuta, ki je svoj poseg za
čel s spom inom  na prem inulega 
dolgoletnega sodelavca, režiserja Jo- 
jžeta Babiča. O  pretekli sezoni je Ko- 
J  šuta povedal, da gotovo ne bo zapi
sana med uspešnejše. V letošnjem 
repertoarju pa je veliko manj tveganj 

| kot v lanskem, saj je začinjen z razni
mi komedijami, kot je Afrika ali Na 
svoji zemlji novega komediografa 
Borisa Kobala. K vpisu abonmajev 
SSG vabi s stavkom , ki je jasna 
opredelitev repertoarja: Ne boste 

j zamerili, če bom o letos kljub vsemu 
veselejši? Zastavili so ga namreč 
upoštevaje negodovanje občinstva 
ob nekaterih lanskih predstavah, a 
tudi vse bolj mračni vsakdanjosti, 
ki ji splošna kriza že daje pečat 
tragičnosti. Ravnatelj Košuta je nato 
poudaril tesnejše sodelovanje, do 
katerega je končno le prišlo s Pri
morskim dramskim gledališčem iz 
Nove Gorice, s katerim bodo v ko
produkciji pripravili Shakespearovo

tragedijo Rihard III. ter si izmenjali 
(gostovanja. V letošnji sezoni bodo 
proslavili tudi štiridesetletnico gle
dališkega delovanja igralke Bogdane 
Bratuž.

M ladim  in šolam želi SSG zago
toviti, da jim  bodo letos posvetili še 
večjo skrb kot doslej. Za višje šole 
se bodo potrudili uresničiti lanski 
načrt o zgodovini gledališča, najpo
membnejša izmed predstav izven 
abonmaja pa je kabaret z naslovom 
'Izza Karpatov. Po dolgem času naj 
bi v tej sezoni zopet prišlo do pred
stave na prostem, že v prihodnjih 
dneh pa bodo objavili razpis za gle
dališko šolo. Nadaljuje se sodelova
nje s Stalnim gledališčem Furlanije- 
Julijske krajine, s katerim se dogo
varjajo za novo skupno predstavo v 
prihodnji sezoni; tesno pa je SSG 
povezano tud i z gledališčem  La 
Contrada. S tem v zvezi naj om eni
mo, da bo v Kulturnem domu na 
začetku decembra ali januarja na
stopil sloviti Paolo Rossi. Na koncu 
| svojega posega je Košuta zapisal še 
[poudarek na dobre odnose, ki jih 
imajo s sindikati, s katerimi so se 
lotili reševanja vrste vprašanj, pred
vsem pa se želijo zahvaliti Bančni 
sekciji pri SDGZ, ki je že štiri leta 
zaporedom a podprla  m lad inski 
abonma. Upajo, da jim  tudi letos ne 
bo odrekla svoje pomoči. "Obnovit
vena dela v kulturnem domu pa so 
j poglavje zase," je zaklučil ravnatelj 
J SSG Miroslav Košuta.

O  prvi predstavi, ki bo 11. okto 
bra, Razbito steklo, Arthurja Millerja, 
je spregovoril njen režiser Dušan 
Mlakar, ki je pojasnil, da ne gre za

spektakelski projekt, temveč so to 
z izvrstnimi igralci prikazane traume 
življenja. Z igro bi želel režiser vzne
m iriti, izzvati publiko, naj pride v 
gledališče. M lakar namreč meni, da 
je človek družabno bitje, ki brez 
gledališča ne more živeti.

O  koprodukc iji s P rim orskim  
dramskim gledališčem je spregovo
rila njena umetniška vodja Katja Pe
gan. K dotlej povedanemu je p ri
pomnila, da se njihovi problem i, 
predvsem glede finančnih sredstev,

ne razlikujejo od naših, da pa je v 
Novi Gorici veliko bol je glede odziva 
publike. Koprodukcije se seveda 
veseli, ker že vrsto let ni bilo medse
bojnih gostovanj, pa tudi zato, ker 
so velikemu številu potrebnih igral
cev pri tragediji Rihard III. kos le s 
skupnimi močmi.

Novopečeni domači kom edio
graf Boris Kobal je v svojem tipično 
duhovitem  slogu predstavil svojo 
storitev Afrika ali Na svoji zemlji, ki 
bo kot druga predstava letošnje 
sezone na sporedu 15. novembra. 
Da ne bi bili prikrajšani za smeh, 
vsebine zaenkrat ne bi razkrili.

Med prisotnim i na tej naelektre
n i predstavitvi sezone SSG je bil tudi 
gospod Dušan Bavdek, ki je pozdra
vil kot podpredsednik parlamentar
nega odbora za kulturo in šport v 
Sloveniji ter kot član zunanjepoliti
čnega odbora slovenskega parla
menta.
------------ E.D

ABONMA SSG ZA SEZONO 1996/97: 
SEZNAM PREDSTAV

1. Arthur M iller: RAZBITO STEKLO, drama 
režija Dušan Mlakar
predstava SSG, premiera 11. oktobra 1996

2. Boris Kobal: AFRIKA ali NA SVOJI ZEMLJI, komedija 
režija Boris Kobal
predstava SSG, premiera 15. novembra 1996

3. Georges Feydeau: BOLHA V UŠESU, komedija 
režija Vito Taufer
gostovanje Drame SNG Ljubljana, 13. decembra 1996

4. Branislav Nušič: ŽALUJOČI OSTALI, komedija 
režija Zijnh Sokolovič
predstava SSG, premiera 10. januarja 1997

5. Mary Chase: HARVEY, komedija 
režija Vida Ognjenovič
gostovanje Primorskega dramskega gledališča, 13. februarja 1996

6. VVilliam Shakespeare: RIHARD III., tragedija 
režija M ile  Korun
koprodukcija SSG in PDG, premiera 13. marca 1997

7. Arthur Schnitzler: VRTILJAK, deset dialogov 
režija Marko Sosič
predstava SSG, premiera 18. aprila 1997

7+1: mimo navedenih sedmih še ena predstava po lastni izbiri: 7+1

ATENTAT NA 
SLOVENSKE ŠOLE PRI 
SV. IVANU V TRSTU (2.)

KOROŠKI 
DNEVI NA 

PRIMORSKEM

V organizaciji Krščanske kultur
ne zveze iz Celovca, Slovenske pro
svete iz Trsta in Zveze slovenske ka
toliške prosvete iz Gorice bodo od
5. do 13. oktobra potekali Koroški 
kulturni dnevi na Primorskem. Šte
vilne koroške kulturne skupine se 
bodo predstavile na Goriškem in 
Tržaškem in prikazale bogato kul
turno žetev letošnje sezone. Na Go
riškem bo odprla Koroške dneve 
skupina katoliškega prosvetnega 
društva Šmihel z lutkovno igro Le- 
tečižabon;ogledali si jo bodo otroci 
goriških slovenskih osnovnih šol. 
Med tednom bodo predstavili publi
kacije Krščanske kulturne zveze in 
Slovenskega narodopisnega inštitu
ta Urank Jarnik. Predstavitev bo v 
torek, 8. oktobra, v Katoliški knji
garni. V sredo, 9. oktobra, pa se bo
do srečali gojenci glasbenih šol iz 
Koroške, Kanalske doline in Gorice, 
ki bodo priredili nastop v komorni 
dvorani Katoliškega doma. V istih 
prostorih bosta v petek, 11. oktobra, 
nastopila dva priznana glasbenika: 
Toni Kernjak na klavirju in Kristjan

Filipič s prečno flavto. V nedeljo, 
13. oktobra, je na programu kome
dija Poročni list židovskega avtorja 
Ephraima Kishona. V režiji Francija 
Končana bodo nastopili člani gleda
liške skupine Katoliškega prosvetne
ga društva Planina.

Na Tržaškem se bodo Koroški 
kulturni dnevi začeli 7. oktobra s 
predvajanjem filma Backup - Slo
venska beseda na Koroškem. Pred
stava bo v Peterlinovi dvorani v ulici 
Donizetti. V sredo, 9. oktobra, pa 
bo na sedežu krožka Virgil Šček 
predstavitev organiziranega dvoje
zičnega šolstva na Koroškem in izo
braževalnih ustanov koroških Slo
vencev ter razstava dvojezičnih uč
benikov in drugih učnih pripomoč
kov. V soboto, 12. oktobra, bodo tri 
prireditve: najprej bodo pripravili 
lutkovno predstavo Evgen na Opči
nah in v Boljuncu, v večernih urah 
pa bodo nastopili na Opčinah vokal
na skupina Lipa in tamburaši Slo
venskega prosvetnega društva Št. 
Janž in družine Blažej iz Galicije. 
Mlada glasbenika Kernjak in Filipič 
pa se bosta isti dan predstavila v 
Peterlinovi dvorani. Več o priredi
tvah in točnejši spored bomo obja
vili prihodnjič.

JANKO JEŽ

Kmalu me je  v ravnate ljs tvu  
obiskal podporočnik občinske stra
že. Nastopal je zelo uradno. Iz ak
tovke je snel snopič papirja in p i
salo ter začel z zasliševanjem. Ža- 
nim alo ga je, kako vem, da so pri 
atentatu uporabljali raztrelivo "ge- 
lignite". Tedaj sem se zdrznil. Rekel 
sem si: "Zaslišujete, kot da bi bil ti 
atentator!" Zato sem hotel imeti 
pričo. Pozvonil sem in glasno slugo 
vprašal, kje sva brala poročilo  o 
atentatu in izvedela za ime razstre
liva. Sluga je povedal, da je o tem 
pisal tržaški dnevnik.

Pri prvem atentatu na šolo pri 
Sv. Ivanu v Trstu je zanim iva ugo
tovitev, da so za njegovo izpeljavo 
izbrali praznični dan, kar daje m i
sliti, da niso hoteli prelivati krvi na
še šolske mladeži, ampak jim  je za
dostovalo stavbo zrušiti. Slo naj bi 
za usodni poskusni atentat, ki naj 
bi preizkusil razstrelivo in sposob

nost vpreženih ljudi. Gre za izjavo 
za že omenjenega skesanca. Ta je 
tudi povedal, da so številni "ordi- 
novisti" prišli iz Padove, da bi si 
ogledali teren okrog slovenske šol
ske stavbe. To so seveda najlepše 
dosegli z ulice Brandesia, kjer je bi
lo dovolj, da si preskočil zidek in 
si že bil na šolskem vrtu. Pač pa 
m oram o ugotoviti, da na okenski 
polici postavljeni peklenski stroj ne 
bi mogel prizadeti večje škode ce
lotni stavbi. Postaviti bi ga bilo tre 
ba v notranjosti šole in uspeh ne 
bi izostal.

V časopisju pa ne omenjajo dru
gega atentata, do katerega je prišlo 
nekaj časa kasneje. Takrat je aten
tator stopil v stavbo spredaj, verjet
no zjutraj, potem ko je čistilka po 
opravljenem delu odšla in pustila 
odprta vrata. Atentator je peklenski 
stroj postavil ob betonski opornik, 
ki veže šolsko stavbo s kasneje pri
zidano telovadnico. Kaže, da je bil

stroj prešibek za trdno betonsko 
konstrukcijo. Eksplozija je razbila 
stekleno steno med vežo in vrtom  
za šolo, betonske dele pa je le po-

o oškrnila.
Priznam, da sta oba atentata po

vzročila precej strahu med starši, 
ki so m ladino pošiljali v  naše šole

1 pri Sv. Ivanu. Zato smo prosili trža
ško občino in dosegli, da je zvišala 
zid na ulici Brandesia in močno raz
svetlila šolsko stavbo z vseh stra
ni.

O rd inovisti pa niso m irovali, na 
zidni ograji, ki loči šolo od trga pri 
cerkvi, je kmalu zazijal napis: "Non 
ce  due senza tre!" Ustrahovali so 
nas z grožnjo tretjega atentata.

Ko sem nekega dne zapuščal šo
lo in se podal na trg za cerkvijo, 
k jer sem bil parkiral avtom obil, 
sem opazil, da je na podboju zad
n jih  cerkvenih  vrat slonel visok 
fant, temnolas in m očno ožgan od 
sonca. Pomilovalno se mi je režal. 
Pred nekaj dnevi sem v že om enje
nih člankih v Piccolu opazil tudi 
njegovo sliko: bil je M an lio  Por- 
tolan, eden glavnih voditeljev orga
nizacije O rdine nuovo.
--------------KONEC
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SVEČANA PREDSTAVITEV 
NOVEGA SLOVENSKEGA PREVODA

SVETEGA PISMA
JURIJ PALJK

V Ljubljani se je v petek, 20. 
septembra, končal tridnevni s im 
pozij o interperetaciji Sv. pisma. 
Prirejen je bil v Cankarjevem domu 
ob izidu novega slovenskega pre
voda Svetega pisma.

M ed sim pozijem  so v četrtek,
19. t.m ., tudi predstavili novi stan
dardni prevod Sv. pisma v sloven
skem jeziku. O b tej priložnosti so 
priredili tudi majhno slavje, ki se 
ga je v Cankarjevem dom u udele
žilo  precej ljud i; ti so najprej po
slušali predavatelje in nato še slav
nostnega govornika, samega pre
vajalca Sv. pisma in pisatelja Alojza 
Rebulo. Tržaški pisatelj se je v svo
jem govoru dotaknil predvsem ve
likega pomena Sv. pisma za ves 
slovenski narod.

M ednarodni b ib ličn i simpozij je 
bil na izredno visoki ravni, saj so 
organizatorji in udeleženci mnenja, 
da tako močne strokovne udeležbe 
do sedaj še na nobenem podob
nem sim poziju ni bilo. Tega so se 
zavedeli tudi najvišji predstavniki 
Republike Slovenije, saj so se ve
černih slovesnosti vsi udeležili, o 
Sv. pismu in njegovem vplivu na 
slovenski narod pa sta med d ru 
gim i spregovorila predsednik slo
venske vlade D rnovšek in sam 
predsednik Slovenije M ilan Kučan.

Sicer pa je prav, da še enkrat 
opozorim o na novi slovenski pre
vod Sv. pisma, ki bo prišel iz t i
skarne v teh dneh in bo v prosti 
prodaji stal okroglih 6.500 tolarjev, 
se pravi, da bo njegova cena v Italiji 
okrog sedemdeset tisoč lir. Gre za 
izjemen podvig slovenskih preva

jalcev, saj so načelno prevajali iz 
originalnih jezikov in ne iz Vulgate, 
latinskega prevoda torej. Tako smo 
tokrat Slovenci gotovo dobili naj
boljši prevod Biblije, tak prevod, 
ki bo gotovo zdržal kar nekaj ge
neracij. Pri prevajanju so sodelovali 
domala vsi slovenski b ib lic isti, ki 
danes kaj pom enijo; n jihovo pre
vajanje je trajalo okroglih petnajst 
let. Za novi prevod so se odločili 
predvsem zato, ker v slovenskem 
jeziku še ni b ilocelotne izdaje, pre
vedene dosledno po izvirnih bese
dilih . Druga razloga sta bila razvoj 
slovenskega jezika in pa seveda si
len razmah svetopisemskih zna

nosti v svetu. Sedaj im am o prevod 
Sv. pisma v skladu s sodobno slo
venščino. Sami prevajalci so pove
dali, da je  bil glavni preizkusni ka
men njihovega dela predvsem zve
stoba izvirn iku in obenem lepoti 
slovenskega jezika. Prevod je bil 
zamišljen kot skupinski in ekumen
ski oz. medkonfesionalni projekt.

Standardni prevod Sv. pism a 
ima na začetku uvod, v katerem so 
podana pravila za branje knjige, in 
obsežen splošni uvod, v katerem 
je prikazan zgodovinski okv ir Sta
re in Nove zaveze, kanon Stare in 
Nove zaveze, navdihnjene in resni
čnost Svetega pisma, njegov po
men za judovstvo in krščanstvo, 
zgodovino  slovenskih prevodov

Svetega pisma. Poleg splošnega 
uvoda ima knjiga še posamezen 
uvod v vsako knjigo Sv. pisma. Ti 
uvodi p rinaša jo  tem e ljne  in fo r
macije o nastanku, literarnih po
sebnostih in vsebini knjige. Zaradi 
lažjega branja so prevajalci uvedli 
tudi vmesne naslove. Sveto pismo 
je  o p rem ljeno  z zelo izč rp n im i 
opom bam i. Najpomem bnejši del 
opom b je navajanje tekstnokriti- 
čn ih podatkov. Namen te vrste 
opom b je uvajanje bralca v svet 
značilne sem itske m ise lnosti in 
izrazoslovja. Prevajalci seveda niso 
pozabili dodati opom b geografske 
in zgodovinske narave. Kar pa se 
tiče razlag Sv. pisma, so se prevajal
ci držali ekumenskega načela in so 
se torej namerno izognili izpostav
ljanju razlag, ki niso sprejem ljive 
za vse krščanske skupnosti.

V standardnem prevodu Svete
ga pisma so tudi označene referen
ce. Ta izraz se uporablja za seznam 
svetopisemskih mest, ki so glede 
na poglavitno vsebino in posame
zna beseda ali stavke podobna me
stu, ob keterem jih navajajo. Za vse 
resne bralce in raziskovalce Svete

ga pisma imajo reference nepre
cenljivo vrednost, ker omogočajo 
odkrivanje zraščenosti svetopisem
skih teoloških, literarnih in jezikov
nih prvin v bogatem izročilu stare 
hebrejske kulture.

Na koncu knjige so nadpovpre
čno izčrpne priloge. Slovar posre
duje osnovne in fo rm acije  o p o 
m em bne jš ih  izraz ih  in p o jm ih ; 
stvarno kazalo oz. seznam svetopi
semskih gesel opozarja predvsem 
na mesta, na katerih se dotičn i po
jem  ali ime pojavlja. Dodali so še 
preglednice mer, denarnih enot, 
koledar in praznike. Tu je še ča
sovna preglednica svetopisemske 
zgodovine, ki gre vse od 4. tisoč
letja pred Kristusom do prib ližno 
leta 100 po Kristusu. Seveda ne 
m anjkajo zem ljevidi svetopisem
skega dogajanja.

Novi prevod je velikanski ku l
turn i in verski podvig slovenskega 
naroda, saj gre za Sveto pismo, s 
katerim se slovenski narod lahko 
postavlja ob bok največjim in naj
popo lne jš im  prevodom  Svetega 
pisma v velike svetovne jezike. To 
so na mednarodnem sim poziju o 
interpretaciji Sv. pisma v Ljubljani 
potrd ili predvsem tu ji strokovnjaki 
za Biblijo.

Slovesnost v Cankrajevem domu ob predstavitvi SSP; predava Jurij Bizjak

XX. STOLETJE

ROMANI NAŠEGA 
ŽIVLJENJAI91| b iz id ih  slovenskega le

poslovja nam  slovenske za
ložbe že o d  nekdaj ponuja jo  
številne kvalitetne prevode  
tu jih  del. Pester izbor nas je  
že kar razvadil in  naši tu ji 
znanci nas presenetijo, kadar 
prije tno  začudeni najdejo  v 
knjigarnah svoje sodobne av
torje v slovenskem prevodu.

Primer uspešne za ložn i
ške zam isli je  prav gotovo že 
legendarna zbirka "Sto ro 
manom, ob  kateri je  naša ge
neracija odraščala. V šolskih 
le tih sm o "požirali" romane, 
v študen tsk ih  le tih  so b ili 
predgovori študijsko gradivo 
in ob ponatisu p red le ti so 
se dela znašla na dom ačih  
knjižn ih policah.

Ob teh izkušnjah se je pri 
Cankarjevi založbi porodila 
misel o novem velikem p ro 
jektu, letos je izšel že četrti 
letnik zbirke "XX. stoletje". 
Odločitev, da bo v ospredju 
roman, tokrat roman našega

| časa, prinaša ponovno lite- 
\ ram o zvrst, p o  kateri bralci 
najraje segajo. XX. stoletje pa 
je  v rom ane našega življenja 
zarisalo topografijo človeko
vega duha v burnem  stoletju  
polpretekle zgodovine.

V po le tn ih  mesecih, ko se 
nam  delovni ritem  vendarle 
sprem eni in p ride jo  na vrsto 
za m u je n e  p r ilo ž n o s t i, se 
nam ob pom ladnem  paketu 
petih  knjig iz IV. letnika o d 
stre pog led  v pe t različn ih  
svetov.

'Mravljišča v savani" nige
rijskega p isa te lja  C h inna  
Achebe odp ira jo  vprašanje 
m onopola  političnega p ro 
cesa v postko lon ia ln i nacio
nalni državi. Usode različnih 
oseb, nepriljub ljen i diktator,

urednik glavnega časnika in 
pesn ik, oster k r it ik  vlade, 
spletajo pripoved v iskanju 
strategije, da b i se izpoln ile  
obljube, k i sta jih  ob dekolo
nizaciji in porastu neokolo
nializm a ter ob soočanju z 
raz ličn im i d ru žb e n im i na
sprotji Afrika in afriška kn ji
ževnost zadali sebi in svetu.

Blaise Cendrars nam  v ro 
m a n u  "M oravagine" kaže 
svet p o  p rv i svetovni vojni,
1 ko si naslovni junak na skraj- 
no  radikalen način prilasti 
prav ico  nad ž iv ljen jem  in  
smrtjo. V im enu maščevanja 
za krivice postane sam žrtev 
apokaliptičnega nauka, k i se
I je  izoblikoval v vsesplošnem 
uničevalskem de liriju  prve  

| svetovne vojne.

A do lf Muschg nam z ro-

| m anom  “Albisserjev razlog"
| ponuja  v branje okv ir k rim i
nalnega romana. Sicer pa je  
to  tem atsko in pom ensko  
večplastno delo z osrednjo  
tem atiko iskanja identitete. 
Ta se prepleta in razrešuje z 
vp rašan ji p s ih o a n a lize  in  
zena. Sklepni akord upanja 
je  prav spoznanje, da je  vz
trajanje na odprtosti p o ti po-

I mem bnejše ko t zavezanost 
zaprtem u cilju.

N izozem ski pisatelj Cees 
N ooteboom  je  avtor rom a
na "Rituali". Zgodba o oseb
nem  in identitetnem  zorenju 
se sprašuje o izpraznjenosti 
rituala, ki brez vsebine vodi 
le v izničenje. Zanim iv prikaz 
in kritika družbe  v drugi p o 
lovici dvajsetega stoletja.

Irski rom anopisec Flann 
O  Brien je avtor romana "Tre

tji policaj". Gre prav gotovo  
za eno prvih  del, izšlo leta 
1967, po tem  ko so rokopis 
našli v pisateljevi zapuščini, 
ki j ih  danes označujem o s 
postm odern izm om . Ker na 
tovrstno um etnost pogosto  
le ti očitek larpurlartizm a, je  
p o trebno  opozo riti na dve 
plasti, ki ju  v delu ne b i smeli 
prezreti. K ljub zap le ten im  
m etaforičn im  igram je to tu 
d i komičen roman, ki ob bolj 
lagodnem branju nudi veliko 
zabave. O benem  pa je  tu še 
etična kom ponenta, ki se ne 
odreče tem eljn i drži odgo
vornosti, pa čeprav so stvari 
prignane do absurda.

O b  p re b ira n ju  d e l nas 
preveva prijeten občutek, da 
bo  v kra tkem izšel tud i jesen
ski paket IV. letnica in nam  
torej ne bo zmanjkalo branja 
za prihajajoče daljše večere.

In še m isel ob  rob zapisa
nega prikaza. Kadar segamo 
po  literarnih delih, napisanih 
v nam tu jih  jezikih, prav go 
tovo n i sporočilnost le v raz
ponu  m ed drugačnostjo in 
univerzalnostjo. Tu je  tud i 
potencia l slovenskega jezika 
in njegove razvojne večplast
nosti.

A.D.A.

Popravek
V članku Petra Černiča SZSO v tretje desetletje de

lovanja, ki smo ga objavili prejšnji teden, je prišlo do spo
drsljajev. Stavek "...so se zbrali v Trnku pri Pivki v soboto, 
8. septembra, in nedeljo, 9.," se pravilno glasi: "...so se 
zbrali v Trnju pri Pivki v soboto, 7. septembra, in nedeljo, 
8". In še: namesto "Združenje slovenskih katoliških skavtinj 
in skavtov" smo pomotoma zapisali "Zveza slovenskih 
katoliških skavtov in skavtinj". Avtorju in bralcem se opra
vičujemo.
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POKRAJINA/VOLITVE

SKOFIJSKI 
PASTORALNI DNEVI

O d 20. do 22. septembra so na tržaški 
pomorski postaji potekali pastoralni dnevi tržaške 
škofije. Geslo je bilo Tržaška Cerkev svetemu letu 

2000 naproti.

Z. leve: msgr. Padovese, nisgr. Kuga/zoni, Del Ben (Foto Kroma)

Letošnji škofijsk i pasto
ralni dnevi so b ili tore j na
m e n je n i p r ip ra v i na le to  
2000. C ilj te  priprave je po 
novno odkritje  in predstava 
evangelija in krščanskih vre
dno t današnjem u vernem u 
človeku. V tem smislu je tre 
ba tud i ugotov iti način, ka
ko predstaviti evangelij da
našnjem u človeku. Krščan
ska skupnost si m ora izpra
šati vest o vsem, kar se je  
zgod ilo  v te j dva tisočletn i 
zgodovini.

O  tem  je govoril v  petek,
20. septembra, msgr. Lucia- 
no Padovese v svojem uvod
nem  predavanju na tem o 
Kristus danes: Pomen svete
ga leta v krščanski skupnosti.

Istega dne je zvečer v cerkvi 
sv. Antona starega p. Pino 
A m ig o n i vo d il m o lite v  in 
razm išljanje. V soboto, 21. 
septembra, je potekalo delo 
po skupinah na tem o Jezus 
je  Kristus: je  to vesela novica 
tu d i za današnjega človeka?
V nedeljo, 22. septembra, je 
b ilo  zborovanje, na katerem 
so predstavili povzetek dela 
po skupinah. Sledila je ma
ša.

V petek so tu d i o d p rli 
dom  za potrebnega Madre, 
v ponedeljek, 23. septem 
bra, pa je bila maša v spo
m in na pok. škofa Bellom i- 
ja ob poteku meseca dni po 
njegovi sm rti.
—   I.Ž.

LETOS V STUTTGARTU

NOVOLETNO  
TAIZEJSKO SREČANJE

Al EŠ PETAROS

Kot vsako leto bo tudi letos taizejsko 
novoletno srečanje mladih. Letos bo v 

Stuttgartu v nemški deželi Baden-VViirttenberg.

Kaj pa se pravzaprav do 
gaja na takem  srečanju in 
zakaj se ga vsako le to ude
leži tako ve liko  število  m la
dih? Srečanja tra ja jo sicer le 
nekaj dni, od 28. decembra 
do 1. januarja; za vse pa, ki 
se jih udeležijo, so v ir globo- 
k ih du h o vn ih  d o ž ive tij in 
raznovrstnih dogodivščin. V 
enem mestu se za nekaj dni 
zbere jo m ladi iz vse Evrope 
(včasih so navzoči tud i m la
di iz A frike  in Azije  pa celo 
iz A vstra lije ). Po župn ijah  
sodelu je jo  pri program u, ki 
so ga zanje pripravili organi
za torji, in se tako srečujejo, 
pogovarja jo in spoznavajo.

Tudi letos bi se udeležili 
s rečan ja  m lad i s lovensk i 
zam ejci. P ridružili se bom o 
m lad im  iz Slovenije, ki se 
srečanja udelež ijo  prek o r
ganizacije SKAM (Skupnost

katoliške m ladine). Potova
nje stane 91 nem ških m ark 
v to larski p ro tiv rednosti, v 
S tu ttgartu  pa bo treba za 
pe tdnevno  b ivan je  plačati 
še kakih 50 nem ških mark.

Srečanja se lahko udele
ž ijo  fantje  in dekleta, ki so 
d o p o ln ili 16. le to  starosti 
(m lado le tne  m ora sp rem 
ljati po lnole tna  oseba). Za 
in fo rm acije  sem na razpo
lago na te le fonski š tev ilk i 
040/228307 - Aleš Petaros - 
v večernih urah (razen ob 
to rk ih  in petkih). Za te h n i
čne in fo rm acije , prijave in 
podobno se bom o srečali v 
Slovenskem ku lturnem  klu 
bu v ul. D onizetti 3 (Trst), 5. 
oktobra ob 17.30.

Vse, ki vas tako dož ive t
je zanima, vabim , da se nam 
prid ružite !

POGAJANJA MED STRANKAMI 
ZA NASTOP NA VOLITVAH

Krajevne politične stranke so se začele pogovarjati o možnih koalicijah za 
nastop na pokrajinskih volitvah, ki bodo 17. novembra. Isti dan bodo tudi 

občinske volitve v Miljah.

med po litičn im i skupinam i, 
ki so na p a rla m e n ta rn ih  
vo litvah  podprle  O ljko , po 
m ožnosti razširjeno s p ri
stopom  še drugih dem okra
tičn ih skupin. V takšnem za
vezn ištvu  m ora jo  b iti vse 
kom ponente  enakopravno 
s jdeležene, vk ljučno  slo
venski kand ida ti, z lasti v 
okrož jih , ki zajem ajo oko li-

V trenutku, ko pišemo, je 
še vse nedoločeno, saj so se 
pogovori kom aj začeli. Vtis 
"akterjev" je, da bodo stvari 
jasne le nekaj dni pred kon
cem roka za prijavo list. Ta 
zapade 18. oktobra, še prej 
pa bodo m orale stranke oz. 
vo lilne  koa lic ije  zbrati naj
manj tisoč overovljenih pod
pisov, če bodo hotele pred
staviti svojo listo. Za sedaj 
pa se še ne ve, ali bom o p ri
če vo lilnem u spopadu med 
O ljko  in Polom svoboščin ali 
pa m erjenju moči med dve
ma različn im a koalicijam a, 
ki bosta  š irše zasnovani. 
Tako desnosredinski kot le- 
v o s re d in s k i p o l n a m re č  
skuša ta  č im b o lj ra z š ir it i 
svojo vo lilno  bazo s č im  šir
šo program sko osnovo.

Letošnje vo litve  bodo tu 
di prve, ki bodo potekale z 
novo ra zm e jitv ijo  vo liln ih  
okrož ij. Kot znano, je ita li
ja n s k o  u s ta v n o  so d iš č e  
pred časom razveljavilo o d 
lok takratnega vladnega ko
m isa rja  G io v a n n ija  Pala- 
mara, ki je leta 1956 dodelil

o k o liš k im  ob č in am  le tr i 
okrožja, vsa ostala pa trža 
ški občini. S tem odlokom  je 
Palamara kršil italijanski za
kon, po katerem sleherna 
občina ne sme im eti več kot 
po lov ico  okrož ij. S tem  so 

j  b ile  oškodovane o k o liš k ' 
j  slovenske občine  in zlasti 
slovenska narodnostna sku
pnost na Tržaškem, ki bi ta 
krat z vo liln im  sistem om , 
ve lja vn im  za vso državo, 
dosegla pom em bnejšo težo 

jv  pokrajinskem svetu, kot jo  
je po tem  dejansko im ela. 
Sedaj se je stanje končno po
pravilo, porazdelitev okrožij 
upošteva veljavni zakon, za 

jto  pa ima največ zaslug Slo- 
| venska skupnost, ki si je dalj 
časa prizadevala, da pride 
do poprave te krivice.

SSk je v sredo, 18. sep
tembra, imela prvo sejo svo
jega pokrajinskega sveta po 
pole tnem  prem oru. Precej
šnji del seje so člani sveta 
posvetili ravno bližajočim  se 
pokra jinsk im  vo litvam . Pri 
tem  - piše v tiskovnem  po
ročilu , ki smo ga prejeli - se 
SSk zavzem a za č im b o lj 
široko in odprto  zavezništvo

ške občine. V nasprotnem  
prim eru bodo stranke neka
ko prisiljene nastopiti same 
z lastnim  sim bolom , kar ve
lja tud i za SSk. V tem  smislu 
je strankin pokra jinski svet 
poveril izvršnem u odboru 
m andat, da nadalju je z za
če tim i razgovori. Podobno 
stališče - piše še v tiskovnem 
poročilu - ima stranka v zve
zi z obč insk im i vo litvam i v 
M iljah , kjer pa je spor med 
SKP in DSL znatno ošibil ce
loten levosredinski tabor.

SSk TUDI O PISMU ILLYJU 
IN KONGRESIH

Na prvi seji pokrajinskega sveta SSk po poletnem  
prem oru so se priso tn i med drug im  seznanili s p i
sm om , ki ga je predsednik Škerk poslal tržaškem u 
županu 11lyju v zvezi z n jegovim i nedavnim i om e
jeva ln im i ukrepi glede sprejem anja v log in dop isov v 
slovenščini s strani tržaške občine. Pričakuje se, da bo 
župan v kratkem  sprejel delegacijo sveta za skupno 
poglobitev pravnih in operativnih vid ikov v zvezi z rabo 
slovenskega jezika v odnosih  z javn im i ob lastm i. Svet 
je v skladu s sklepi deželnega tajništva tud i sklenil, da 
bo pokra jinsk i kongres SSk še pred koncem  leta, 
sekcijski kongresi pa bi m orali v glavnem potekati že 
meseca oktobra.

Pokrajinski svet se je tud i občuteno spom nil ne
nadno prem inulega političnega in kulturnega delavca 
v Kanalski do lin i Salvatora Venosija.

KRAŠKI PARK

KATERO STALISCE BO 
PREVLADALO V MANJŠINI?
IVAN ŽER)AL

N a okrogli m izi o deželnem  zakonu o parkih, 
ki je bila 15. septem bra v G ročani, sta jasno 

prišli do izraza  dve stališči.
V bistvu gre za to, kdo 

m ora im eti glavno besedo 
pri up rav ljan ju  zaščiten ih  
obm očij oz. parka, ki bi m o
ral po deželnem zakonu na
stati na kraškem te rito riju . 
Stališče dežele je - in to  seve
da zakon predvideva - da 
bodo park upravlja le  kra
jevne uprave oz. občine in 
Kraška gorska skupnost. To 
stališče je na okrog li m izi 
zagovarja l podpredsedn ik  
deželnega sveta M iloš  Bu
din. Enako stališče smo v t i
s tih  dneh zas led ili tud i v 
člankih  Aceta M erm o lje  in 
Iva Širce v prvi številki Nove
ga dela 7. septembra.

D rugo stališče zagovarja
jo  kraški lastniki, tako zase
bni kot skupni (srenje, jusi), 
ki že lijo  b iti prvenstveni so
govorn ik i deželnih oblasti, 
ko gre za upravo parka. N ji
hove teze je na okrog li m izi 
za g o va rja l izve d e ne c  dr. 
V lad im ir Vrem ec, ki je pred 
časom po odob ritv i zakona 
o parkih objavil daljše razmi
šljanje s tem  v zvezi v Pri
m orskem  dnevniku.

O  tem  vprašanju  je že 
dalj časa v teku po lem ika 
znotra j m anjšine: eni zago
varja jo pravico vseh obča
nov do upravljanja in uživa
nja teritorija , zato se strin ja
jo, da mora biti glavna vloga 
zaupana občinam  in Kraški 
gorski skupnosti, saj so v teh 
telesih prisotne vse kom po
nente krajevenega prebival- 

[ stva in predstavljajo vse ob 
čane. To je  nedvom no zelo 
dem okra tično  po jm ovanje 
pravice do upravljanja. Rav
no tako dem okra tično pa je 
pojm ovanje, ki postavlja v 
ospred je  pravice dom ačih 

| lastnikov in staroselcev. Na
vsezadnje so le-ti - še prej pa 
njihovi predniki - poskrbeli, 
da ima Kras tis to  značilno 
podobo, kakršno poznamo. 
In prav lastniki so b ili v zad
njih desetle tjih  najbolj pod 
udarom  (slučajno?) raznih 
ukrepov, ki so prived li do 
v inku lac ij, razlastitev in ne
p rim ern ih  gradenj.

"Danes težko zagovarja
m o popolno suverenost na
roda nad lastno zem ljo," p i
še Ace M erm o lja  v Novem 
delu. Lahko je  tud i tako, a 
za ve d a ti se je tre b a , da 
manjšina lahko preživi, leče 
ima trdna tla pod sabo, če 
im a te r ito r i j,  na ka terem  
ima, če ne glavno, vsaj vp liv
no besedo. Problem Krasa

pa je le del globalnega p ro 
blema slovenske narodno
stne skupnosti v Italiji. Če je 
nam reč težko  zagovarja ti 
suverenost nad lastno zem 
ljo, ali se ne da reči isto v zve
zi s slovenskim i gospodar
skim i in drug im i ustanova
mi? Pred časom se je veliko 
pisalo in govorilo, kako je tre
ba ohraniti Tržaško kreditno 
banko v slovenskih rokah. 
Hkrati so nekateri zamejski 
politični predstavniki pravili, 
da ne m orem o več m isliti na 
ustanove, ki bi bile samo slo
venske. Je torej npr. tudi boj 
za ohranitev slovenskega zna
čaja naših gospodarskih in kul
turnih ustanov "operetno pun- 
tarstvo", katerega zagovor 
lahko privede do 'katastrof'?

RAZPIS N A G R A D E  
»D R . FRANE  

T O N Č IČ «

Slovenski visokošolski 
sklad Sergij Tončič v Trstu 
obnavlja letno nagrado Dr. 
Frane Tončič, ki ima namen 
spodbuditi visokošolce, pri
padnike slovenske narod
nostne skupnosti v Italiji, k ra
ziskovalnemu in ustvarjalne
mu delu. Nagrada, v znesku 
dveh milijonov lir, je namenje
na diplomski študiji s podro
čja humanističnih oz. eksak

tnih ved, ki pomeni obogati
tev slovenske kulture, zgodo
vine ali znanosti in ki je skle
nila univerzitetni študij v 
enem od rokov akademske
ga leta 1994/95. Zainteresi
rani naj dostavijo izvod svoje 
študije do 31. oktobra 1996 
Narodni in študijski knjižnici 
v Trstu, ul. Sv. Frančiška 20/I.

Prejeta dela bo obravna
vala komisija, ki ji predseduje 
prof. Pavle Merku, nakar bo 
v februarju prihodnjega leta 
sledila nagraditev.

Gesii i| Cristo:
c la buona notizia

anche per Puomo di oi
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TRZASICA

POLETNI VEČERI V ZGONISKI OBČINI

ORKESTER SYNTHESIS 
NASTOPIL V BRIŠČIKIH

ERIK DOLHAR

V Domu 
pristaniških delavcev 
pri Briščikih je bila v 

četrtek, 19. t.m., 
predzadnja pri

reditev iz sklopa 
Poletni večeri v 
zgoniški občini.

V organizaciji KD Rdeča 
zvezda in KRD D om  Briščiki 
je nastopil znani ha rm on i
karski orkester Synthesis 4 
(na sliki FOTO KROMA) pod 
vo d s tv o m  p ro f. K la vd ija  
Furlana. Številna publika se 
je z veseljem  zatekla v p ro 
s to re  b riške  te lo va d n ice , 
kjer je prisluhnila naslednje
mu programu: Heinz Ehme,

Romantische festouverture; 
F ritz  D o b le r, VVerziade; 
G iampiero Reverberi, Miste- 
riosa Venezia; A leksander 
Atarov, Rapsodija; Heinz Eh
me, Praefugium št.3; Hans 
B rehm e, Tango; Leonard 
Bernstein, West side story  in

Evgenij Derbenko, Karnaval. 
O d ličn i izvedbi programa je 
sledila družabnost.

H arm onikarski orkester 
Synthesis 4 deluje pod o k ri
ljem  tržaške šole Glasbene 
m atice od leta 1978. Ime

Synthesis 4 nekako ponaza
rja začetno združitev gojen
cev harm onik š tirih  pod ru 
žnic GM . Sestavljajo ga m la
di harm onikarji s Tržaške
ga, poleg harm onik pa so v 
zasedbi še bas harm onike, 
to lka la in klaviature. O rke 
ster je  po svojem značilnem 
delovanju pravzaprav edini 
v širši oko lic i. M ed 18-letno 
ustvarjalno potjo  se je orke
ster udeležil številnih držav
nih in m ednarodnih tekm o
vanj in vselej zab' ležil o d li
čne uspehe.

Zadnji poletni večervzgo- 
niški občini bo v nedeljo, 29. 
t.m ., ko bo ob praznovanju 
farnega zavetnika in v sode
lovanju z župnijsko skupno
stjo  v cerkvi sv. M ihaela v 
Zgoniku nastopila vokalna 
skupina Musiča nosteramor.

BARKOVLJE

Nekoč se je vila procesi
ja v čast našemu zavetniku 
sv. Jerneju po Barkovljah 
sredi avgusta. Pevci so peli, 
igrala je domača godba - pa 
kaj, ko je mesec avgust po
stal mesec poč itn ic  za pev
ce in dom ač ine , dom ače 
godbe ni več, prom et po M i- 
ramarski cesti je prehud - in 
tako tud i procesije po slo
vesn i s lo ve n sk i m aši ob 
osm ih v avgustu ni več.

G. župn ik  se je od loč il, 
da proslavo sv. Jerneja ne
ko liko sprem eni. Premaknil 
jo  je  na 15. september. O b 
18.30 smo im eli zelo slove
sno dvo jez ično sv. mašo (s 
pe tim i duhovn ik i) in večer
no p roces ijo . Naš pevski 
zbor se je še posebno izka
zal. Po maši je w usojena 
godba sprem lja la procesijo

PRAZNOVANJE SV. 
JERNEJA IN PRIPRAVE NA 

ROŽNOVENSKO PROCESIJO

po barkovljanskih ulicah do 
močno razsvetljenega male
ga trga pod starodavnim i li
pam i pred ce rkv ijo . Tako 
smo tudi Barkovljani, čeprav 
z zamudo, slovesno počasti
li svojega zavetnika.

Že sedaj, p red  ro žn o - 
vensko nedeljo, vlada med 
Barkovljan i p razn ično  vz 
dušje. Poravnava se člana
rina za Bratovščino rožne
ga venca, zb ira jo  se sred

stva za cvetje velikega ven
ca, ki ga bodo spretne roke 
spletle okrog  kipa M arije , 
kraljice rožnega venca, pere- 
jo  in likajo se narodne no
še... Rožnovenska nedelja je 
za nas ve lik  praznik. K maši 
in procesiji p ride jo  ta dan 
Barkovljani od vsepovsod, 
če tud i so se m ora li daleč 
odseliti. Vse to v čast in za
hvalo M ariji, ki je pred 111 
leti izprosila pri Bogu, da se 
je ustavila m orija  kolere. V 
zahvalo za to  ozdravljenje, 
zlasti pa s prošnjo, da bi nas 
Bog obvaroval težkih bo le
zni današnjega časa, bom o 
(i. o k to b ra  p r i m aši ob  
osm ih in pri procesiji, ki bo 
šla kot vsako leto ob m orju, 
z m o litv ijo  in petjem  prosili 
K ra ljico  rožnega venca za 
pom oč. Vabim o, da se p ri
druž ite  tudi drugi.
------------ N.M.

TRADICIONALNI 
ČLANSKI IZLET ZKB

Vodstvo Zadružne kraške banke je tudi 
letos organiziralo za svoje člane že 

tradicionalno srečanje.

Pred leti smo bili v Benet
kah in v kraju M urano, pred 
dvema letoma v raznih pre
delih južne Štajerske, lani je 
vodstvo  p rip ra v ilo  članski 
prazn ik z zabavno-ku ltu r- 
n im  program om  na O p č i
nah, letos pa smo se pope
ljali v b ližn ji Veneto (zaradi 
velikega zanimanja smo m o
rali porazdeliti člane v dve 
skupini po prib ližno dvesto 
udeležencev), kjer smo si v 
nedeljo, 15. septembra prva 
skupina, 22. septembra pa 
druga, ogledali slikovite kraje 
ob vinski cesti zahodno od 
Gonegliana po gričevnatem

svetu, ki je v marsičem po
doben Slovenskim goricam, 
intenzivno obdelanem in po
raslem z znam enito vinsko 
trto , ki je, tako vsaj pravijo 
strokovnjaki, zelo podobna 
naši stari "gleri" in daje zna
m e n ito  peneče  se v in o  
p ro še k . V k ra ju  V a ld o b - 
biadene nas je sprejel vinski 
s tro ko vn ja k , la s tn ik  zna 
menite vinske kleti Mionetto. 
Spregovoril nam je o kako
v o s tn ih  v rh u n s k ih  b e lih  
vinih, ki jih tu pridelu je jo in 
m ed ka te rim i sta n a jb o lj 
znani prošek in kartice, ter 
nas posprem il na ogled v in 
ske kleti, kjer smo poskusili

ta znamenita bela vina. Po 
slikoviti gričevnati cesti, ob 
kateri so kot biseri posejane 
starodavne vasice, ki so oku
sile mnogo gorja tako v prvi 
kot v drugi svetovni vojni, in 
p rav  m a lo  p riv la č n e  so 
dobno zgrajene vile bogatih 
beneških petičnežev, smo 
dospeli do starodavnega gra
du Cison, kjer smo imeli sko- 
roda s lavnostno kos ilo  in 
družabno srečanje ob zvo
kih domačih viž s tradicio

na lno lo te r ijo  z lep im i in 
p raktičn im i nagradami. Po 
og ledu  m onum en ta lnega  
parka Penne mozze, veličast
nega spomenika alpincem, 
padlim  v vseh vojnah ali na 
domačih tleh ali v tu jih , ne
znanih krajih, smo se počasi, 
a zadovoljni, da smo lahko 
ponovno pokram ljali s prija
te lji in znanci, pripravili na 
v rn itev  v N abrežino in na 
Opčine.
------------- S + R

Drugi koncert glasbenih popoldnevov
V nedeljo, 22. septembra, je bil v župnijski cerkvi na Re- 

pentabru drugi koncert v okv iru  glasbenih popo ldnevov 
stare in sodobne glasbe. O b  p riso tnosti številnega ob 
činstva je nastopila vokalna skupina Istituzioni Harmoniche 
iz Bologne, ki jo  sestavljajo altista G ianlu ig i G h iringhelli in 
Renzo Bez, tenorist Paolo Dal Col te r basista Giovanni Da- 
gnino in Enrico Volontieri. Skupina je izvajala M isso Sancti 
Jacopi flamskega skladatelja iz 15. sto le tja  G u illam eja 
Dufaya.

DAROVI

ZASVETOgoro: Vilma San
cin 50.000.

ZA ŠKOFIJSKO Karitas: Sve- 
to ivančanka  v spom in na 
gospoda  škofa Lovrenca  
Bellom ija 50.000.

ZA MISIJONE: gospa Bo
gom ila Švab 100.000.

ZA CERKVENO streho v Na- 
b re ž in i: F e rfo lja  2 0 .0 0 0 ; 
Perna 1 0 0 .0 0 0 ; ob  krstu 
Alberta D.Z. 100.000; skavti 
iz C aste lfranca 100 .000 ; 
Slavec 100.000; ob krstu 
M a re  M .Z . 1 0 0 .0 0 0 ; ob  
pogrebu Hermana P. 60.000; 
P a h o r 1 5 .0 0 0 ; S ve ti T. 
1 0 0 .0 0 0 ; G ru d e n  A. 
1 5 0 .0 0 0 ; Truss. 4 0 .0 0 0 ; 
B la so n  7 0 .0 0 0 ; Jam šik  
3 5 .0 0 0 ; P erto t 2 0 0 .0 0 0 ; 
Z idarič  B. 50.000; Pahor K. 
1 0 .0 0 0 ; G ro b iš a  M .P. 
1 5 .0 0 0 ; G ru d e n  L. B. 
40 .000 ; Pertot A. 10.000; 
G rilanc I.B. 50.000; Mora V. 
1 0 0 .0 0 0 ; D rašček  F.M .- 
Zandom eni A .M . 200.000; 
Tanče A. 10.000; Caharija 
L.A. 5 0 .0 0 0 ; Pertot W .T. 
5 0 .0 0 0 ; C ro c e tt i  L .M . 
50.000; Paskulin I. 50.000; 
Rebula C.M. 50.000; Širca B. 
10.000; Z u lian i S. 50.000; 
Vecchiet M.E. 20.000; Furlan 
A. 5 0 .0 0 0 ; G ro p p i D .C . 
30 .000; Ušaj D. 100.000; 
Rolich O. 50 .000; Sossi M. 
1 0 .0 0 0 ; G a b ro v e c  B. 
10.000; Pertot B. 50 .000; 
Verza R. 50.000; Gruden N. 
5 0 .0 0 0 ; K re b e l-J a z b e c  
50.000; Sciolis R. 15.000; 
Godnič R. 20.000; Svetlič H.
50.000.

OBVESTILA

BARKOVLJE. Zaradi zimske
ga u rn ika  bo  o ds le j ura 
molitve za duhovne poklice 
in m lad ino  vsak prvi četrtek 
že ob 16.30. V četrtek, 3. 
oktobra, bom o m o lili tudi za 
novega škofa in za zdravje  
papeža. Po kosilu si p rivo 
ščite lep sprehod po bar- 
kovljanski obali, ob 16.30 pa 
p rid ite  v cerkev k tako po
trebni m o litv i! Vabita Slo
venska V incenc ijeva  kon 
ferenca in Klub prijateljstva.

BARKOVLJE. Vsako prvo 
soboto ob 18. uri je sv. maša 
za ž ive  in m rtve č lane Bra
tovščine rožnega venca. Na 
dan pred rožnovensko pro
cesijo  ste še posebno vab
ljeni, da se je udeležite! V to 
bratovščino se lahko vpišejo 
vsi, ki poznajo vrednost m o
litve rožnega venca, tudi če 
niso Barkovljani. Pojasnila: 
Nada Martelanc, tel. 43194.

ČESTITKE

N ovi glas iskreno čestita 
n o vo p o ro če n ce m a  Maši 
Bandelj in Teu Kralju in jima 
vošči ve liko  sreče na skupni 
življenjski poti.

Ob smrti drage sestre Al
bine izreka Zveza cerkvenih 
pevskih zborov iskreno so
žalje svojemu predsedniku 
Zorku Hareju.

zrazom sožalja se pri
družuje Novi glas.

U T R IN K I

POLITIČNI K2
Že zopet so m e klica li na kvesturo. "G ospod kvestor, le 

kaj b i radi od  mene? Nisem poklekn il p red  Stalinom ne p red  
M ussolin ijem  in ne p red  kakšnim drugim  despotom ! Samo 
p re d  Bogom ! Jaz sem Slovenec in ita lijanski državljan." - 
"Narodnost in državljanstvo je  vseeno!" m i je  zabrusil. "N i
kakor! Če greste v N em čijo  za 15 let; kaj boste posta l? N em 
ški državljan ali tud i Nemec?" - "Jaz bom  vedno Italijan, tud i 
če b i posta l nemški državljan," m i je  ponosno rekel in takoj 
dodal: "Sedaj sem razumel. Hvala!" O d  osmih do ene p opo l
dne sem živčno čakal na razgovor z jugoslovanskim  konzu
lom . Končno... “A li vas n i sram, da šele p o  15 le tih  vprašate 
p o tn i list?" - "Gospod konzul, zd i se m i zelo čudno, da še 
vprašate, ko vendar veste, da je  naša domačija pokopališče!" 
- "Oprostite, se nisem spom n il! Pa zakaj p rid igate  p ro ti 
Jugoslaviji?" - "N ikoli! Le p ro ti kakšni brezbožni stranki!" - “In 
širite Katoliški glas!" - "Z veseljem bom  nadaljeval! Le zapišite! 
Edini časopis, ki pove vso resnico!"
-------------------- (B + B)

Bazovci so se podali na izlet
Bazovski župljani so v nedeljo, 1. septembra, prvič šli na 

izlet z novim župnikom Žarkom Škerljem. Izleta se je udeležilo 
veliko število ljudi, tako da so napolnili kar dva avtobusa. 
Obiskali so romarski kraj Nova Štifta, Ribniško dolino, Rašico 
(rojstno vas Primoža Trubarja) in grad Turjak. Dan je potekel 
v znamenju veselja, navdušenja nad ustvarjeno bratsko 
skupnostjo in povezanostjo v družabnosti, petju in kozarčku 
dobrega vina.

V petek, 5. septembra, pa se je bazovska mladina odpravila 
v zabavišče Gardaland ob Gardskem jezeru. Zbralo se je za 
cel avtobus mladih pretežno iz Bazovice (le nekaj jih je bilo iz 
bližnjih vasi v Bregu). Tudi ta izlet sta označevala veselje in 
brezskrbnost. Na koncu so se udeleženci poslovili z upanjem, 
da se bodo kmalu še za kaj podobnega odločili.

9
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IVAN VOGRIČ je na G ori
škem znan kot aktiven član 
društva F. B. Sedej in skrben 
u re jeva lec Števerjanskega 
vestnika. Leta 1993 se je nje
gov oče upokojil in mu pre
pustil pravno vodenje km eti
je; starši pa mu pri delu še 
vedno pomagajo. "Trenutno 
im am o 8 ha vinogradov," je 
povedal Ivan, "in v tem letu 
smo pridelali prib ližno 500 
hekto litrov vina. Skoraj vse 
trte imamo okrog hiše, razen 
dveh hektarov, ki sta na b liž
njih Jazbinah." Ogledali smo 
si tudi Ivanovo klet, ki je kar 
velika in dobro urejena. "Se
daj jo  obnavljam o. Glavna 
dela sem opravil lani, letos 
sem si nakupil novo stiskal
nico."

Razložil mi je, da za ka
kovost vina skrbi najprej v 
vinogradu, tako da preveč ne 
obrem enjuje trte. "Pomem
bno je pravilno in pravoča
sno škropiti trte, da imajo čim 
bolj zeleno listje. Za kvaliteto 
grozdja je potrebno še nak
nadno škropljenje proti gn it
ju. Zelo pom em bno je delo 
v kleti, kjer je treba grozdje 
čimprej sprešati in mošt čim- 
prej pohladiti do 10-12 sto
pinj, da se poležejo nečisto
če mošta, ki bodo odstranje
ne." Čeprav letošnja trgatev 
še ni končana, je Ivan ocenil, 
da "ni izredno kakovostna, 
ker je b ilo  precej dežja; ko li
čina je sicer zelo obilna."

OB TRGATVI V BRDIH
DANIJEL DEVETAK

V goriških vinorodnih Brdih se letošnja trgatev nagiba h koncu. Večina 
vinogradov je praznih, delo pa čaka v kleteh. O  letošnji trgatvi in sploh o 

vinogradništvu sem se pogovoril s trem i mlajšimi vinogradniki iz Števerjana, 
"dežele grozdja in češenj". Vsi trije  so v zadnjih letih resno poprijeli za delo 

oz. prevzeli od staršev vodenje zemljiškega posestva.

Nova in seveda pom em 
bna izkušnja zanj je bilo letos 
stekleničenje. "Na to sem se 
pripravljal že nekaj let; letos 
se mi je ponudila priložnost, 
da sem spoznal odjemalca, 
ki skrbi za neposredno pro
dajo ustekleničenega vina." 
Za stekleničenje se je poslu- 
ž il kam iona s p o tre b n im i 
stroji. V letošnjem muhavem 
poletju se je toča dotaknila 
le enega vinograda Vogričev, 
tako da k sreči ni povzročila 
velike škode.

O  načrtih za prihodnost je 
Ivan povedal, da se želi "po- 

j  svečati predvsem temu, kar 
že ima, da bi še bolj razvil 
kakovost pridelka."

BOGDAN CIGLIČ, rojen 
leta 1970, je doma "z Gm aj
ne", kjer živi z ženo v hiši b li
zu staršev. Skupaj z očetom 
obdelujeta 11 hektarov v ino
gradov, pred kratkim  pa sta 
kupila še enega in pol. "Pra
ded Jakob je kupil zem ljo, 
kjer stoji naša hiša. Okoli nje 
je ded M ihael uredil nekaj 
vinogradov. Po dedu je moj 
oče prevzel posestvo in ga

A
Bogdan C iglic

* <

Ivan Vogrič

razširil v letih 1970-78, ko je 
števerjansko vinogradništvo 
doživelo največji razmah."

Cigliči pridelajo letno do 
8 0 0 -9 0 0  s to to v  g ro zd ja . 
"Nekaj vina pridelamo doma, 
nekaj grozdja pa tudi proda
mo; prodaja je odvisna od 
cene grozdja." Letos so potr
gali skoraj 600 stotov: doma 
bodo pridelali 350 hekto lit
rov vina, od katerih bodo 
200-250 hi sami ustekleniči
li, drugih 100 pa bodo pro
dali drugim  kletem. "Letoš
nja trgatev je bila kljub ob il
nemu dežju še kar dobra," je 
povedal Bogdan. 'Zaradi tega 
je najbolj zrelo grozdje začelo 
gniti in smo ga morali takoj po
trgali. Večina naših vinogradov 
je urejena tako, da vsaka trta 
pridela malo, kar zagotavlja 
dobro kvaliteto. Nekoč je po
samezna trta pridelala 10 ,20  
kg, danes pridela 1,5, 2 ali 3 
kg. To se zelo pozna na kako
vosti: vino traja več časa, je bolj 
strukturirano in aromatično; 
zaradi višje odpornosti je tudi 
bolj zdravo, ker ne potrebu
je to liko  konservantov."

Veroni meseca aprila: "To je 
najpomembnejši vseitalijan- 
ski sejem, ki sega udeležuje
jo tudi predstavniki tu jih  d r
žav. Pomembno je se počasi 
uveljaviti ter si s kakovostjo 
in stalnostjo ustvariti svoj trg."

Bogdan skuša uvajati sta
re vrste trt, ki so jih gojili v 
preteklosti. "Da, to so rebula, 
glera ipd. To vino gre pred
vsem v partikularni trg. Lepo 
je, ker je to tip ično za Stever- 
jan in naše kraje."

MATJAŽ TERČIČ, priljub 
ljen dolgoletni vodite lj go ri
ških skavtov, ima km etijo na 
Bukuju, kjer živi z ženo in tri
mesečno hčerko Ano. "Z v i
nogradništvom se ukvarjam 
že od mladih let, resneje pa 
sem prevzel delo na v in o 
gradniškem posestvu 1.1990, 
ko mi je oče prepustil vode
nje. Biti vinogradnik je zame 
poslanstvo, ki ga z ljubeznijo 
opravljam." Vinogradov imajo 
Terčiči 3,5 ha, še 3 ha imajo 
pašnikov in gozdov.

Obstaja več načinov, kako 
usl nove pomagajo mladim 
vinogiadnikom  v Brdih. "De
žela, Gorska skupnost in ev
ropske podpore prihajajo na
proti predvsem tedaj, ko se 
gradijo kleti, kupujejozem lji- 
šča, novi stroji in orodje." V 
dom ačijo Ciglič je stekleni
čenje uvedel Bogdan 1.1992. 
"Prvo leto smo ustekleničili
7.000 steklenic, lani p rib li
žno 23.000, letos jih bomo 
še kaj več." Poudaril pa je, da 
je zelo pom em bno najti do
bre prodajne poli, kajti cena 
ustekleničenega vina pade 
prej kot cena vina v sodih. 
V ino Ciglič se prek agentov 
uspešno prodaja v Lombar
diji, Toskani, Emilii Romagni. 
"Grosist skrbi za deželo FJK, 
izven italijanskih meja pa je 
naše vino našlo pot do Bo
sne, Nemčije, Švice, Avstri
je." O d 4.000 do 6.000 ste
klenic prodajo Cigliči zaseb
nikom in turistom, ki prihaja
jo predvsem  iz A vstrije  in 
Nemčije.

Bogdan redno ob isku je  
vsakoletni sejem V in ita ly v

nay, sauvignon, rebu lo  in 
m e r lo t. S tro je  in k le t je 
Matjaž prilagodil, tako da v 
tem trenutku dobro ustreza
jo razmeram. "Za naslednja 
leta im am  več načrtov," je 
razložil Matjaž, "med drugim 
bi rad trte  posadil bolj goste; 
vsaka bo p r id e la la  m anj 
grozdja, ki pa bo bolje dozo
re lo, d o b ilo  več sonca in 
zraka."

Večina steklenic z etiketo 
Terčič se prodaja prek agen
tov po Italiji, ki je zanje naj
pomembnejše tržišče, nekaj 
pošiljajo tudi v tujino. V glav
nem so odjemalci lastniki re
stavracij in enotek. Tudi M a
tjaž obiskuje tečaje in preda
vanja. "Od 1.1993 se udeležu
jem sejma Vinitaly, ki zna biti 
pom em bna odskočna de 
ska. Tri leta pošiljam vino tu 
di na sejem v Ljubljano."

Matjaž dosti razmišlja o 
tem, kako bi izboljšal kako
vost svojega vina. 'Z  ženo 
skušava slediti novostim v v i
nogradništvu; študirava in se 
poglabljava v agronom ijo in

Matjaž Terčič

"Letošnjo trgatev smo ko
maj začeli. Do sedaj (sobota,
21. septembra) smo potrgali 
le sivi pinot; čakam, da grozd
je še malo dozori, pa tudi nivo 
kisline mora še pasti. Grozdja 
letos ni bilo veliko in je poča
sneje dozorevalo. Kljub vre
menu in nekaterim boleznim 
(peronospora) sem z letošnjo 
letino v glavnem zadovoljen."

Od leta 1993 pridelujejo 
Terčiči vino sami. Letno potr
gajo p rib ližn o  120 stotov, 
pridelajo sivi pinot, chardon-

enologijo. Vino pa je vedno 
sad narave in je torej odvisno 
tudi od nje. Dosti seveda lah
ko naredi posameznik z napo
rom, ki ga vlaga v to, da bi iz
boljšal, kar ima in zna. Poma
gajo lahko konstruktivni stiki 
med vinogradniki; vsakdo se 
lahko kaj nauči od izkušnje dru
gega, tudi iz različnih - ne bri
ških - realnosti. S tečaji in stiki 
znanje rase, predvsem pomem
bna pa je osebna izkušnja."

SIMPOZIJ 
ZGODOVINARJEV

Danes, 26. septembra, se začne na goriški 
univerzi mednarodni posvet zgodovinarjev na 
tem o Cerkev in družba na Goriškem ter njun 
odnos do vojne in osvobodilnih gibanj. Ob 
16. uri bodo svečano odprli posvet, katerega 
namen je osvetliti polpreteklo zgodovino na 
Goriškem, obdobje, ki je bilo do sedaj vedno 
in skorajda samo predmet predvsem po liti
čnih špekulacij. Že danes bodo trije zgodovi
narji (De Rosa, Eordogh in Jože Pirjevec) začr
tali osnovne linije simpozija. V petek, 27.t.m., 
bo ob 9. uri nastopil zgodovinar Tramontin iz 
Benetk z esejem Škofje in katoličani v severo
vzhodni Ita liji, Prunk z ljubljanske univerze 
bo govoril o Slovencih v jugoslovanski državi 
v obdobju od I. 1918 do 1941, Štrukelj pa o 
Katoliški Cerkvi v Jugoslaviji; po odmoru bodo 
govorili Dolinar o Cerkvi na Slovenskem v le
tih 1918-1941, Ferenc o razmerah slovenske 
Cerkve pod italijansko in nemško zasedbo 
(1941-45) in Dal Pozzo o cerkvenih smerni
cah C. Margottija od Istanbula do Gorice. V 
popoldanskem delu seminarja bo nastopil 
Branko Marušič z referatom Kultura in politika 
p ri goriških Slovencih m ed dvema vojnama,

Santeusanio bo govoril o goriški nadškofiji v 
dobi Margottija (1934-41), medtem ko bo 
Franc Kralj orisal verske in cerkvene razmere 
Slovencev na Goriškem  (1940 -1947), T. 
Griessar Pečar slovenske katoličane in osvo
bodilno fronto, Rosa pa bo nastopil s pose
gom na tem o Politična oblast in slovenska du
hovščina na Goriškem.

V soboto bodo spregovorili še zgodovinar 
De Cillia o italijanskem osvobodilnem gibanju 
na Goriškem, M lakar o slovenskem osvobo
dilnem gibanju na Goriškem, Tavano o letu 
1945 -Zadnji kriz i goriške nadškofije p red  
delitvijo, Simčič o goriški nadškofiji od povoj
ne ož iv itve do apostolske adm in istra ture 
(1945-1947), Borioli pa o Cerkvi in katoličanih 
na območju Tržiča v letih 1940-1947. Po opol
danskem odmoru bodo nastopili šeTassin z 
razpravo D obrode lna  dejavnost v goriški 
Cerkvi, Rupnik bo spregovoril o  slovenski 
Cerkvi na Goriškem od 1.1945 do 1965, med
tem ko bo Botteri govoril o časnikih Vita nuo- 
va in L idea de lpopo lo  (1943-1945), Pupo bo 
predaval na temo Vzroki nasilja m ed depor
tacijami in fojbami, Blasina o Cerkvi na Trža
škem in škofu Santinu; posvet bo sklenil Ve- 
nuti iz Vidma s posegom Cerkev na Videm
skem in nadškof Nogara.

O SLOVENSKEM ŠOLSTVU 
NA GORIŠKEM

IVAN SIRK

Prejšnji teden je bila sedma redna seja Odbo
ra Sindikata slovenske šole-tajništvo Gorica, ki 
ga od januarja vodita predsednica Sonja Klanj
šček in tajnik Livio Semolič. Na sedanji odbor 
so padla težka bremena - od srednje šole Trinko, 
ki je ostala brez sedeža, in prizadevanj za avto
nomijo in pozneje selitev Slovenske sekcije ITI 
v Šolski center do sedanjega krčenja kar 22%  
stolic na slovenskih višjih šolah. Odbor se je 
ukvarjal s predvpisi, razmišljal o perspektivah 
slovenske šole, o volitvah v okrajne in pokrajin
ske šolske svete; priredil je sindikalna zborova
nja, zahteval je, da bi bili organiki za slovenske 
šole ločeni od italijanskih.

V sodelovanju z najrazličnejšimi komponen
tami (politični in šolski predstavniki, svetovalec 
iz Nove Gorice Danilo Štekar) so se nekatere 
zadeve le premaknile; v tem trenutku kaže, da 
se bo vprašanje glede krčenja stolic ponovno 
pregledalo in obravnavalo ločeno za šole z ita
lijanskim učnim ježkom in šole s slovenskim 
učnim jezikom. Sindikat je po sestanku s trža
škim tajništvom sklenil, da se bodo šolniki ude
ležili volitev v pokrajinske šolske svete, ki bo

do 10.11.1996. Istega dne bodo tudi volitve v 
vsedržavni šolski svet. Sindikat pa bo nadaljeval 
z bojkotom volitev v okrajne svete, v kolikor 
nimajo ti bistvenih pristojnosti. Na omenjenem 
sestanku sta se tajništvi obvezali, da bosta dalje 
sodelovali in si prizadevali, da bi v kratkem pri
šlo do pravnega priznanja Sindikata.

Goriško tajništvo je na zadnji seji razpravljalo 
o morebitnem goriškem kandidatu za vsedržav
ni šolski svet, o enoletnih štipendijah za izobra
ževanje v Ljubljani (letos naj bi se prvič tudi 
šolniki z Goriškega lahko okoristili te možnosti, 
vendar kaže, da so vse prošnje prišle na goriško 
skrbništvo izven roka, zaradi česar niso bile odo
brene), o načrtovanih delih na prejšnjem sedežu 
šole Trinko v ul. Cappuccini, kjer naj bi bil s 
šolskim letom 1997/98 dokončen sedež te šole 
(treba bo preveriti, če vse poteka po obljubah),
o selitvi Slovenske sekcije ITI v Šolski center za 
šolsko leto 1997/98 in o novem min. odloku 
njene selitve (decembra bo treba preveriti, če 
je pokrajinska uprava namenila potrebno vsoto 
za selitev v proračunu za prihodnje leto), o po
moči posameznih odbornikov za sestavo pri
zivov posameznih šolnikov, ki so s tem šolskim 
letom ostali brez stolice, o nadaljevanju lanske
ga simpozija, katerega osrednja tema so bila 
nova izhodišča za razvoj manjšinske šole v 3. 
tisočletju.
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GLASBENI POUK NI BRANJE NOT, 
AMPAK ODKRIVANJE SVETA

!•( )TO IHIMHACA

SSk O TERMINALU 
SNAM V TRŽIČU

SSk nasprotuje načrtu družbe SNA M  za gradnjo  
uplinjevalnika metana pri izlivu Timave v mejah občine 
Tržič. Po mnenju SSk bi realizacija načrtovanega term i
nala izpostavila prebivalstvo širše okolice veliki nevarnosti 
ter imela negativne posledice na ekološkem, pa tudi na 
gospodarskem in socialnem področju, saj bi dejansko 
zavrla ali kar onemogočila razvoj raznih obstoječih in 
potencialnih dejavnosti, od ribištva do turizma. Te škode 
bi prav gotovo ne odtehtalo nekaj desetin delovnih mest, 
ki jih zdaj obljublja SNAM.

Zato SSk poziva tržiške volivce, naj se na referendumu 
dne 29. septembra izrečejo proti načrtu SNAM. SSk nadalje 
meni, da bi pristojne oblasti, v prvi vrsti deželne, morale 
ob sprejemanju dokončne odločitve upoštevati tudi 
mnenje prebivalstva širše okolice, saj bi uresničitev načrta 
bistveno zaznamovala nadaljnjo usodo celotnega Tr
žaškega zaliva.

DAROVI

Tudi na Slovenskem cen
tru za glasbeno vzgojo Emil 
Komel je letos stekel pouk. 
"Šola seje začela tako kot po
navadi: ž ivahno, delavno, 
konstruktivno," nam je zado
voljno povedal ravnatelj Sil
van Kerševan. "Vsakokrat, ko 
se začne, je lepo; hodniki se 
napolnijo in nekaj se dogaja." 
Tudi letos je bilo težavno ob
dobje vpisovanja in sestavlja
nja urnikov, ki so povzročili 
nemalo preglavic; v upravi jih 
namreč skušajo usklajevati ta
ko, da bi otroci kljub stran
skim predmetom ne prihajali 
na glasbeno šolo več kot dva
krat na teden.

"V zadnjih letih se je zelo 
razpasel »lov na otroke«," je 
z zaskrbljenostjo potožil prof. 
Kerševan. "O trok  je malo, 
vedno manj... Bombardirani 
so z vseh strani, njihovi starši 
še bolj..." O troci so s prešte
viln im i dejavnostmi pogosto 
res preobrem enjeni. Da bi 
osebje šole Komel ne motilo 
s pretiranim vsiljevanjem, je 
letos vabilo samo z dvema ča
sopisnima oglasoma in član
kom v italijanskem dnevniku.

V letošnjem letu ni velikih 
sprememb glede števila go
jencev; skupno jih je okoli 
170. "To je že število, ki nekaj 
pomeni," je dodal prof. Kerše
van. Prišlo je do manjšega 
osipa, obenem se je vpisalo 
tudi nekaj novih otrok. "Z ve
seljem ugotavljamo, da je za
nimanje vsekakor vedno več
je." Več otrok izhaja iz meša
nih zakonov, nekaj je čistih 
Italijanov, za katere je letos v 
načrtu celo tečaj slovenščine. 
Sploh pa je pouk v mešanih 
razredih po potrebi dvojezi
čen in to ne povzroča poseb

nih težav; slovenščina mogo
če malo trpi, vendar upamo, 
da bo zrasla iz te izkušnje 
mladina, ki ne bo obremenje
na (ki ji slovenski svet ne bo 
več kranjska vas). Prof. Kerše- 
|van je iznesel zanimiv poda- 
| tek, da "je v prostoru, ki obse
ga en sam kvadratni kilom e
ter goriškega mestnega cen
tra, kar pet glasbenih šol: dve 
sta slovenski, tri pa italijanske. 
Če upoštevam o to, lahko 
ugotovimo, da je število naših 
gojencev kar visoko."

Majhen napredek je vod
stvo šole doseglo v svojem 
poskusu uravnovešanja raz- 

|nih oddelkov; najbolj zasto- 
jpano glasbilo je še vedno kla- 
|v ir (47% gojencev); sledijo 
godala (17%), pihala (11%), 
solopetje (9%) idr. Letošnja 
napovedana novost je baletna 

| šola, ki jo  bo vodila prof. Na- 
| taša Sirk; prijavila se je zares 
lepa skupina najmlajših. Za
enkrat bo tečaj potekal kar v 
telovadnici, kasneje pa v pri
mernejšem prostoru v o b 
novljenem Katoliškem domu. 
Instrumentalni pouk je že ste
kel, teoretski predmeti, sama 
baletna šola in tečaji za naj
mlajše pa se bodo začeli z ok-

jtobrom . Druga prijetna no- 
J vost za našo goriško stvarnost 
je ta, da bodo pedagogi SCGV 
Komel od letos poučevali tudi 
v podružnici na Vrhu sv. M i
haela. Še ena novost šole Ko
mel je rastoče zanimanje za 
podiplomski študij, kar priča 
o zrelosti in zdravem razvoju 
te naše ustanove. "Zaenkrat 
imamo kandidate predvsem 

[za klavirski oddelek. V mislih 
j  imamo še druge iniciative, ki 
pa še niso dovolj zrele, da bi
0 njih spregovorili."

Dvoletni seminar za kla
virske pedagoge, ki ga je lani 
z uspehom uvedel prof. Sija- 
vuš Gadžijev, se bo nadalje
val. "Skupina dvanajstih mlaj
ših klavirskih pedagogov se je 
vrgla v to delo z navduše
njem. M islim , da je to pobu
da, ki se bo obrestovala, saj 
se že poznajo prvi sadovi," je 
ugotovil ravnatelj Kerševan. 
Tudi letos bodo poleg treh 
rednih pedagogov (Gadžijev, 

[Florjane in Bratuževa) sode
lovali kvalificirani tuji glasbe
niki.

Tudi koncertna  sezona 
obeta zanimiva presenečenja.

1 "Imena so sicer še skrivnost;

lahko pa povemo, da bodo 
tokra t nastopali predvsem 
domači izvajalci in skladate
lji." Do manjšega zastoja v na
črtovanju sezone je prišlo za
radi gradbenih del okrog Ka
toliškega doma. Šola Komel 
je bila seveda povabljena tudi 
k sodelovanju za skorajšnjo 
otvoritev novega Katoliškega 
doma.

Na vprašanje, kaj se za
mejcem obeta glede zaščite, 
je prof. Kerševan odgovoril: 
"Ne vem. Pameten politik bo 
deloval v smeri, da zagotovi 
možnosti izobrazbe čim  več
jemu številu otrok in, če se 
da, naj ustvari tudi delovna 
mesta državnim  uslužben
cem. Ne pa obratno! Pred 
kratkim sem z veseljem bral 
v našem dnevniku, da še kdo 
razmišlja v tem smislu."

Zakaj je v svetu mladih kla
sična glasba tako malo prisot
na? "Nekoč je bila monopol 
višjih slojev, danes pa, ko so 
glasbene šole za vsakim vo
galom in dostopne za vsak 
žep, se zanjo odloča še vedno 
le manjši odstotek kulturno 
bolj osveščenih ali občutlji
vih. V naši državi ima svojo 
krivdo tudi šolski sistem, ki 
ne predvideva glasbene šole 
na osnovni stopnji. Tudi vzgo
ja kadrov je pomanjkljiva, saj 
ne predivideva pedagoške 
smeri. Mnogo sloni na zaseb
ni iniciativi, ki pa nima nepo
srednega stika s šolsko mla
dino. Kdo naj odkriva talente in 
jih usmerja? Danes žal odloča 
televizija, s katero igračo naj 
se otrok igra, katere sposob
nosti naj razvija, kaj naj bo v 
krožniku za kosilo... Glasbeni 
pouk ni samo branje not, risa
nje violinskih ključev, telovad
ba po tipkah ali strunah itd., 
ampak odkrivanje sveta, re
produkcija zvoka in glasu, vz
goja k poslušanju, vzbujanju 
otrokove čustvene sfere, pri- 
vzgoja estetskega čuta, us
tvarjalni vzgib."
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ZA SLOV. m is ijo n a r je : 
Vetrihovi ob jub ile ju  drage 
mame 50.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: druž. 
D o m in ika  K ovic ob krstu 
vnuka Luke 100.000; starši 
R om ine  ob n je n i p o ro k i
200.000 lir.

ZA CERKEV v Gabrjah: N.N.
10.000 lir.

ZA CERKEV na Vrhu: N.N.
5.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: N.N. 
100.000; domačin iz Gorice
350.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: N.N. z 
Vrha 150.000 lir.

ZA SLOVENSKO Karitas: 
L.M. 50.000 lir.

ZA CERKEV v Jamljah: P.B.
500.000 lir.

ZA NOVO cerkev v Dolu: 
N .N . 3 .0 0 0 .0 0 0 ; N .N .
2.000.000 lir.

OBVESTILA

DRUŠTVO JADRO p rire ja  
pod pokroviteljstvom občine 
Ronke tečaj slovenskega je
zika in kulture na sedežu dru
štva. Trajal bo 6 mesecev (2 
uri tedensko) in se bo začel v 
po lov ic i oktobra. Inform a
c ije  dob ite  pri odbo rn ik ih  
društva a li v k n jig a rn i II 
segnalibro  v Ronkah (tel. 
0481-475545). Pripravljalna 
seja bo v ponedeljek, 7.10., 
ob 20. uri na sedežu društva 
v Romjanu.

KNJIGA.V.-l braniku resnice 
ožupniku Izidorju Zavadlavu 
je na razpolago v Katoliški 
knjigarni. Cena 10.000 lir.

A Vljudno Vas vabimo

r na odprtje
------ *  razstave slikarke

GALERIJA
ZORE KOREN SKERK

U m etn ico  bo predstavil Joško Vetrih.

Petek, 4. oktobra 1996, ob 18. uri.

'W \b  skorajšnji otvoritvi pre
novljenega Katoliški ja  doma 
smo hote li zvedeti, kaj p r i
pravljajo organizatorji za slo
vesnost, ki je  predvidena za 
7 9. oktober. Obrnili smo se na 
dr. Dam jana Paulina, k i je  
predsednik Zveze slovenske 
katoliške prosvete, organiza
cije, ki bo dejansko izvedla 
ku ltu rno  prired itev na dan 
otvoritve.

Gospod P au lin , 
kako  sle si zam is lili 

ot voril veno J) ros la vo?
Naši Zvezi je bila zaupana 

naloga za primeren kulturni 
spored ob otvoritvi pom em 
bnega kulturnega objekta, 
obnov ljenega  Katoliškega 
doma. V odboru Zveze smo 
se zavedali p om em bnos ti 
dogodka in smo zato dalj časa 
razpravljali, s čim  bi se naše 
kulturne ustanove in društva 
predstavile, da bi bila priredi
tev v skladu z odprtjem  ob
novljenega središča. Pri tem 
srno izhajali iz izkušenj zad
njih desetih let, ko smo posta- 
vili na oder spevoigre in ope
reto; tako smo se odločili, da 
bomo tudi za to priložnost 
naštudirali delo, ki vsebuje

|pevske, glasbene, igralske, 
solistične, baletne elemente. 
Hoteli smo, da bi društva, ki 
so v Zvezi, in druge ustanove 
prišle najbolj do izraza s svoji
mi skupinami. Iskali smo pri
merno slovensko besedilo, 
toda, žal, ga nismo našli. Ne
kaj slovenskih operet sm o že 
uprizorili, druge razpoložlji
ve pa iz enega ali drugega raz
loga niso ustrezale našim po
trebam. Zato smo izbrali zna
no opereto Pri belem konjič
ku, ki je nastala v srednjeev
ropskem prostoru v začetku 
stoletja. Gre torej za delo, ki 
je vezano na naš prostor in 
kulturno tradicijo.

Kdo bo sodeloval
p r i  tem zahtevnem  

p ro je k tu ?
Opereta Pri belem konjič

ku zahteva številen in mlad 
mešani pevski zbor (ki sicer 
nastopa tudi v ločenih zased
bah), o troški zbor, soliden 
igralski kader, soliste, številen 
orkester in baletno skupino 
ter godbo na pihala. Skupno 
bo pri predstavi sodelovalo 
nad sto ljudi. Večji del so to 
člani naših pevskih zborov iz

~p O b izgubi naše drage sestre

MARIJE DURJAVA
se iskreno zahva lju jem o vsem prisotn im  duhovn ikom  
za obredne svečanosti, M a rijin im  sestram in vsem 
navzoč im , ki so po ko jn ico  posprem ili k večnem u 
počitku .

Žalu joča  brata in sestri z d ruž inam i

drugih ljudi, brez katerih si iz
vedbe operete ne m oremo 
predstavljati.

Gotovo sledite 
vajam . K je  j ih  im ajo  in 

kako  j im  gre?
Ker so obnovitvena dela v 

Katoliškem domu v polnem 
teku, zaenkrat ni m ogoče 
imeti vaj na odru velike dvo
rane, kar gotovo otežkoča 
potek vaj samih. Prav zato 

[potekajo vaje v raznih pro
storih, predvsem v mali dvo
rani Katoliškega doma in v 
župnijski dvorani v Štandre- 
žu. Nastopajoči se odgovor
no zavedajo težav in se potr
pežljivo prilagajajo ne vedno 
idealnim razmeram za delo. 
--------------- ]UP-

PRIPRAVE NA ODPRTJE KATOLIŠKEGA 
D O M A  SO V POLNEM TEKU

] Doberdoba, Števerjana, Štan- 
clreža, Rupe-Peči, Gorice in 
Podgore, igralci pa so člani 
dramskih skupin iz Štandreža 
| in Odra 90. Za solistične vlo- 
[ge so nam priskočili na po
moč priznani slovenski pev
ci, ki so že sodelovali pri po
dobnih prireditvah naše Zve
ze. Glasbeniki pa prihajajo 
predvsem iz naših glasbenih 
šol, na pomoč pa so jim  pri
skočili tudi kolegi iz drugih 

j  ustanov v naši deželi in neka
teri celo iz Slovenije. Baletna 
skupina je iz Nove Gorice. 

Kdo bo re ž ira l 
opereto in kdo bo 
d ir ig ira l celotno 

predstavo?
Duša izvedbe je glasbenik 

Hilarij Lavrenčič, ki se je s po
dobnim i predstavami že več- 

j  krat odlično izkazal, spomni-
I mo se samo zadnje Oljke. Tu
di tokrat bo Hilarij Lavrenčič 
vodil in dirigiral opereto Pri

belem  kon jičku . Za režijo  
smo prosili Emila Aberška, 
člana novogoriškega Primor
skega dramskega gledališča, 
ki že vrsto let sodeluje z naši
mi dramskimi skupinami in 
dobro pozna zmožnosti naših 
igralcev. Za kostume bo skr
bela znana Alenka Bartl ob 
sodelovanju domačih kostu
m ografin j. Pri zahtevnem  
projektu sodeluje še veliko
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IN M EM O RIAM : SALVATORE VENOSI
POGOVOR / RAVNATELJICA ŽIVA GRUDEN

GOVORITI 
SLOVENSKO V 

KANALSKI DOLINI

RAFKO DOLHAR

Kako preprost je ta stavek! Ko mi ga je 
prijatelj Salvatore Venosi predlagal za naslov 
knjige o slovenskem šolstvu v Kanalski dolini, 
ki je njegovo zadnje delo (skupaj z Ireno Šu
mi), se mi je naslov, glede na vsebino knjige, 
zdel dokaj nenavaden. Pa vendar: govoriti 
slovensko v Kanalski dolini je bil smisel vsega 
njegovega življenja. Govoriti slovensko, učiti 
govoriti slovensko, peti slovensko, skratka, 
skrbeti za to, da slovenska beseda v Kanalski 
dolini ne izumre. Salvatore je dobro poznal 
svoje ljudi. Vedel je, da tam ni lahko govoriti
o narodni pripadnosti ali zavesti. A učenje 
jezika kot materinščine vendar označuje člo
veka.

Saj je to najprej sam okusil. Od doma je 
sicer poznal domače slovensko narečje in 
iz cerkve slovensko molitev, v slovenski šoli 
v Gorici pa se je šele naučil knjižnega jezika. 
Salvatore je namreč bil sad, žal edini, neke 
akcije za vpis Žabničanov v slovensko šolo. 
Napravil jo je visok vatikanski prelat, ki je 
mnogo poletnih počitnic preživel v Žabni- 
cah. Od peščice mladeničev, ki so tisto jesen 
odšli v Gorico, je kot osveščen in aktiven pri
padnik svoje skupnosti ostal samo Salvatore. 
Drugi so se izgubili.

Salvatore se je po kratki šolski izkušnji 
na tržaškem Krasu vrnil v rodno dolino in 
pričel s tihim, a vztrajnim delom na domači 
narodni njivi. Skrb za jezikovno in glasbeno 
šolo Tomaž Holmar, jezikovne počitnice, Pre
šernova proslava, Primorska poje, Koroška 
poje. Referati in publikacije, zbiranje poda
tkov in raziskave za Slori, katere krajevno 
podružnico je vodil, pisanje v časopise, skup
no delo s peščico prijateljev v Kulturnem 
klubu Planika. To je bilo njegovo vsakdanje, 
pogosto nevidno, večkrat nehvaležno delo.

Kot prijatelj in kot zdravnik sem vedel, 
da je bil Salvatore bolan na srcu. In včasih 
me je prešinila misel, ki sem jo skušal takoj 
pregnati: Bog ne daj, da bi zmanjkal.

Seveda se je to zgodilo.
Salvatore se je malokdaj nasmehnil, ved

no je bil resen, zato je veljal za hladnega, 
včasih celo osornega človeka. Sedaj pa je 
njegovo srce ugonobilo prav čustvo, ko je 
obiskal bolno hčerko, ki jo je imel zelo rad.

DVOJEZIČNI CENTER V SPETRU
Ko me je pred nekaj 
dnevi prosil, da bi se 
pri jeseniških kolegih 
pozanimal za bole
zen njegove hčerke, 
mi je mimogrede za
upal svojo bojazen: 
Bog ne daj, da bi iz
gubil še njo. Ko sem 
mu po pogovoru z 
jeseniškimi kolegi 

obrazložil, da hčerkina bolezen sploh ni hu
da, in mu izrecno svetoval, naj nadaljuje s 
pripravami za njen vpis v tržaško šolo, ki ji 
jo je namenil, sem ga morda v glavi prepri
čal, v srcu pa je gotovo ostala bojazen, ki 
nam ga je vzela.

Kako pomembno je bilo njegovo dolgolet
no delo in kako globoka je praznina, ki je na
stala v Kanalski dolini z njegovim odhodom, 
lahko oceni samo, kdor ve, kako trda je na
rodna njiva v Kanalski dolini. Reči, da je ta 
izguba za kanalske Slovence nenadomestlji
va, zveni morda na prvi pogled patetično, a 
žal ni daleč od resnice. Vsi se moramo zave
dati, da zapuščeno njivo kaj kmalu preraseta 
osat in plevel. Od nas je odvisno, če bo nje
govo delo preživelo, če ne bomo pozabili 
na odročno slovensko skupnost, za katero 
se je Salvatore tako zagnano zavzemal. Bog 
ne daj, da bi se to zgodilo in da bi bil njegov 
dolgoletni trud zaman!

Pokojnega smo pokopali v sredo, 25. 
t.m., na domačem pokopališču v Žabnicah.

S O Ž A L J A

Slovenska skupnost se klanja spominu pre
zgodaj umrlega Salva tora Venosi ja. Rajnik je 
bil član strankinega deželnega vodstva in je 
vse svoje sile posvečal predvsem svojim roja
kom v Kanalski dolini. Ob njegovi prezgodnji 
smrti izreka Slovenska skupnost hčeri in so
rodnikom globoko občuteno sožalje.

Sožalju se pridružuje Krožek za družbena 
vprašanja Virgil Šček, s katerim je rajnik re
dno in plodno sodeloval.

Ob smrti Salvatora Venosija, neutrudnega 
borca za uveljavitev Slovencev v Kanalski do
lini, izreka Svet slovenskih organizacij iskre
no sožalje svojcem in sorodnikom.

Izrazom sožalja se pridružujejo Slovenski 
center za glasbeno vzgojo Emil Komel ter u- 
redništvo in uprava Novega glasa.

PREJELI S M O

FOJBE, NAJVECJA 
POVOJNA SKRIVNOST

Pred časom sem z zanima
njem  gledal oddajo o fojbah, 
ki je  bila na sporedu na drugi 
italijanski televijzijski mreži. 
Za prob lem  fo jb  se sicer n i
sem nikoli pretirano zanimal, 
vendar so m e teme, k i j ih  je  
ta oddaja obravnavala, spod
budile h g lobljem u razmišlja
nju.

Vodite lj oddaje M iche le  
Cucuzza se je  večkrat (verjet
no prevečkrat) ustavil p r i dej
stvu, da so v fojbah končali 
samo in izključno Italijani. S 
tem  je prikazal fo jbe v luči 
m nožičnih grobišč, kam or so 
titovci m etali ljud i (Italijane), 
po tem  ko so jih  nečloveško 
mučili. Iz odmeva krajevne in 
m alo bo lj široke stvarnosti pa 
se m i zdi, da so v fo jbe kon
čali ne samo Italijani, ampak  
tud i Slovenci in Nemci, faši
sti, partizan i, dom obranci, 
komunisti, duhovniki, nacisti 
in še marsikdo. Število p o b i

tih  ni znano, še m anj je  znan 
vzrok, zaradi katerega je  v fo j
bah to liko žrtev. Znani ita li
janski časnikar Indro M onta- 
nelli je  v oddaji izjavil, da je  
šlo za etn ično čiščenje, in ga 
opravičeval s trd itv ijo , da je  
bilo  to maščevanje za italijan
ska grozodejstva nad Sloven
c i in Jugoslovani (tu seveda 
ni m islil na ku lturn i genocid). 
Žal se je  tuka j M on tane lli 
bridko zm otil. Fojbe niso n i
kakršen civiln i oz. vojaški u- 
mor. Po m ojem  skrom nem  
m nenju je  šlo za neizbežen 
epilog tragedije o razdelje
nosti Slovencev, prežet še s 
sovraštvom m ed dvema tota
litarnim a režim om a: fašisti
čn im  in kom unističn im . Bil 
je  tore j d ružbeno -po litičn i 
zločin, če se lahko tako izra
zim , katerega tvorci niso b ili 
zgolj ljudje, ampak celotni d i
ktatorski sistem, k i je  ravnal 
p o  načelu "ali z nam i ali p ro ti 
nam " odnosno; kdor je  b il

osum ljen političnega splet
karjenja, ki b i sprevrglo na
črte totalitarne oblasti, je  b il 
"neuradno" obsojen na smrt.

Po vsem tem torej tudi p ri
merjava m ed fo jbam i in Ar- 
deatinskim i jam am i, k i jo  je  
Cucuzza v oddaji izvajal iz 
javnom nenjskih anket (!), n i 
bila na mestu. Pri Ardeatin- 
skih jamah je  zares šlo za m a
ščevanje, živalsko, kru to  in 
brez usmiljenja. Fojbe so g lo 
blja skrivnost, mnogo bolj za
pletena, ko t si jo  tukaj sam 
zam išljam , ker se za n jim i 
skriva celotna zgodovina slo
vanstva in slovenstva. M islim  
pa, da je  vsakršna mahinacija 
na račun fo jb  (predvsem s 
strani Slovencev) znak velike 
kulturne neciviliziranosti, za
to naj ostanejo "kraška bre
zna" črn madež na naši vesti, 
ki pa naj bo svarilo in opom in  
p rih o d n jim  rodovom.

O  kazni za krivce fo jb  in o 
oprostitv i krivcev Ardeatin- 
skih jam  pa kdaj drugič...

- DAVID BANDELLI

MARKO GUS

Gospa Gruden, bi 
nam lahko orisali 

zgodovino špetrskega  
dvojezičnega centra?
Zgodovina je zelo dolga. 

Lahko om enim o, da ima ta 
center celo svojo "prazgodo
vino", ker sega vse do de lo
vanja neka te rih  beneških  
ku ltu rn ih  d ruštev- naj om e
nim  študijski center Nediža
- pa do serije pobud, kot sta 
npr. natečaj M oja vas in po
letna kolonija Mlada breza. 
Včasih so te dejavnosti pote
kale precej im prov iz irano , 
vendarle s trenutki, ki so pri 
mladih Benečanih spodbuja
li navezanost na lastno oko
lje, obenem pa tudi začetno 
poznavanje slovenskega je 
zika.

Iz tega se je rodila zam i
sel, da se delo z najm lajšim i 
generacijami ne bi om ejilo  
samo na prosti čas, ampak 
da bi zaobjemalo širše pod
ročje, kot je pač šola. V za
četku 80. let je bil ustanov
ljen Zavod za slovensko izo
braževanje z nalogo, da vzpo
stavi zasebno šolsko struktu
ro. L. 1984 smo začeli z v rt
cem, 1.1986 z osnovno šolo 
ter naprej dograjevali.

Vaših osnovnošol
cev je  76, k a r  presega  

število učencev ita lijan 
ske osnovne šole v Špe- 
tru . A li je  to znak., da se 
tud i v Beneški Sloveniji 
končno le p rebu ja  slo

venska narodna zavest?
M islim , da znaki obstaja

jo; še posebno, če pom isli
mo na dejstvo, da smo za
sebna ustanova, kar pomeni, 
da m orajo otroci ob koncu 
šolskega leta polagati izpit na 
državnih šolah, starši pa m o
rajo mesečno plačevati vpis
nino. Kljub vsemu pa zaobje
mam o tre tjino  šolske popu
lac ije  N ad išk ih  d o lin , p ri 
mlajših generacijah pa to tre
tjino  celo presegamo. S tem 
v zvezi je tudi zanim ivo, da 
se v marsikatero družino vra
ča raba slovenskega narečja, 
ki jo je italijanščina velikokrat 
izrinila.

A li je  z  odkrivanjem
slovenske identitete
povezan tudi uspeh 

občinskih list na z a d 
njih upravnih volitvah?

Verjetno je to  drug po 
m em ben pokazatelj, saj je  
bila ta volilna kampanja po
sebno osredotočena na pro
blem slovenstva oz. protislo- 
venstva. Nove uprave pa so 
slovenstvu veliko bolj naklo
njene kot prejšnje. Če seve
da g o vo rim o  o s lovenski 
identiteti, m oram o upošte
vati, da ima Beneška Sloveni
ja svoje specifike, tako da 
marsikdaj ne gre za obujanje 
narodne zavesti, ko t je  ta 
pojmovana v Gorici ali Trstu, 
tem več za bolj krajevno za
vest. Naj om enim  pa, da so 
večkrat vidni tudi znaki od 
piranja vseslovenskemu pro
storu in k tem u pripom orejo 
zlasti okrepljeni odnosi med 
Furlanijo in Slovenijo.

Špetrski župan M a 
rin ič  je  p re d  dvema ted

noma na srečanju za  
šolstvo dejal, da bomo 

beneško diasporo za je 
z i l i  z  ovrednotenjem slo
venstva v dolinah bodisi 
s kulturnega kot s p rav- 
no-ekonomskega v id ika . 

Zakon z a  zaščito Slo
vencev v videmski p o 
k ra jin i b i gotovo nudi! 

večjo finančno gotovost.
Tega zakona p a  ni. 

Obstaja p a  npr. deželni 
z a  krm št. 4 iz  leta 1994, 
k i v 167. členu p redvi

deva f in a  nčne podpore  
z a  ohranitev lokalnih  

slovenskih trad ic ij. K o li
ko konkretne pom oči 
nam je  doslej nudil?
Ta zakon ne zadeva vseh 

občin, saj so bile nekatere 
nepravično izključene. Kljub 
tem u pa nam je ta zakon o- 
m ogočil, da vod im o popo l
danske dejavnosti v sloven
ščini v vrtcu in šoli v Tipani. 
To se pravi, da smo svoje de
lovanje lahko razširili na te r
sko področje. V tem primeru 
gre sicer za svojevrstno so
delovanje, saj skrbi država za 
ju tran ji program, slovenski 
center in občina pa skrbita 
za popoldanski program.

Vendar slovenski 
center trenutno pestijo  

ekonomske težave...
Za nas je vprašanje red

nega financiranja izredno pe
reče. V trenutku, ko se tu po
govarjava, razdelju je  naša 
tajnica sporočilo, da bo v to 
rek, 24. septembra, stavka o- 
sebja. Stavka je seveda po
polnom a opravičena, če po
m islimo, da pričakujejo uslu
žbenci štiri mesečne plače. 
Zato je jasno, da je to eden 
izmed največjih problemov, 
ki ovirajo naše nadaljnje de
lovanje.

V beneških dolinah  
ste edini center s sloven

skim učnim je z ik o m .

Vaši d ija k i p rih a ja jo  to
re j tud i iz  drugih vasi.

K ako skrbite za  
njihov prevoz?

Približno polovico o trok 
vozijo  sem starši, za ostale 
pa skrbimo mi, saj razpola
gamo s tremi manjšim i vozi
li. Razkropljenost naših učen
cev pa zahteva skupno kakih 
devet voženj na dan. Nekate
ri o troci odhajajo z doma ob 
7. uri zjutraj in se vračajo ob
6. zvečer, kar je zanje precej
šnja dodatna obremenitev.

Pred kratk im  je  se
nator Bratina dejal, da 
bi tak. projekt, kakršen  

je  dvojezični center, 
p re je l vrsto priznanj, ko 
bi bi! izveden v M ilanu.

Verjetno je senator Brati
na m islil na našo zapleteno 
pravno zgodovino, saj smo 
vrsto let delovali v pollegal- 
nosti, se pravi brez potreb
nih papirjev s strani šolskih 
oblasti. Po njihovem mnenju 
ni b ilo  zakona, ki bi v videm 
ski pokrajin i dovolil pouče
vanje v slovenščini. Posto
pek se je nadaljeval z raznimi 
priz iv i, dokle r ni p riš lo  do 
odločbe državnega sveta. Le
ta nam je priznal možnost de
lovanja, saj v Italiji že obsta
jajo šole, ki ne poučujejo v 
italijanščini. Konec prejšnje
ga leta pa smo vložili prošnjo 
za parifikacijo in potem še 
prošnjo za pridobitev statusa 
pravne osebe. To bi šoli za
gotovilo  pravni status, ki je 
nekoliko višji od tega, ki ga 
zdaj ima kot zasebna usta
nova.

Z  novo vlado je  ver
je tno  več možnosti, da 

bo parlam ent izglasoval 
zaščitn i zakon.

Žal nisem prerok, kajti na 
ta zakon res predolgo čaka
mo. Precej upanja pa vlaga
mo v možnost, da bi se v o- 
kviru dogovora med Italijo in 
Slovenijo rešili nekateri po
glavitni in osnovni problemi.

Recital Ljubke Šorli-Bratuž v Ukvah
Svetovni slovenski kongres - konferenca za Slovenijo, po

družnica za celjsko območje, in župnija Ukve vabita na recital 
Ljubke Sorli-Bratuž Venec spominčic možu na grob v nedeljo, 
29. septembra, ob 15. uri v župnijski cerkvi v ikvah. Sodelo
valo bo Amatersko gledališče Teharje iz Slovenije; uvodne 
misli bo podal Peter Simoniti, sonetni venec bo recitirala Sonja 
Mlejnik, na orgle pa bo spremljala prof. Alenka Založnik. Pel 
bo tudi mešani komorni zbor Emanuel iz Celja pod vodstvom 
Bernardke Kink, ki bo nastopil tudi pri sv. maši ob 10.15 v 
župnijski cerkvi v Žabnicah. Vsi lepo vabljeni!

SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA



SPORI IN ZAPLETI O REFERENDUMIH

PREDNJAČI POLITIKA, 
ZA GOSPODARSTVO PA 

NI ČASA
MARJAN DROBEZ

V Sloveniji se v sedanjem predvolilnem  obdobju dogaja prava  
obsedenost po litičnih  strank, vlade ter tudi strokovnih in drugih  
organizacij oz. ustanov, kot je na prim er Gospodarska zbornica.

S LOVE N I J/V

V AJDOVŠČINI POČASTITVE 
SLOVENSKEGA UMETNIKA VENA PILONA

Javnost je čedalje bolj na
veličana in utrujena zaradi 
političnih iger in sporov med 
strankami oz. njihovimi pred
stavniki, pri čemer se največ
krat om en ja jo  predsedn ik 
države Milan Kučan, social
dem okratski vod ite lj Janez 
Janša in dr. Janez Drnovšek, 
predstavnik vlade ter Liberal
ne demokracije Slovenije, ki 
je  največja politična stranka 
v državi. V tem soočanju vseh 
dejavnikov, ki v Sloveniji kaj 
pomenijo - vanj je bilo poti
snjeno tudi Ustavno sodišče 
- prihaja do zmede in mani
pulacij, ko npr. Drnovšek ve
dno znova zatrjuje, da je dru
žb e n o g o sp o d a rsk i razvoj 
Slovenije stalen, skoraj nemo
ten in hiter, iz česar je nastala 
t.i. zgodba o uspehu, stanje 
v gospodarstvu pa je težavno 
in na nekaterih področjih sko
raj dramatično. Slovenija bi 
rada čim prej postala redna 
članica Evropske zveze, toda 
za lo izpolnjuje le nekaj pogo
jev oz. meril, ki so potrebna 
za sprejem v to evropsko in
tegracijo. Poslovni ljudje se 
boje, kaj se bo dogajalo, ko 
se bodo v Sloveniji začele po
javljati banke in podjetja iz 
držav, članic Evropske zveze. 
Konkurenca, m enijo v G o
spodarski zbornici Slovenije, 
bo tako ostraoz. neusmiljena, 
da bodo lahko razpadla m no
ga podjetja, ki so tehnološko 
in po višini proizvodnih stro
škov daleč pod stopnjo razvi
tih evropskih držav. Za pona
zoritev navajamo primer po
slovnih bank. V Sloveniji de
luje 32 bank, njihovi denarni 
viri pa komaj dosegajo bilan
čno vsoto ene same večje ban
ke, denimo v Nemčiji, Italiji 
ali Londonu.

Kljub pogojem in nevar
nostim, ki jih prinaša vk lju 
čevanje Slovenije v Evropsko 
unijo, pa je gotovo, da Slove
nija bolj potrebu je  Evropo 
kot pa ona nas. Tega se ve
čina po litičn ih  strank sicer 
zmeraj bolj zaveda, vendar 
le na ravni načelnih izjav oz. 
oprede-ljevanj. Vse svoje sile 
in mož-nosti pa uporabljajo 
v p red -vo liln i tekm i, ki bi 
strankam omogočila vzpon 
na oblast in čim  večji delež 
v njej.

Na obm očju po litike  se 
poglabljajo spori in zapleti o 
referendum ih za do loč itev 
novih pravil v volilnem siste
mu. Socialdemokratska stran
ka je zaradi odločitve parla
menta, da bodo referendumi 
°  vo lilnem  sistemu 8. de
cembra, torej mesec dni po 
d ržavnozborsk ih  vo litvah , 
poslala Ustavnemu sodišču 
pobudo - obravnavalo naj bi

jo  prednostno - za presojo 
us tavnos ti in z a ko n ito s ti 
omenjene odločitve. Stranka 
Ustavnemu sodišču predla
ga, da za dan razpisa referen
dum ov o volilnem  sistemu, 
s katerim začnejo teči ustre
zna opravila, določi 10. ok
tober, referendumi pa bi bili 
hkrati z volitvam i, to  je 10. 
novembra. Razplet tega no
vega spora med Socialdemo
kratsko stranko in parlamen
tom  pričakujejo v kratkem. 
O b tem je predsednik om e
njene stranke Janez Janša na
povedal t.i. c iv iln i referen
dum, ki se je pričel v pone
deljek. S podpisi, ki bi jih  
zbrali, kot napovedujejo, ne
kaj 10Otisoč, bi podprli tistih 
43 tisoč podpisnikov, ki so 
zahtevali uvedbo večinskega 
volilnega sistema v Sloveniji. 
Politična tem peratura pred 
volitvam i torej narašča, saj 
so socialdemokrati s svojim i 
stalnim i nasprotovanji skle
pom državnega zbora o da
tum u t.i. vo liln ih  referendu
mov v nekem smislu po liti
čno angažirali tudi Ustavno 
sodišče. Zdaj od njega zahte
vajo, da samo razpiše refe
rendume, "ker da so zaradi 
političn ih in osebnih intere
sov večine poslancev v D r
žavnem zboru, kratene č lo 
vekove pravice državljanov 
Slovenije."

CERKVI NE GRE ZA PRI
VILEGIJE IN NAGRADE ZA 
NJENO VEDENJE

Predsednik kom isije Pra
vičnost in m ir pri Slovenski 
škofovski konferenci dr. An
ion Stres je v intervjuju, ob 
javljenem v časniku Slove
nec, zelo obširno obravnaval 
položaj in pogled Cerkve na 
sedanje politične razmere v 
Sloveniji. Odgovoril je tudi 
na kritike in podtikanja v ob 
čilih in nekaterih političn ih 
strankah, potem ko je Komi
sija za pravičnost in m ir spre
jela dokum ent oz. izjavo z 
naslovom  Za spoštovanje  
političn ih  pravic in za pravno 
državo. Temu organu Sloven
ske škofovske konference 
nekateri očitajo politično o- 
predeljevanje in celo navi- 
jaštvo.

Dr. Anton Stres je v svo
jem odgovoru dejal tudi na
slednje: "Ni težava v tem, ali 
je Slovenija že demokratična 
država ali ne, temveč v tem, 
ali se razvija v tej smeri, ali 
pa obstaja nevarnost, da se 
bo na tej poti ustavila. V zad
nji izjavi je Komisija izrazila 
bojazen, da je prišlo do neka
terih dogodkov, ki kažejo na 
to nevarnost." Opozoril je, da 
je očitek vmešavanja v poli
tiko  star kom unističn i trik . 
Sicer pa Cerkvi ne gre za pri

vilegije in nagrade za po liti
čno všečno vedenje, je v in
tervju ju poudaril dr. Anton 
Stres.

C

SAMOMORI PREDMET 
PREDVOLILNE KAMPANJE

V našem tedniku smo že 
večkrat obravnavali števila sa
m om orov v Sloveniji. Pojav se 
širi in dobiva nove socialne, 
psihološke, sociološke in dru
ge razsežnosti. Tokrat posre
dujem o nekaj novih ugoto
vitev oz. podrobnosti o samo
morih, ki so postali tudi pred
met predvolilne kampanje ra
znih po litičn ih  strank.

Po podatkih Statističnega 
zavoda pride v Sloveniji 34 sa
m om orov na vsakih 100 tisoč 
prebivalcev, kar Slovence p o 
stavlja v svetovni vrh. Stanje 
je  izredno zaskrbljujoče in b i 
m oralo povzročiti alarm na 
ravni oblasti in politike. Vsa
ko leto se zgodi v Sloveniji ok. 
700 samomorov; številka je 
stalna, ne narašča in se ne zni
žuje. V Mariboru je samom o
rov ok. 60 na leto. Mariborska 
zdravnica dr. Tilka Kren, ki je  
v svoji ordinaciji več kot 30 
let preučevala najbolj boleče 
smrti, poudarja, da je  "značaj 
Slovencev izrazito depresi
ven. Takoj, ko neki ideal n i iz
polnjen, smo razočarani. Vča

sih samomorov na podeželju 
skoraj n i b ilo , sama se jih  
sploh ne spom nim . Izguba 
smisla življenja je  v mestu ve
liko  pogostejša. Na vasi so 
vzroki za samomor podobni 
kot v mestih: bolezen, ljube
zen, ki se zdi brezizhodna, pa 
tudi alkohol. Vendar gre v me
stih za bo lj poudarjeno pra
znino in izgubo smisla živ
ljenja.

Slovenci im am o previsoke 
ideale. Ne zavedamo se, da 
smo namreč vsi skupaj p o 
vsem povprečni ljudje. Har
monija in ravnotežje b i mora
la b iti naša angela varuha. Za
n im ivo je, da je  m ed nami 
prem alo strpnosti prav za
dnja leta, odkar smo se osa
m osvojili in postali država. 
Prej nismo poznali toliko za
grizenih bojev m ed ljudm i. 
Nismo še razvili strpnosti do 
različno mislečih. Pomagaj
m o tistim, ki nemara razm i
šljajo o samomoru. Posredo
vati mora oseba, ki j i  prizade
ti zaupa. To je  lahko p red
vsem katehet oz. duhovnik." 
------------ M.

NABIRKA ZA VIPAVSKI 
SEMENIŠKI SKLAD

Gradbeni odbor za razširi
tev in povečanje poslopij v 
okviru Škofijske gimnazije in 
Malega semenišča v Vipavi - 
odbor deluje pri škofiji v Ko
pru - je povabil vernike in jav
nost, da prispevajo v denar
no nabirko za izvedbo na
črtovanih del. V obrazložitvi 
pobude je Škofijski gradbeni 
odbor navedel naslednja dej
stva. Malo semenišče in Ško
fijska gimnazija v Vipavi sla 
med osrednjim i ustanovami 
koprske škofije. Od ustano
vitve leta 1952 pa doslej je 
im elo M alo semenišče po
membno vlogo pri vzgoji du
hovnih poklicev, saj je od tod 
izšlo nad 200 duhovnikov. 
Službujejo v Sloveniji in tudi 
v raznih tu jih državah.

Škofijska gimnazija Vipava 
pa je ena od treh cerkvenih 
gimnazij v Sloveniji, ki daje 
mladim solidno vzgojo in izo
brazbo. V šolskem letu 1996/ 
97 jo obiskuje skupaj 111 d i
jakinj in dijakov; v Dijaškem 
domu prebiva le 18 fanlov,

med katerimi je 12 semeni- 
ščnikov. Prostori Malega se
menišča, Škofijske gimnazije 
in Dijaškega doma so pod isto 
streho in zalo premajhni, da 
bi lahko sprejeli vse, ki si tega 
želijo. Zato so se odločili za 
zidavo novega šolskega po
slopja s telovadnico. Pri tem 
velikem delu računajo na razu
mevanje in pomoč dobrotn i
kov iz Šlovenije in iz tujine.

Svoje prispevke v Seme- 
niški sklad (kdor se bo za de
narno pomoč seveda odločil) 
lahko nakažete na naslov: 
MS in ŠG Vipava, Grabrijano- 
va 19, 52 71 V ipava, ŽR: 
5200-621 -16, sklic na števil
ko 441 -98621/88, s pripisom 
"Za gradnjo". Svoj dar lahko 
oddaste tudi osebno na Ško
fijskem ordinariatu v Kopru 
ali v kakšnem župnijskem  
uradu. Škofijski gradbeni od
bor se vsem, ki so že pokazali 
svojo velikodušnost in do 
broto, in tistim , ki se bodo 
na pobudo še odzvali, iskre
no zahvaljuje.
--------------M.

V Ajdovščini, kjer je bil ro
jen in tudi umrl, potekajo ra
zne slovesnosti v počastitev 
umetnika Vena Pilona ob sto
letnici njegovega rojstva. O- 
srednja spom inska s love
snost je  bila prejšnjo nedeljo 
ob slikarjevem grobu na aj
dovskem  p o ko p a liš ču . V 
kratkem kulturnem  progra
m u so sode lova li o trošk i 
pevski zbor osnovne šole in 
dijaki gimnazije Veno Pilon. 
O  um etniku, ki je bil tudi ča
stni občan rodne Ajdovščine, 
je v svojem govoru razmišljal 
ajdovski župan Kazim ir Ba
vec. Slovesnosti so se udele
žili Pilonovi svojci, med njimi 
um etnikov sin, prof. D om i- 
n ique  P ilon s sop rogo  iz 
Francije.

Veno Pilon in 
"Ajdovščina" ( 192S, 
Pilonova galerija)

V Pilonovi galeriji so na
dalje odprli obnovljeno stal
no zb irko Pilonovega um et
niškega opusa. Vsebuje dela 
iz vseh obdobij avtorjevega 
ustvarjanja: risbe, akvarele, 
grafike, olja, fotografije, kipe 
in druge umetniške stvaritve. 
Danes, v četrtek, bo Galerija 
Vena Pilona odprla svoja vra
ta za časnikarje. Predstavili 
jim  bodo ostale spremne pri
reditve: tematske večere, ki 
jih bodo prirejali v čast umet
nika, programe za osnovno
šolsko in srednješolsko mla
dino, pa znanstveni simpozij 
o Venu Pilonu, ki ga organizi
rata Pilonova galerija in Slo
vensko um etnostno zgodo
vinsko društvo. Kustos in vo
dja Pilonove galerije dr. Irene 
M islej je povedala, da bodo 
ob stoletnici rojstva um etn i
ka izdali dvoje plakatov in se
rijo  razglednic s Pilonovim i 
motivi.

V Pilonovi galeriji bodo v 
petek, 27. septembra, ob 18. 
udi odprli razstavo Pilonovih 
slik in drugih del in doku
mentov o um etniku. 
------------ M.

Arhitekturna delavnica "Brda 1996"
V Brdih poteka arhitekturna delavnica "Brda 1996", ki jo 

organizirata Občina Brda in m inistrstvo Republike Slovenije 
za okolje in prostor. Udeležili so se je študentje iz treh dežel: 
iz Avstrije študentje Tehnične univerze v Gradcu, iz Italije 
študentje tržaške Univerze in iz Slovenije študentje ljubljan
ske Fakultete za arhitekturo. To so prvi začetki, ki dokazujejo 
smiselnost delovanja predvidenega mednarodnega, meduni- 
verzitetnega, medkulturnega, prekmejnega središča, za kate
rega so dale pobudo univerze iz Ljubljane, Salzburga, Bologne 
in Trsta.

Arhitekturno delavnico vodi docent Fakultete za arhitekturo 
Univerze v Ljubljani dipl. ing. arch. profesor Vojteh Ravnikar. 
Delavnica poteka v Hiši umetnikov BAŽATO v Cerovem od 
sobote, 21., do nedelje, 29. septembra. Tema delavnice je 
poenotenje podobe središča občine Brda-Dobrovega.

Do novembra bosta organizatorja Občina Brda in m inistr
stvo Republike Slovenije za okolje in prostor v gradu na Do
brovem pripravila razstavo o rezultatih delavnice in izdala pu
blikacijo.

Na Banjški planoti v vsaki hiši telefon
Na Banjški planoti (območju med Čepovansko dolino, 

spodnjim  tokom reke Idrijce ter reko Sočo med M ostom  na 
Soči in Solkanom) so v zadnjih letih dosegli tak gospodarski 
in družbeni razvoj, da to gorsko naselje ne spada več med 
manj razvite v Sloveniji. Zasluga za to gre predvsem sodelo
vanju in prispevkom domačinov, v zadnjih letih pa tudi po
moči matične občine Nova Gorica. Prebivalci na Banjški pla
noti, ki jih je sicer samo še 294, so dobili vodovod, ceste so 
asfaltirali, obnovljeno pa je tudi električno omrežje.

Zelo pomembna je tudi napeljava telefonskega omrežja 
iz nove telefonske centrale v Grgarju. Na Banjški planoti imajo 
sedaj 100 telefonskih priključkov, tako, da ima telefon že 
skoraj vsaka hiša. Tistih nekaj gospodinjstev, ki telefonskega 
priključka še nima, ga bo lahko brez težav ali novih stroškov 
dobilo v kratkem. Po številu telefonov so torej v nekdaj ne
razvitih Banjšicah oz. na tamkajšnji planoti presegli norm ati
ve, ki veljajo v državah Evropske zveze.

Na Banjški planoti bodo v prihodnje pospeševali zlasti 
živinorejo in turizem. Prvi se je v obnovo živinoreje vključil 
župan občine Kanal ob Soči, Zoran Madon. Prevzel je opu
ščeno zgradbo za rejo živine, ki je bila prej družbena last. 
Obkrožajo jo  obsežni pašniki, ki so primerni bodisi za pašo 
goveda ali pa za košnjo krme. Župan Madon, ki je tudi po
slanec v slovenskem parlamentu na listi Slovenske ljudske 
stranke, v prihodnje ne bo več kandidiral za to funkcijo ter 
se bo raje posvetil - tako sam poudarja - svoji županski fun
kciji in razvoju živinoreje na Banjški planoti. - M.
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ZADNJE UPANJE: 
REFERENDUM O  

UPLINJEVALNIKU 
SNAM

V nedeljo, 29. t.m., bo v občini Tržič ljud
sko glasovanje glede načrtovane gradnje 
uplinjevalnika družbe SNAM. Ljudje naj bi 
se izrekli o tej gradnji, ki bi drastično posegla 
v naravo. Izkopi na morskem dnu, da bi ladje 
lahko pristale ob terminalu in sama gradnja 
na močvirnatem področju pri Moščenicah, 
bi porušili labilna naravna ravnovesja ob o- 
bali in v samem morju. V tem smislu so pred 
nekaj dnevi opozorili na nevarnost posega
nja v morsko dno tudi zaradi visokih koncen
tracij živega srebra v naplavinah, ki jih v mo
rje prinaša Soča. Znano je, da je živo srebro 
strupeno in povečanje koncentracije te ko
vine v morju bi gotovo škodilo zdravju celot
ne prehrambene verige, propadli bi tudi na
črti za turistično ovrednotenje širšega po
dročja od Gradeža do Sesljanskega zaliva.

DAVČNI VIDIKI DEDOVANJA (2.)

Ob nedvomni ekološki škodi predstavlja hu
do nevarnost za širše področje tudi samo 
delovanje tega plinskega terminala, ki naj 
bi sprejemal utekočinjen plin in ga nato po
novno vračal v plinsko stanje. Zgradili naj 
bi ga v neposredni bližini gosto naseljenega 
področja, ki bi bilo gotovo hudo prizadeto 
v primeru kakršnekoli nesreče.

Očitno družba SNAM razpolaga z veliki
mi finančnimi sredstvi, ki jih spretno vlaga 
v krojenje javnega mnenja, kar naj bi pripe
ljalo do realizacije tega načrta. To je bilo 
čutiti še zlasti v zadnjih dneh, ko se bližamo 
referendumu in po protestni demonstraciji 
v soboto, 21. t.m., ki so jo priredili nasprotni
ki načrta za realizacijo uplinjevalnika. Na 
demonstraciji, ki jo je priredil odbor "No 
terminal", so ob ustanovah in organizacijah 
iz občine Tržič sodelovali tudi župan občine 
Devin-Nabrežina in deželni tajnik Slovenske 
skupnosti Martin Brecelj, ki je v dvojezičnem 
nastopu utemeljil, zakaj naj občani Tržiča v 
nedeljo odločno glasujejo "NE".

TEŽAVE PRI 
LETOŠNJI TRGATVI

Hladno in deževno vreme 
zadnjih dni povzroča veliko 
težav vinogradnikom. M eri
tve sladkorja in kislin v Brdih, 
Vipavski dolin i, Istri, Bregu, 
p redm estju  Trsta in n iž jih  
predelih Krasa kažejo, da bi 
številne sorte belega grozdja 
lahko potrgali, črno pa lahko 
še čaka. Ljudje bi res šli v  v i
nograde, a kaj, ko dež in bla
to močno ovirata trgatev. Le
tina se napoveduje kar dobro 
v vinogradih, ki so bili p ri
merno obrezani in obrem e
njeni. Tudi grozdje je bilo do
slej kar zdravo, čeprav je bilo 
poletje deževno in tudi hla
dno. V inogradniki pa so v 
skrbeh, da ne bi grozdje za
čelo gniti. Skrb je upravičena 
še zlasti pri lastnikih bolj za
nemarjenih vinogradov in na 
račun tistih sort, ki dajejo go
ste in zb ite grozde. Ljudje 
skušajo izkoristili presledke 
med dežjem in h itijo  s trga
tvijo. Kdor more, čaka v upa
nju, da se bo vreme ustalilo 
in otoplilo in da se bo zorenje 
nadaljevalo. To je potrebno 
predvsem za črne sorte, na 
Krasu, kjer grozdje kasneje 
zori.

M oramo torej biti priprav
ljeni, da gremo v vinograd in 
tržemo, kakor h itro dež po
neha in se trte  in grozdje 
očedijo.

Pozorno sprem ljajmo sta
nje v vinogradu. Če opazimo, 
da je grozdje začelo gniti, ne 
smem o več čakati. Čimprej 
potržemo in grozdje predela
mo. S takim nagnitim  g ro 
zdjem - tudi če ga čistim o - 
bomo imeli precej dela. Pred
vsem poskrbimo, da bo vrel 
čist mošt. Zato, v primeru, da 
nimamo pecljalnika, ki že pri 
mletju grozdja izloča vse hla- 
stine, bomo le-te takoj dali v 
prešo in iztisnili ter nato čim 
bolj čist mošt dali v sode. Po
trebno je nato, da mošt raz
kužimo z žveplom. Nato mu

bom o dodali selekcioniranih 
kvasovk v razmerju, ki je  na
vedeno na konfekciji, da bo 
m ošt kar na jbolje  prevrel. 
Dodajanje kvasovk je potre
bno še zlasti, če ne vinificira- 
mo na tropinah in če smo bili 
p ris iljen i mošt razkužiti z 
žveplom.

Za črno grozdje, ki bo mor
da še nekaj časa čakalo na tr
tah, pa je zaradi luženja bar
vila med vretjem nujno, da 
mošt vre na tropinah.

Veliko pozornosti nameni
mo tudi posodi. Vse bolj se 
uveljavlja posoda iz nerjave
čega jekla ali posebnih polie
tilenskih mas, ki so zelo pra
ktična za čiščenje. Vendar pa 
je neizpodbitno, da zorenje 
vina v dobri leseni posodi o- 
bogati pijačo. Zato se neka
teri pogumnejši vinogradniki, 
ki cilja jo na višji kakovostni 
in tudi cenovni razred, od lo 
čajo za vinifikacijo v približno 
200-litrskih novih hrastovih 
sodih. S francoskim izrazom 
pravijo takemu v in u bariquc. 
Gre pa za način, ki zahteva 
čim višjo kakovost grozdja in 
mošta in dovolj močno stru
kturo vina, da se v svežem 
lesu oplemeniti.

Kakor koli že, kdor ima v 
kleti še leseno posodo, naj jo 
res dobro očisti in opere, m o
goče celo prepari in na novo 
ovini, da ne bi les izločal vo 
njav in plesni, ki bi pokvarile 
mlado vino. Zdrava posoda 
je tem e ljnega  pom ena za 
zdravo in kakovostno vino.

M.T.

Deželni odbornik Sonego na 
sejmu v Celju

V četrtek, 19. t.m ., je bil deželni odbornik 
za obrt Lodovico Sonego s predstavništvom 
obrtn ikov Slovenskega deželnega gospodar
skega združenja na Mednarodnem sejmu v 
Celju. Osrednji del obiska je predstavljalo 
srečanje deželnega odbornika z vodstvom 
O brtne zbornice Slovenije, ki so se ga še 
udeležili predsednik upravnega odbora OZS 
Stanislav Kramberger, predsednik obrtnikov 
SDGZ Peter Malalan, član predsedstva SDGZ 
M arino Pečenik ter zastopnik Ustanove za 
razvoj obrtništva - F.SA Fugenio Rosmann. Na
čeli so se problem i, a tudi perspektive go
spodarskega sodelovanja, vezani na vstop 
Slovenije v Evropsko unijo.

O brtna zbornica Slovenije opravlja za vse 
slovenske obrtnike vlogo stanovske organi

zacije, vodenja obrtniškega registra in izdaja
nja dovoliln ic ter izobraževanja in vstopa v 
poklic. V tem svojstvu je predlagala deželni 
upravi, da bi skupno sodelovali v tem preho
dnem obdobju tako pri izmenjavi izkušenj 
kot pri spodbujanju konkretnih projektov za 
sodelovanje na določenih obrtnih področjih. 
Pri tem naj bi se vključila tudi združenja obrt
nikov iz Furlanije-Julijske krajine.

O dborn ik  Sonego se je obvezal, da bo po
iskal najustreznejše oblike za obravnavo m o
žnih dvostranskih pobud. Nato je obiskal se
jem in se zaustavil pri standu tržaških razstav- 
Ijalcev, ki gaje pripravila trgovinska zbornica.

Mednarodni obrtni sejem v Celju, ki ga 
prirejajo že 29. leto, prekriva SOtisoč kvadra
tnih metrov površine. S tem da letno beleži 
preko 250 tisoč obiskovalecev, velja za eno 
izmed najpomembnejših sejemskih priredi
tev v Srednji Evropi.

DAMJAN HLEDE

Po uvodnih ugotovitvah, ki so bile objav
ljene v prejšnji številki, preidim o k stvari. Naj
prej je pomembno, da postavimo nekaj mej
nikov glede na vprašanja, kdaj je dedovanje 
obdavčeno in kdo mora davke plačati.

Odgovor na prvo vprašanje je precej raz
vejan. Najprej je treba potencialne dediče raz
vrstiti v razne kategorije po stopnji sorodstva:

1) zakonec in sorodniki v ravni črti (starši
- sinovi);

2) bratje in sestre ter sorodniki po svaštvu 
v ravni črti (od zakonca sorodniki v ravni črti);

3) drugi sorodniki do četrte stopnje in so
rodniki po svaštvu v stranski črti do tretje 
stopnje (od zakonca sorodniki v stranski črti);

4) drugi subjekti (lahko pridejo v poštev - 
tako kot sorodniki po svaštvu - le pri oporo
čnem dedovanju).

Potem je treba pojasniti, da sestavljata da
vek na dedovanja dva elementa:
- davek, ki bremeni skupno vrednost celotne 
dediščine;

- davek, ki bremeni dediščino ali njene posa
mezne deleže ali volila (volilo je to, kar kdo 
v oporoki zapusti nekomu, ne da bi ga imeno
val za dediča).

Sedaj pa lahko pogledamo, kakšna so pra
vila.

A) Ko so dediči oz. vo lilo jem niki zakonec 
ali sorodniki v ravni črti (zgoraj št. 1), je dedo
vanje prosto davka do vrednosti 250 m ilijo 
nov lir. To pomeni, da ne bo treba plačati no
benega davka na dedovanje, če je skupna 
vrednost celotne dediščine nižja od tega šte
vila.

B) Ko so dediči oz. volilo jem niki bratje in 
sestre ali sorodniki po svaštvu v ravni črti 
(zgoraj št. 2), je dedovanje prosto davka do 
vrednosti 100 m ilijonov lir.

C) Ko so dediči oz. volilo jem niki drugi so
rodniki do četrte stopnje in sorodniki po sva
štvu v stranski črti do tretje stopnje (zgoraj 
št. 3) ali pa drugi subjekti (zgoraj št. 4), je 
dedovanje prosto davka do vrednosti 10 m ili
jonov, z razliko, da so v primeru dedovanja 
drugih subjektov (zgoraj št. 4) davčne alikvo- 
te višje. Davčne alikvote seveda rastejo vzpo
redno z vrednostjo dediščine.

Kadar je v prim erih B) in C) skupna vred
nost celotne dediščine višja od 250 milijonov, 
pride do dvojnega obdavčenja: prvič na sku
pno vrednost in drugič na posamezni delež 
dediščine oz. na posamezno volilo (za izra
čun je treba seveda upoštevati samo vsote, 
ki presegajo zgoraj omenjene davčne mere). 
Vzem im o na prim er slučaj de cuius-a, ki je s 
smrtjo zapustil samo dva brata. Po zakonitem 
dedovanju bosta prejela vsak polovico. Če 
je bila skupna vrednost dediščine 300 m ili
jo n o v , bo davek na sku p n o  v re d n o s t
1.500.000 lir (alikvota 3% na 50 miljonov), 
davek na posamezne deleže pa dvakrat po
1.500.000. Skupni znesek davka na dedova
nje bo torej 4.500.000 lir. Če vsebuje dedi
ščina tudi nepremičnine, bo treba temu dav

ku dodati še hipotekarni in katastrski davek 
(3% vrednosti nepremičnin) in eventualno 
davek Invim, o čemer pa bomo še kaj pove
dali naslednjič. Že ta prim er nam vsekakor 
nudi prvo ugotovitev: davek se viša ne samo 
vzporedno z vrednostjo dediščine, ampak tu 
di z večjo oddaljenostjo v sorodstvu. Ko bi 
namreč v zgornjem primeru namesto dveh 
bratov dedovala npr. zakonec in sin, bi davek 
na dedovanje znašal le 1.500.000 lir.

Ostaja nam še odgovor na vprašanje, kdo 
mora davke plačati. To bomo rešili prihodnjič.
V naslednjih nadaljevanjih se bomo orienta- 
tivno dotaknili sledečih argumentov: pravna 
ureditev davka na dedovanja in davka Invim 
v primeru dedovanja s praktičnim komenta
rjem, davčni vidiki "predsmrtnega" urejanja 
premoženjskih pravic, davčne olajšave ter 
obravnava nekaterih posameznih primerov. 
 DALJE

Sporočilo
Slovensko gospodarsko združenje in dru

žba Goservis sporočata, da od petka, 27. 
t.m., preneha veljati DPR št. 627 glede izda
janja spremnega lista (bolla d'accompagna- 
mento)! Od 27. t.m. bo treba pri prevozu 
blaga upoštevati sledeče:
- če je faktura izdana in poslana isti dan, 
kot je odpravljeno blago, ni potrebno izpol
niti nobenega dokumenta;
- če je faktura izdana kasneje, mora spre
mljati blago "prevozni list";
- v vseh ostalih primerih prevoza blaga (v 
obdelavo, na posodo itd.) mora biti izdan 
prevozni list, a ni nujno, da spremlja blago 
pri prevozu.

PREVOZNI LIST:
1. je neformalen. Mora vsekakor vsebova

ti: podatke o odpošiljatelju, o prejemniku, 
datum, zaporedno številko, količino, kako
vost in izvor blaga ter morebitne podatke o 
prevozniku;

2. vzrok prevoza je treba navesti samo v 
primeru, ko ne gre za prodajo blaga;

3. do izkoristka starih zalog lahko upora
bljamo spremne liste.

NB: ne glede na obveznosti, korektno po
slovanje narekuje, da bo potrebno za vsako 
oddano blago izdati spremni list.

Redni občni zbor SDGZ
Slovensko deželno gospodarsko združenje 

bo imelo v ponedeljek, 30. t.m., 20. redni ob
čni zbor v Prosvetnem domu na Opčinah, 
ul. Ricreatorio 1. Člani, ki se bodo zbrali v 
prvem sklicanju ob 17. uri in v drugem ob 
18. uri, bodo lahko poslušali predsedniško 
poročilo in poročilo nadzornega odbora ter 
bodo zadostili statutarnim obveznostim. Slo
venska stanovska organizacija vabi vse včla
njene podjetnike, da se občnega zbora udele
žijo oz. da posredujejo pooblastila za udele
žbo kolegom.

POT DO SREČE

"Človek, ki je  spoznal, kaj 
ga dela velikega," pravi Ber- 
trand Kussel, "bi se ne smel 
več izgubljati v malenkostih, 
sebičnosti, praznih zadregah, 
bi se ne smel ba ti p rih o d 
nosti. Na široko bo odprl ok
na svojega razuma in si ogle
doval svet, kakršen je; razu
m el bo kratkost življenja, pa 
tud i to, da so v posamezniku

JELLNA STEFANČIČ

strnjene vse vrednosti zna
nega vesolja. Postal bo velik, 
kot je  velik svet. Ko bo spo
znal svojo veljavo, bo občutil 
veliko radost in k lju b  vsej 
sp rem en ljivos ti zunanjega  
življenja bo - g loboko  v svo
jem  bistvu - lahko srečen."

SREČA JE V VAS
Veselje, ljubezen, zdravje, 

obilje, sloga, mir, sreča, vse 
to je  na svetu. Če vam je to

težko verjeti, pom islite na ob
stoj elektrike. Verjamete va
njo, ker so jo  odkrili znanstve
niki, ker so inženirji uredili 
e lektrične centrale, ker so 
električarji napeljali žice, na
mestili stikala: n i vam treba 
drugega ko t p r i t is n it i  na 
gum b in že je tu svetloba. S 
srečo je  prav tako. Kot vse 
drugo na svetu, kot elektrika, 
kot teža, kot zvok, obstaja tu
d i sreča in ima tudi svoje za
kone. Bistvena zapoved se 
g las i: us tva rja lna  m ise l - 
ustvarjalna beseda.
------------ DALJE
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Prim orju m em orial bratov Husu

V sredo, 18. t.m., seje na Veliki Rovni na Proseku končal 7. 
memorial bratov Husu. Zmaga je že tretjič šla domači enajsterici 
Primorja, ki je v velikem finalu nadigrala Breg. Prehodni pokal 
bodo tako trajno hranili rumeno-rdeči in s tem tudi športno 
ohranili v spominu nepozabna Gabrija in Sergija Husu.

Naša najboljša enajsterica štandreška Juventina Raden
ska prvenstvenih bojev ni začela s pravo nogo, saj je v 1. 
kolu elitne lige pred domačim občinstvom klonila Pro Faga- 
gni (na sliki). Štandrežci so bili enakovredni nasprotnikom 
le v prvem delu srečanja, medtem ko so v drugem polčasu 
popustili. Podpredsednik Juventine Marko Kerpan je tako 
ocenil nesrečni krstni nastop:

Ta prva tekma je  bila za nas izredno težka, ker smo prvič 
igrali v elitn i ligi. V prvem polčasu smo odigrali še kar dobro, 
saj smo im eli nekaj težav le v uvodnih 10 minutah. Prvi polčas 
se je  končal z neodločenim izidom  0-0. Tekma je  bila v glav
nem izenačena, v 25. m inu ti 2. polčasa pa so nasprotniki iz
vrstno izkoristili prosti strel in povedli. Takrat smo končno reagi
rali, do drugega zadetka gostov pa je  prišlo po  naši napaki v 
obrambi. Pred koncem smo izvedli še dva dobra strela od 
daleč, ki pa, žal, nista bila dovolj, da bi nadoknadili zamujeno.

Ste im eli občutek, da ste slabši nasprotnik?
Sploh ne, saj smo im eli največje problem e le v uvodnih 

minutah, kar pa je  za krstni nastop v elitn i ligi povsem nor
malno. Tekmo smo si zapravili sami, saj b i lahko izenačili ali 
celo zmagali, če ne b i zagrešili usodnih dveh napak.

Edina zm ago
vita zamejska enej- 
sterica, ki je v ne
deljo začela prven
stvo, je bila Bazov- 
ska Zarja. Zarjani 
s o v i . kolu promo
cijske  lige dc i 
odp rav ili Staran- 
zano z gladkim 3- 
0. Sovodenjc i in 
Prosečani pa v isti 
lig i niso začeli s 
pravo nogo. Sovod- 

nje so klonile pod udarci Ponziane, Primorje pa pred Ma- 
ranesejem. V 1. amaterski ligi je spodrsljaj v 1. kolu doživela 
tudi kriška Vesna, ki je s skoraj popolnom a prenovljeno 
ekipo v Špetru Slovenov prejela le en zadetek, ki pa je bil v 
tem primeru dovolj.

V nedeljo so bile na sporedu tudi tri tekme deželnega po
kala. Brežani so se z zmago proti CGS uvrstili v nadaljnje 
kolo, do lepe zmage pa je prišla tudi doberdobska Mladost, 
medtem ko so Krašovci ostali praznih rok.

Drevi, v četrtek 26. t.m ., sta na sporedu še povratni sre
čanji italijanskega pokala za amaterje Zarja - San Sergio in 
Primorje - Manzanese.

N A M IZN I TENIS

FOTO h iim b a c a

KOŠARKA

Jadran TKE pačenje prvenstvo B" lige
Naša združena zamejska košarkarska ekipa Jadran TKB 

je v soboto, 21. t.m ., osvojila še en predprvenstveni turnir. V 
velikem finalu Mem oriala Verh je, sicer z namajhnimi teža
vami, odpravila domačega C1 ligaša Don Bosco. Najboljši 
strelec je bil David Pregare s 27 točkami. Jadranovci pa belijo 
'ase trenerju Čehovinu, ki se je teden dni pred začetkom pr
venstva znašel brez enakovrednega nadomestnika play- 
makerja Oberdana ter predvsem brez standardnega centra, 
ki bi imel svojo težo pod košem. Še sedaj namreč ni jasno, 
ali bo z m odrim i bojevniki letos nastopal tržiški veteran Lauro 
Bon. Morda bom o kaj več o tem izvedeli drevi, v četrtek, 26. 
'  m., ko bo ŠZ Jadran v prostorih bara Boris Sports Club v 
Domu pristaniških delavcev pri Briščikih predstavilo letošnjo 
člansko ekipo, ki bo prav v soboto, 28. t.m., odigrala prvo 
kolo prvenstva B2 lige v gosteh pri peterki Pallacanestro Del- 
l'Adda v Cassanu DAdda pri M ilanu.

Novi jadranov trener Iztok Čehovin 
(na sliki) je po zmagi v finalu M em o
riala Verh o potencialu letošnjega Ja
drana povedal naslednje:

Potencial Jadrana je  predvsem v tem, 
da tud i nadalje trdo dela, da igramo 
zrneraj z obema nogama na tleh, ne kot 
danes, na primer, ko so nekateri igralci 
neko liko  podcen jeva li nasprotn ika.
^ o č  ekipe v m ladosti, ki prihaja, vse
kakor pa v trdem  delu.

Kdo p a  je  Iz to k  Čehovin?
J^z sem trener, k i navadno dela z ekipam i, v katerih so 

171ladi fantje, ki se borijo. Zmeraj sem tisti, ki verjame v ekipo. 
DOLFO

PREDSTAVITEV KRA SO VIH  EKIP

V Športno-kulturnem  
centru v Zgoniku so 17. 
t.m . predstavili ekipe, 
ki bodo letos branile 
barve Krasa v raznih  

prvenstvih.

Največje pozornosti je bila 
deležna prva ženska postava, 
državni podprvak (na sliki). 
Ekipa ostaja nespremenjena: 
Kitajka Wang, Ana Bersan, Ka
tja in Vanja Milič. Novost pred
stavlja trener, mož VVangove 
Ge Ke Quang. Pod njegovim 
vodstvom bo poleg vseh Kra- 
sovih ekip letos v Zgoniku de
loval tudi deželni center za vi
soko specializacijo, ravnatelji
ca katerega bo Sonja M ilič. 
Pridobitev centra je visoko 
priznanje Krasu in je prišlo ne
posredno od vsedržavne zve
ze v Rimu.

Na predstavitvi je najprej 
pozdravil predsednik ŠK Kras 
M irko Sardo, nato pa načelnik 
namiznoteniškega odseka 
Zvonko Simoneta, ki je pred
stavil prvenstva, v katerih bo 
letos nastopal Kras:

"Letošnje prvenstvo je eno 
izmed pomem bnejših in tež
jih, ker bo naše barve v raznih 
prvenstvih branilo kar 8 ekip. 
Najpomem bnejše je za nas 
seveda prvenstvo A -l lige, v ka
teri nastopamo z isto postavo 
kot v lanski sezoni; novost je  
ta, da bo letos prevzel vajeti 
'kipe kitajski trener Ge Ke, mož 

naše igralke VVangove. Trener 
bo gotovo vnesel izkušnje, ki si 
jih  je nabral v svoji dolgoletni 
karieri in kot trener v italijanskih 
centrih. To bo nedvomno pri
pomoglo, da bodo ekipe zra

sle, predvsem pa naše mlajše 
tekmovalke. Mislim, da je no
vost letošnjega prvenstva tudi 
ta, da je teritorialno zelo široko, 
saj bom o morali kar štirikrat 
potovati na Sicilijo in le trikrat 
pro ti severu. To bood  nas zah
tevalo ogromne finančne iz
datke. Dobrodošla je  finančna 
pom oč podjetja Generali, ki 
nam bo vsaj delno krilo stroške 
za A - l ligo."

Simoneta je še pojasnil, da 
je letošnji cilj prve ekipe uvr
stitev v končnico prvenstva, 
medlem ko bo druga ekipa 
naskakovala prestop iz B lige 
(v kateri bo Kras nastopal z 
dvema ekipama) v A-2 ligo. Pri 
moških, ki bodo igrali v dežel
ni C-2 ligi, je glavni cilj nabi
ranje izkušenj, saj so vsi igralci 
izredno mladi.

Živa legenda našega na
miznega tenisa Sonja M ilič je 
podrobneje opisala letošnji 
igralski kader. Najprej pa je po
vedala, da je velike uspehe 
težko doseči, še težje pa jih je 
obdržati.

Na koncu je pozdravila še 
zgoniška županja Tamara Bla- 
žina. Povedala je, da je ogro
men trud, ki ga Krasovi člani

že v rs to  le t v laga jo  v 
delovanje in vzgojo mladine, 
nazadnje le poplačan.

Trd vikend Krasovi h deklet 
se je začel že v petek, 20. t.m., 
ko so se v 1. kolu evropskega 
pokala Nancy Evans doma 
pomerila s Čehinjami Banke 
Hodonin. Slaviti je uspelo le 
Kitajki VVangovi, medtem ko 
so bile v ostalih igrah gostinje 
boljše. Končni izid: 4-2 za 
Čehinje.

Dan kasneje je bil v ženski 
B ligi že v 1. kolu derby med 
Krasovima vrstama. Po priča
kovanjih je prva ekipa (Co- 
rium) premagala drugo (Acti- 
va) z gladkim izidom  4-1.

V nedeljo so se začeli žen
ski prvoligaški boji. Kras Ge
nerali je nastopal na lahkem 
gostovanju na Siciliji, kjer so 
VVangova in ostale prem a
gale nedorasle nasprotnice 
Gessa, ne da bi jim pustile niti 
točke. K temu gre pripisati, da 
je sicilska nam iznoteniška 
zveza dodelila 80 m ilijonov 
lir ekipi z otoka, ki bi želela 
nastopati v najvišji ligi... 
 E.D.

ODBOJKA

V SOBOTO ZAČETEK 
ZVEZNEGA POKALA

V soboto, 21. t.m., je več 
naših šesterk nastopilo na 
razn ih  d e lovn ih  tu rn ir jih . 
Naj večje zanimanje je seve
da osredotočeno na novona
stalo žensko združeno ekipo 
Koimpexa, ki bo nastopala v 
B2 ligi. V troboju seje pome
rila z reškim  Kastavom in 
PAV Natisonio ter obe ekipi 
doka j g ladko  prem agala. 
Trener Branko Sain (na sliki) 
je svoje dosedanje občutke 
pri vodenju Koimpexa takole 
opisal:

“O bčutki so dobri, saj je  
osnova, na kateri gradimo, ze
lo solidna. Igralke imajo za se
boj že nekaj sezon v državnih 
ligah in izkušnje so opazne 
tako na treningih kot na teh 
turnirjih in tekmah. Jasno je, 
da je dokončna podoba eki
pe še daleč od  realizacije. De
lamo dobro in tudi dekleta se 
zavedajo, da bo v prvenstvu 
treba dokazati taktično in teh
nično zrelost na višjem nivoju, 
kot je  b ilo  to doslej, tako za 
ene kot za druge.

K atere igralke so 
najprimernejše za  to 

združeno ekipo?

Za združeno ekipo pridejo  
v poštev vse igralke, ki so kon
čale lansko sezono v vrstah 
Sloge in Bora, se pravi vse od
bojkarice, ki smo jih  lahko vi
deli tu na zadnjem derbyju 
C1 lige. Dvanajsterica je  v b i
stvu definirana; kdor je v njej, 
je v tem obdobju pač dokazal, 
da zasluži nas topa ti v te j 
združeni ekipi.

V soboto, 21. t.m ., sta se 
moški postavi Koimpexa in 
Soče pomerili v troboju s tr- 
žiškim Fincantierijem. Zm a
gali so Slogaši, s katerimi je 
prv ič  nastopil bivši center 
Imse VValter Prinčič, ki je na
domestil Zuccona. Val in Slo
ga sta se domenila za enolet

no posojilo. Soča je bila na 
troboju druga.

Istega dne je le dvema na
šima šesterkama uspelo na
stopiti v tekmah deželnega 
poka la . G o r iš k i pos tav i 
O ly m p ie  in  Vala nam reč 
nista odigrali srečanji, ker se 
sodnika nista predstavila na 
igrišču. Moški Bora Fortrade 
so v gosteh klonili pred Pre- 
venirejem, popolnoma pre
novljena ženska Sokolova vr
sta pa je odpravila SGT.

V soboto, 28. t.m., bo več 
naših šesterk začelo meriti 
moči v zveznem pokalu, prvi 
resni preizkušnji letošnje od
bojkarske sezone. Pri mo 
ških so Val, Koimpex in Soča 
v isti skupini, medtem ko sta 
pri ženskah skupaj Koimpex 
in Olympia. Že uvodoma bo 
na sporedu zamejski derby 
med Koim pexom  in Sočo. 
Spored s o b o tn ih  tekem : 
MOŠKI: Pallavolo TS - Val 
(ob 18. uri) in Koimpex - Soča 
ob 20.30. ŽENSKE: Sangior- 
gina - Olympia (ob 20.30) ter 
Koimpex - Gemona (ob 18 
uri).

Kaže, da bi lahko ženska 
ekipa O.K.Val nastopala v C-
1 ligi. Prevzela naj bi mesto, 
ki ga je prepustil Bor po zdru 
žitvi s Slogo.

K.R.

IGRE TREH DEŽEL

Zmaga Slovenije
V Tržiču in Gradežu je v 

petek in soboto, 20. in 21. 
.m ., potekala 23. izvedba 

iger treh dežel, na katerih je 
nastopilo okrog 250 športni
kov do 15. leta starosti iz Slo
venije, Koroške in Furlanije- 
u lijske krajine. N am izno

teniško reprezentanco FJ-k 
je v celoti sestavljalo pet Kra- 
sovih članov. Igre so se kon
čale s popoln im  zmagoslav
jem Slovenije v vseh disci
plinah razen v tenisu. Druga 
je bila FJ-k, tretja pa Koroška.

MLADINSKI NOGOMET

Kras pristopil k 
sodelovanju

Vodstva tržaških  nogo
metnih društev so na nedav
nem sestanku na Stadionu 1. 
maj podpisali enoletno po
godbo glede združevanja sil 
na mladinskem področju. K 
projektu je letos pristopil tu 
di Kras, ki se bo tako pridru
žil Boru, Bregu, Gaji, Primor
ju in Zarji. Gre nedvomno za 
pom em bno pridobitev, saj 
Kras razpolaga v Repnu z 
od ličn im  nogom etnim  ig ri
ščem, na katerem so vadbe
ni pogoji optimalni.

GIMNASTIKA

Priznanja Boru
V Vidmu so pred kratkim 

podelili tradicionalna dežel
na priznanja za dosežke v 
orodni in ritm ični gimnastiki 
za sezono 95/96. Med nagra
jen im i društv i je bila tud i 
Ritmična sekcija ŠZ Bor za 
uspešno delovanje. Prizna
nja so prejeli tudi najboljši tr i
je posamezniki v raznih ka
tegorijah. Tako sta bili med 
članicami nagrajeni Borovki 
Fjona in Karin Mezgec.

KOLESARSTVO

9. maraton prija
teljstva

V nedeljo, 29. t.m ., bo od 
Ljubljane do Trsta potekal že 
9. tradicionalni netekmoval- 
ni maraton prijateljstva, ki ga 
p rire ja ta  K o lesarsk i k lub  
Adria iz Lonjerja in Kolesar
sko društvo Rog iz Ljubljane. 
Sodeluje lahko kdorkoli s ka
kršnimkoli kolesom, obvez
na pa je zaščitna čelada. Vsi 
udeleženci bodo prejeli spo
minsko kolajno in okrepčilo 
v Senožečah in na cilju v Lo- 
njerju. Prijave zbirajo pri lo- 
njerski Adrii.

BALINANJE

Nabrežinci prvaki 
v trojkah

Ekipa Nabrežina-Aurisi- 
na je letošnji prvak zamej
skega prvenstva v trojkah, ki 
se je končalo v petek, 20. 
t.m ., na Gajinih balinarskih 
stezah pri Padričah.
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GOSTILNA KAPRIOL

.. .

Gl. Monte Sabotino 20
Štandrež
tel. 21771

zaprto ob četrtkih

GOSTILNA PRI FRANCETU

Domača kuhinja, 
sezonska ponudba gob

zaprto ob torkih

Prvomajska 86 
Sovodnje ob Soči 
tel. 882038

Pristna domača kuhinja

 ,

RESTAVRACIJA NANCIT

zaprto ob nedeljah

GOSTILNA PAOLA
vcrailcrui Pui

-"***»«, J

(JI. Trieste 118 
Štandrež 

tel. 21168

zaprto ob sobotah in nedeljah

iri |

. . . . . . . . . . . . . .  .
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le f i dotnitz aostitn
prijaznost in domačnost 
izvrstna hrana in žlahtna kapljica

PRIČAKUJEMO VAS!

Ferletiči 65 
Dol - Doberdob 

tel. 781 14

GOSTILNA DEVETAK Specialitete na žaru, 
divjačina

zaprto ob ponedeljkih

Vrh sv. Mihaela 48 
Sovodnje ob Soči 
tel. 882488

Specialitete slovenske 
in kraške kuhinje GOSTILNA PRI MIROTCJ
zaprto ob ponedeljkih in torkih

Prvomajska 92 
Sovodnje ob Soči 

tel. 882017


